
وبنایی و زیربنایی  وژه ر تکمیل و افتتاح ۲۶۳ پر
شهرهای جدید

 در دولت ســیزدهم انعقاد قرارداد احداث ۱۶۸ هزار و ۳۸۹ واحد نهضت 
ملی در شــهرهای جدید، تکمیل و تحویل ۶۰ هزار و ۳۴۶ واحد مســکن 
مهر، تکمیل ۲۶۳ پروژه روبنایــی و زیربنایی بــه ارزش ۳۸۰۰ میلیارد 

تومان و اجرای ۳۵۱ پروژه در شهرهای جدید اجرایی شده است.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، شرکت عمران شــهرهای جدید به 
عنوان یکی از شــرکت های تابعه وزارت راه و شهرسازی در بخش مسکن 
بخش عمده ای از عملکرد نهضت ملی مسکن را برعهده دارد. این شرکت 
همچنین علاوه بر مشارکت در تولید مسکن و اجرای قانون جهش تولید 
مســکن در دولت ســیزدهم مانند ادوار گذشــته در تکمیل پروژه های 
زیربنایی و روبنایی شهرهای جدید در سراســر کشور تلاش مضاعفی را 

به ثمر رسانده است.
یکی از رویکردهای شــرکت عمران شــهرهای جدید، ایجاد شهرهایی 
است که بتواند از نظر فرهنگی و اجتماعی علاوه بر سیمای شهری، محل 
مناسبی برای زندگی با کیفیت مردم باشد و این شــائبه را که در سنوات 
گذشــته شــهرهای جدید به خوابگاهی برای نیروی کار در کلانشهرها 
تبدیل شــده اند را رد کند. هم اکنــون و با تلاش این شــرکت و مجموعه 
وزارت راه و شهرسازی شهرهای جدید از حالت خوابگاهی خارج شده اند 

و به محلی با سیمای شهری برای زندگی ساکنان بدل شده اند.

قرارداد احداث ۱۶۸ هزار واحد نهضت ملی در شهرهای جدید 
منعقد شد

با این رویکرد و بر اساس اعلام شرکت عمران شهرهای جدید، آن شرکت 
در دولت سیزدهم در خصوص اجرای نهضت ملی مسکن مسئولیت هایی 
را برعهده گرفت که شامل احداث واحدهای مســکونی برای متقاضیان 
مسکن در شــهرهای جدید اســت. در بخش احداث واحدهای مسکونی 
نهضت ملی تاکنون قرارداد ۱۶۸ هزار و ۳۸۹ واحد منعقد شــده اســت و 
حدود ۹۸ هزار واحد مسکونی نهضت ملی در قالب حمایتی نیز در مرحله 
فونداســیون، اجرا و تکمیل هستند.همچنین شــرکت عمران شهرهای 
جدید اعلام کرده اســت که حــدود ۵۰ هزار واحد مســکونی از ســایر 
روش های نهضت ملی در حال ساخت هستند. بخشی از واحدهای افتتاح 
شده نهضت ملی مسکن شهرهای جدید شامل افتتاح ۴ هزار و ۴۵۷ واحد 

مسکونی در شهرهای پرند و سهند است.
شرکت عمران شهرهای جدید در بخش مسکن مهر که بخشی از تعهدات 
آن شرکت و مجموعه وزارت راه و شهرسازی بوده است در دولت سیزدهم 
۶۰ هزار و ۳۴۶ واحد مســکن مهر را تکمیل کرد و بــه متقاضیان تحویل 
داد. این شــرکت در بخش جوانی جمعیت در حال تکمیل اطلاعات است 
که این کار توســط واحد توسعه مسکن شــرکت عمران شهرهای جدید 
در حال انجام اســت.بر اســاس این گزارش، در بخش واگذاری گروهی و 
انفرادی نیز در شهرهای جدید در طی دولت سیزدهم ۵ هزار و ۴۹۳ واحد 
تکمیل و تحویل متقاضیان شــد. در بخش واگذاری به گروه های ساخت 
نیز در طی این دولت، ۸ هــزار و ۹۵۶ واحد تکمیــل و تحویل متقاضیان 
شــده اســت.در حوزه زیربنایی و روبنایی نیز تعداد پــروژه ۲۶۳ پروژه 
زیربنایی و روبنایی به ارزش ۳ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان تکمیل و افتتاح 
شــد که تعداد ۱۴۹ پروژه از جمله پروژه های روبنایی و ۱۱۴ پروژه نیز از 
جمله پروژه های زیربنایی اســت.همچنین بر اساس اعلام شرکت عمران 
شــهرهای جدید، در مجموع ۳۵۱ پروژه روبنایی و زیربنایی به ارزش ۱۰ 
هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان در شــهرهای جدید، فعــال، جاری و در حال 
انجام است که از این پروژه های در حال انجام، تعداد ۱۷۳ پروژه به ارزش 
۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان روبنایی و تعداد ۱۷۸ پروژه به ارزش ۶ هزار و 

۵۰۰ میلیارد تومان نیز زیربنایی است.

مسکن در صحن مجلس

نگاهداری: پایداری اشتغال وابسته به پایداری تولید است
خریدار  رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
شــورای اســلامی گفت: پایداری اشتغال 
وابســته به پایداری تولید است و پرداخت 
تســهیلات اشــتغال به تنهایی نمی تواند 

اشتغال پایدار ایجاد کند.
 بابک نگاهداری در جلسه علنی و در جریان 
بررســی گزارش وزیر اقتصــاد و دارایی در 
مورد حمایــت از تولید و اشــتغال پایدار و 
رشد تولید ملی موضوع نحوه اجرای تبصره 
۱۸ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور 
گفت: مجلس یازدهم سازوکار دائمی برای 
حمایت مالــی از اشــتغال در قالب تبصره 
۱۸ در بودجه و در ســال جاری ذیل تبصره 
۲ قانون بودجــه ایجاد کرد تــا گامی برای 
تسهیل برای ایجاد اشتغال در کشور بردارد.

وی توضیــح داد: در ایــن ســازوکار دولت 
منابعــی را از بودجه عمومی با نرخ ســود 
صفــر در اختیــار حمایت از اشــتغال قرار 
می دهد تا نرخ سود تســهیلات کاهش یابد 
و بانک های عامل نیز معــادل همین مقدار 
تأمین مالی می کننــد؛ از آنجایی که منابع 
بانک عامل نیز درگیر اســت بانک ها انگیزه 
کافی برای وصول مطالبات را دارند؛ لذا هم 
منابع عمومی و هم منابــع بانکی مجدداً به 

حساب های پیشرفت و عدالت باز می گردد.
نگاهداری در تشــریح عملکرد این سازوکار 
در ســال ۱۴۰۲، گفــت: ۳۱ همت از محل 
منابــع بودجه عمومــی پیش بینی شــد 
که ۲۴ همــت آن غالباً از طریــق واگذاری 
اســناد خزانه اســلامی در اختیار قرار داده 
شــده اســت، همچنین ۵ همــت از محل 
تسهیلات بازگشتی ســال قبل پیش بینی 
شــده بود که بیش از آن وصول شــده و در 
اختیار تبصــره ۱۸ قرار گرفته اســت.وی 
ادامه داد: همچنین ۱۰۵ همت تســهیلات 
قرض الحســنه به این تبصره منتقل شــد 
که در ســال های قبل در تبصره ۱۶ و غالباً 
از طریــق نهادهای حمایتــی نظیر کمیته 
امداد امام خمینی )ره( پرداخت می شــد. 
همچنین عملکرد تسهیلات قرض الحسنه 
اشــتغال نهادهای حمایتی ۶۹ درصد بود 
که بنیاد برکت بیشــترین عملکرد را دارد. 

عملکرد تسهیلات قرض الحسنه در اختیار 
اســتان ها ۲۹ درصــد اســت.نگاهداری 
بیان کرد: پرداخت دیرهنگام منابع ســال 
۱۴۰۱ باعث شــد که پرداخت تســهیلات 
اشــتغال زایی ۱۴۰۱ کمــاکان در جریان 
باشــد و هنوز به اتمام نرســد. در خصوص 
سال ۱۴۰۳ نیز باید گفت که آغاز پرداخت 
به استفاده کامل دستگاه ها از منابع گذشته 

موکول شده و هنوز اجرایی نشده است.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، در خصــوص هدفمندســازی 
و هماهنــگ ســازی رســته فعالیت های 
برخوردار از تســهیلات اشتغال زایی، گفت: 
از آنجایی کــه برنامه هــای و اولویت های 
پرداخت تســهیلات تمامی دســتگاه های 
اجرایی در هیأت امنای حســاب پیشرفت و 
عدالت به تصویب می رسد و مبنای پرداخت 
تســهیلات قرار می گیرد، باید این گلوگاه 
به نقطه ای برای ایجــاد زنجیره های ارزش 
متصل به صنایــع بزرگ شــده و به عنوان 
یک نقطــه فــرا وزارتخانــه ای برنامه های 

دستگاه های مختلف را هماهنگ کند.
وی افزود: به عنوان مثــال اگر وزارت جهاد 

کشــاورزی از تولید دانه هــای روغنی در 
منطقــه ای حمایــت می کنــد، حمایت 
وزارت صمــت در آن منطقــه باید معطوف 
به کالاهــای قبل یــا بعد از تولیــد چنین 
محصولی باشــد.نگاهداری بیان کرد: طبق 
ماده ۴۸ برنامه هفتم توســعه، دولت مکلف 
به تهیه ســند استراتژی توســعه صنعتی 
است. سندی که لازم اســت ضمن انتخاب 
محدوده صنایع هدف، تمامی حمایت های 

دولت را بر آنها معطوف کند.
وی تصریح کرد: اگرچــه انتظار می رود این 
سند، پیشران های توســعه ای کشور یعنی 
صنایع بزرگ مقیــاس کارخانه ای را هدف 
گذاری کند اما حتماً باید حمایت از مشاغل 
کوچــک مقیاس نیــز در ارتبــاط کامل با 

انتخاب صورت گرفته توسط آن سند باشد.
نگاهداری در خصوص اســتفاده از ظرفیت 
کمک هــای فنی جهــت ایجاد و توســعه 
نهادهای لازم بــرای تأمین مالــی، گفت: 
طبق قانــون بودجه، پرداخــت کمک های 
فنی بلاعوض تا سقف ۵ هزار میلیارد تومان 
امکان پذیر اســت، به نظر می رسد بهترین 
اســتفاده ای که از این مبلــغ می توان کرد 

افزایش ســرمایه صندوق هــای مرتبط با 
اشــتغال و همچنین ایجاد مشــارکت در 
ســرمایه تأســیس صندوق های تضمین 
موضــوع قانــون تأمیــن مالــی تولید و 
زیرساخت ها است. این روش استفاده از این 
منابع علاوه بر اینکه به یــک منبع پایدار با 
امکان اهرم سازی برای تأمین مالی اشتغال 
تبدیل می شود، مخاطرات ناشی از حیف یا 

میل شدن آن را کاهش می دهد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، در تشــریح گزارش دهی و رصد 
پایداری اشــتغال های انجام شــده، گفت: 
هدف قانونگذار از صــرف منابع بیت المال 
و منابع بانکی بــرای این ســازوکار، ایجاد 
یک شــغل موقــت و ناپایــدار و حمایت از 
اشــتغال های موجود بدون ایجاد اشتغال 
جدید نبوده اســت. علاوه بر اینکه نرخ سود 
پایین این تســهیلات جذابیــت لازم برای 
دریافــت آن بدون برنامه مشــخص جهت 
پایدارسازی و توسعه آتی را ایجاد می کند؛ 
این مخاطره ای اســت که تمامی طرح های 

حمایت از اشتغال را تهدید می کند.
وی ادامه داد: با توجه به پایگاه های داده ای 

که در وزارت کار و سازمان تأمین اجتماعی 
وجود دارد، می توان پایداری اشــتغال های 
ایجاد شــده را رصد کرد. به نظر می رســد 
دولت بایــد گزارش عملکــرد این تبصره ۲ 
را مشــتمل بر این جز نیز تهیه و در اختیار 
مجلس قرار دهد.نگاهــداری درباره دیگر 
لوازم ایجــاد اشــتغال پایدار، بیــان کرد: 
پرداخت تســهیلات اشــتغال بــه تنهایی 
نمی تواند اشتغال پایدار ایجاد کند. پایداری 
یک اشتغال نیاز به محیط کسب وکاری دارد 
که تداوم و توسعه تولید بنگاه را میسر کند. 
محیط کسب و کار بنگاه ها در مرحله ورود، 
فعالیت و خاتمه فعالیت بنگاه ها در اقتصاد 

ایران وضعیت مناسبی ندارد.
وی تاکید کرد: با تلاش هــای صورت گرفته 
در تعامل ســازنده مجلــس یازدهم و دولت 
شهید رئیســی با ضابطه مند و شفاف سازی 
فرآیند صدور مجوزهای کسب وکار وضعیت 
کشــور در صدور مجوزهای صنفی و خانگی 
بهبود قابــل توجهی یافت امــا در خصوص 
مجوزهای در اختیار دســتگاه های اجرایی 
گام های زیادی لازم است تا به نقطه مطلوب 
برسیم.وی با بیان اینکه در خصوص فعالیت 
بنگاه ها نیز مداخلات قیمتــی و غیرقیمتی 
دولــت در امــر اداره بنگاه هــا اصطکاکات 
فراوانــی را برای بنگاه ها ایجاد کرده اســت، 
توضیــح داد: قیمت گذاری های گســترده 
و غیرضروری در خصــوص کالاهایی که نه 
مشــمول انحصار و احتکار هســتند، باعث 
شده ریســک تولیدکنندگان افزایش یابد و 
این افزایش ریســک بازده انتظاری فعالیت 
بنگاه باعث کاهش جــذب نیروی کار جدید 
و ســرمایه گــذاری می شــود.رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس تاکید کــرد: پایداری 
اشتغال وابسته به پایداری تولید است و تولید 
به طور طبیعی به خاطر شــوک های طبیعی 
عرضه یا تقاضا در معرض ناپایداری قرار دارد 
اما مساله از آنجایی آغاز می شود که دولت به 
جای تلاش برای افزایش پیــش بینی بازار و 
ایجاد بازارهای جدید با صدور بخشنامه های 
ممنوعیت صادراتی یــا ممنوعیت واردات، 
شوک هایی سیاستی را به بازار تحمیل کند. 

خریدار  رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ضمن اشاره 
به شرایطی که طی یکسال گذشته و به ویژه سه ماه اخیر 
برای صنعت طلا و جواهر اتفاق افتاده و بازار را در شرایط 
رکود قــرار داده ابــراز امیدواری کرد کــه دولت جدید، 
رویکردی متفاوت نسبت به اصناف کشور و به ویژه صنف 

و صنعت طلا داشته باشد.نادر بذرافشان به مناسبت روز 
ملی اصناف،  ضمــن تبریک این  روز به اصناف کشــور و 
فعالان این حوزه، اظهار کرد: شرایط رکود و کاهش تقاضا 
در بازار ســکه و طلا از ابتدای سال گذشــته آغاز شده و 
شرایط را برای فعالان این صنف سخت کرده است،   این 

روند علیرغم گذشت سه ماه از ســال جدید، همچنان بر 
بازار حاکم است. بسیاری از واحدهای تولیدی و توزیعی، 
فعالیت اقتصادی مطابق با ظرفیت خود را ندارند.رئیس 
اتحادیه طلا و جواهــر تهران، خاطرنشــان کرد: پس از 
موضوعات مربوط به اجرایی شدن سامانه جامع تجارت 

و اعتراضی کــه فعالان صنف طلا و جواهر داشــتند و در 
مقطعی بازار نیمه تعطیل شــد، اکنون حدود یک ماهی 
اســت که بازار به صورت کامل فعالیت دارد، اما متاسفانه 
به لحــاظ تقاضا، چندان شــرایط خوبی نــدارد و رکود 

همچنان تا پایان هفته گذشته هم وجود داشته است.  

خانـدوزی در مجلس:

رشد اقتصادی در دولت سیزدهم رکورد زد
؟؟؟

؟؟؟
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در جمع خبرنگاران
 سرلشکر موسوی: نهضت ساخت مسکن 

تا برطرف کردن دغدغه ای ادامه دارد
فرمانده کل ارتش با تاکید بر اینکه نهضت ســاخت مســکن کارکنان 
همچنان ادامه دارد، افزود: این نهضت تا زمانــی ادامه دارد تا کارکنان 

دغدغه ای برای مسکن نداشته باشند.
 امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش در حاشیه 
افتتاح پروژه ۸۳۹ واحدی منازل ســازمانی نیروی زمینی ارتش که در 
مرکز آموزش پشــتیبانی نزاجا و همزمان در چندین شهر کشور برگزار 
شــد، در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: امروز به برکت دهه امامت و 
ولایت و با تلاش های همرزمان نیروی زمینی ارتش در جهت ســاخت 
منازل سازمانی و غیر ســازمانی، تعداد ۸۳۹ واحد در شهرهای تهران، 
کاشان، شیراز، کرمانشاه و تربیت حیدریه تحویل خانواده های محترم 

این نیرو قرار گرفت.
امیر سرلشکر موسوی با تاکید بر اینکه نهضت ساخت مسکن کارکنان 
همچنان ادامه دارد، افزود: این نهضت تا زمانــی ادامه دارد تا کارکنان 
دغدغه ای برای مسکن نداشته باشــند؛ ان شاءالله تدابیر فرمانده معظم 

کل قوا در ارتش اجرا می شود.
فرمانــده کل ارتــش در ادامه با اشــاره بــه افتتاح مرکــز نگهداری و 
توانبخشــی بیماران ذهنی، حرکتی و جســمی نیز گفت: پروژه مرکز 
نگهداری و توانبخشــی بیماران ذهنی یک الگوی ابداعی بود که توسط 
فرمانده محترم نیروی زمینی ارتش در راســتای موضوع رسیدگی به 
بیماران صعب العلاج صورت داد و برای کســانی در نظر گرفته شده که 
نگهداری آنها دچار مشکلات عدیده ای است و امروز مورد بهره برداری 

قرار گرفت.
وی با بیان اینکه نیروی زمینی ارتش در ســاخت مســکن ســازمانی، 
شخصی و مراکز فرهنگی و خدمات رسانی پیشــرو است، افزود: مرکز 
نگهداری و توانبخشی بیماران ذهنی، حرکتی و جسمی یک مجموعه 
۱۰۰ تختخوابی است که با کمک ســازمان بهزیستی مورد بهره داری 
قرار گرفته است تا یک باری از دوش خانواده های دارای بیماران صعب 

العلاج برداشته شود.

سخنگوی دولت عنوان کرد

 جمع آوری گازهای مشعل در دولت سیزدهم 
۱۰ برابر دولت های گذشته

ســخنگوی دولت گفت: جمع آوری گازهای مشعل در دولت سیزدهم 
رســد بالایی داشــت، به طوری که ۱۰ برابر دولت های گذشته در این 

حوزه گام برداشته شد.
 علــی بهادری جهرمی در نشســت خبری مشــترک با وزیــر نفت و 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت بــا بیان اینکــه وزارت نفت 
در دولت ســیزدهم مجموعه ای نوآور بوده اســت، اظهار کرد: در این 
دولت ایده های تازه ای از سوی وزارت نفت مشــاهده شد. فعال سازی 
پالایشگاه های فراسرزمینی نیز یکی از همین ایده های نوآورانه بود که 

برای نخستین بار اجرایی شد.

وی با بیــان اینکه امــروز وزارت نفــت نه تنها در بخــش اقتصادی 
فعالیت های بســیاری انجــام داده، بلکه در زمینه های مســئولیت  
اجتماعــی، فرهنگی و ورزشــی یــادآور تلاش هــای وزارت نفت، 
کارهای مانــدگاری انجام داده اســت، گفت: جمــع آوری گازهای 
مشــعل اقدام بســیار خوبی بود که در حوزه محیط زیست نیز تاثیر 

زیادی داشت. 
همچنیــن وزارت نفت در موضــوع حمایــت از جوانــان، نخبگان و 
شرکت های دانش بنیان کارهای بســیاری انجام داده که بارها از سوی 
معاونت علمی و فنــاوری رئیس جمهوری مورد قدردانــی قرار گرفته 

است.
به گفتــه وی، در همین دولت طرح توســعه فاز ۱۱ پــارس جنوبی را 
داشتیم که بیش از ۱۰ سال معطل شرق و غرب مانده بود و با توانمندی 

نیروها و متخصصان داخلی به بهره برداری رسید.

وزیر کشور خبر داد
 الحاق ۳۰۰ هکتار از اراضی ازدست رفته ایران 

ود ارس با اصلاح خط مرزی ر
 وزیر کشــور گفت: ۳۰۰ هکتار از اراضی کشورمان با اصلاح خط مرزی 

رود ارس به خاک جمهوری اسلامی ایران الحاق خواهد شد.
احمد وحیدی روز شــنبه در جریان ســفر یک روزه در بازدید از محل 
ســاماندهی رود ارس در منطقه پارس آباد مغان، اظهــار کرد: به دلیل 
ورود بخشــی از جریان آب رود ارس از ســمت کشــور آذربایجان به 
خاک کشورمان، بخشــی از خاک مان از دســت رفته بود که نسبت به 
الحاق مجدد ۳۰۰ هکتار از اراضی کشــورمان با طرف کشور جمهوری 

آذربایجان هماهنگی  لازم انجام شده است.
وی افــزود: بر اســاس قول پیمانــکار پــروژه و پیگیری هــای ویژه و 
مستمر اســتاندار اردبیل این پروژه تا پایان شــهریورماه سال جاری به 
بهره برداری رســیده و نهایتا ۳۰۰ هکتار از اراضی کشورمان مجددا در 

خاک جمهوری اسلامی ایران احیا خواهد شد.
وزیر کشور با استقبال سیدحامد عاملی، اســتاندار اردبیل و جمعی از 

مسئولان استانی از فرودگاه پارس آباد وارد استان اردبیل شد.
برگزاری نشســت های بررسی مسائل شهرســتانی در شهرستان های 
پارس آباد و مشگین شــهر، بازدید از پروژه های مرزی و عمرانی و آغاز 
بهره برداری رســمی از تقاطع نیایش از برنامه های وزیر کشور در سفر 

یک  روزه به استان اردبیل خواهد بود.

حاجی دلیگانی:
  جاماندگان سهام عدالت باید تعیین

 تکلیف شوند
نماینده مردم شاهین شــهر در مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 

امروز، خواستار تعیین تکلیف وضعیت جاماندگان سهام عدالت شد.
حسینعلی حاجی دلیگانی در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی 
در تذکری شفاهی، گفت: عده ای از مردم نتوانســتند سهام عدالت 
خود را دریافت کنند کــه باید از جاماندگان ســهام عدالت ثبت نام 

به عمل آید.
وی توضیح داد: از شــش و نیم میلیون نفر از واجدان شــرایط ســهام 
عدالت ثبت نام به عمل نیامد و از ســوی دیگر از یــک و نیم میلیون نفر 
ثبت نام به عمل آمد اما ســهام عدالت به آنان داده نشد؛ بر این اساس، 
باید تدابیری اتخاذ شود تا جاماندگان سهام عدالت از بلاتکلیفی خارج 

شوند.

تریبون

نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی، گفت: 
از نگاه بنده باید مقداری بیشــتر مخاطب و به عبارتی 
مردم خوب ما بتوانند در یک نگاه کارشناســانه نظرات 
مبتنی بر رویکرد همه جانبه کاندیداها را در مناظرات 

تلویزیونی دریافت کنند.
ابراهیــم عزیــزی در گفت وگــوی زنــده بــا برنامه 
اســتودیو مثبت و منفی پلاس ایســنا، ضمن ارزیابی 
از صحبت های کاندیداها در ســومین دور از مناظرات 
انتخاباتی بــا محوریــت موضوعات فرهنگــی، بیان 
کرد:  مناظــرات انتخاباتــی یک اقدام خوبی اســت 
که صداوســیما بــرای چهاردهمیــن دوره انتخابات 
ریاست جمهوری انجام داده اســت. فعالیت خوبی در 
عرصه برقــراری ارتباط مردم با کاندیداهای ریاســت 
جمهوری صورت گرفته اســت تا مردم بتوانند نظرات 
و دیدگاه های کاندیداهای ریاســت جمهوری را خوب 

بشنوند و با شناخت کافی پای صندوق های رای بروند.

وی اظهار کــرد: در انتخابــات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اســلامی نیز این کار به 
خوبی صورت گرفت. اما بنظر می آید سطح 
انتظارات و توقعاتی کــه از مناظره به معنای 
واقعی می رود، هنوز برآورده نشــده اســت. 
برداشت من این است که باید مقداری بیشتر 
مخاطب و به عبارتی مــردم خوب ما بتوانند 

در یک نگاه کارشناســانه نظرات مبتنــی بر رویکرد 
همه جانبه به ویژه امشب در بحث فرهنگی را دریافت 

کنند.
نماینده مردم شــیراز در مجلس شــورای اســلامی، 
تصریح کرد: سوالات کلیشه ای و پاسخ های کلیشه ای 
نمی تواند پاســخگوی نیاز مردم باشد. من فکر می کنم 
سوالات مشکل داشته و صرفا سوالاتی کلیشه ای است. 
همواره این سوالات را مردم و متخصصین می پرسند. 
خیلی سوال کارشناسی شــده ای نیست که به کاندیدا 

منعکس می شود.  ســوالات باید مقداری با 
اندیشــه های نظام اســلامی و آینده ایران و 

چالش هایی که داریم مرتبط باشد.
وی تاکیــد کــرد: نکته دوم پاسخ هاســت. 
پاسخ ها نیز باید به ســمتی برود که بیننده 
وشنونده احســاس کند که پاسخ درستی از 
سوی کاندیدا دریافت کرده است. آن چه که 
من برداشــت می کنم درواقع این مناظره و مناظراتی 
که تا امروز پشــت ســر گداشــتیم هیجان و تبیین 
و تحلیل خوبــی را هنوز به مخاطب ارائه نکرده اســت 
و باید کیفی تر هم از ســوی صداوســیما و هم از سوی 

کاندیداها مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود:  ما باید مقداری به ســمتی برویم که خیلی 
محافظه کارانه ســوال نکرده و پاســخ هم ندهیم. این 
رویکرد محتاطانه و محافظه کارانــه مقداری مناظره 
را خســته کننده می کنــد. مثلا من فکــر می کنم در 

این مناظره باید پرسیده می شــد که آیا دستگاه های 
فرهنگی که در طول این سال ها داشــتیم توانسته اند 
پاسخگوی نیاز مردم باشند. مشــخصا کدام دستگاه؟ 
این همه دستگاه های فرهنگی که داشته و هزینه های 
گزافی را بر مردم تحمیل کردند آیا نیاز فرهنگی جامعه 
را بــرآورده کرده اند. مشــخصا اگر بــرآورده کرده اند 
بگویند بله و اگر هستند چرا اینقدر مشکلات فرهنگی 

داریم.
عزیزی در پایان بیان کرد: اگر برآورده نکردند باید چه 
برخوردی با آنــان در دولت آینده صــورت گیرد. مثلا 
وزارت ارشــاد و ســازمان تبلیغات داریم. اوقاف و امور 
خیریه داریم. الی ماشاالله دستگاه های فرهنگی داریم. 
این ها چــه کردند؟ آیا در دولت آتی قرار اســت همین 
مسیر را ادامه داد و صرفا هزینه به کشوز تحمیل کنند 
یا این که می گویند باید تعدد دســتگاه های فرهنگی را 

کم و کیفی سازی کرد.

نماینده مردم فریدن و فریدونشــهر در مجلس شورای 
اســلامی، گفت: بحمدالله روند مناظرات بــد نبود اما 
انتظار بیشــتری از کاندیداها می رود که خیلی واضح و 

روشن تر برنامه های خود را برای مردم تبیین کنند.
حجت الاسلام والمســلمین اسماعیل سیاوشی ضمن 
ارزیابــی از صحبت های کاندیداها در ســومین دور از 

مناظرات انتخاباتی با محوریــت موضوعات فرهنگی، 
بیان کرد: مناظرات بحمدالله یــک خوبی که دارد این 
بوده که مخاطبان می تواننــد توانمندی و قدرت بیان 
و اهــداف و برنامه های کاندیداها را از زبان خودشــان 
ببینند و بشــنوند. البته انتظــار از کاندیداها محترم 
این بوده که اطلاعات آنان به ویــژه در حوزه اقتصادی 

و فرهنگی به روزتر و واقع بینانه تر باشد.
وی اظهار کــرد: به ویژه در حوزه فرهنگــی ما باید باور 
کنیم که فر هنگ زیربنای رشــد و توســعه در کشور 
است. فرهنگ یعنی باورهای مردم. یک رئیس جمهور 
باید برنامه  هایی را تهیه کند که حرکت آن منجر به یک 
فرهنگ جامع شود. ما واقعا امروز در حوزه کار، اشتغال 

و سرمایه گذاری و مسکن متاســفانه فرهنگ و باوری 
که باید داشته باشیم جایگاه خود را از دست داده است.

نماینده مردم فریدن و فریدونشــهر در مجلس شورای 
اســلامی، تصریح کرد: نامزدهای محتــرم باید بیان 
کنند که چگونه می توانند پیوســت ها فرهنگی برای 

طرح های اقتصادی و غیراقتصادی داشته باشند. 

مجلس

مجلس

خریدار  سرپرســت ریاست جمهوری در 
ادامه درمــان رایگان کودکان زیر ۷ ســال، 
تامین امنیت غذایی مادران، کاشت رایگان 
حلزون شنوایی و تاسیس صندوق حمایت 
از بیماران خاص و صعب العــلاج را از جمله 
اقدامات ماندگار دولت شــهید رئیســی در 
بخش ســلامت برشــمرد و گفت: وزارت 
بهداشت و درمان نشــان داد با جامع نگری، 
سیاستگذاری درســت و علمی می توان در 

مدت کوتاهی کارهای بزرگی را رقم زد.
محمد مخبر در آییــن افتتاح و بهره برداری 
رســمی از ۶۷۸ پــروژه حوزه ســلامت در 
سراسر کشــور که صبح روز شنبه به شکل 
ویدئوکنفرانسی در وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشک برگزار شد، ضمن تبریک 
فرارســیدن عید غدیــر و ســالروز ولادت 
امام هادی )ع( و نیز گرامیداشــت یاد همه 
شهدا به ویژه شهدای سلامت تصریح کرد: 
فقدان آیت الله رئیسی مسئله ای نیست که 
به راحتی قابل جبران باشد؛ حماسه ای که 
در مراسم تشییع ایشان اتفاق افتاد خیلی ها 
را متعجب کرد که چگونه در تشــییع پیکر 
کسی که فقط کمتر از ۳ سال رئیس جمهور 

بوده، چنین حماسه ای شکل بگیرد.
سرپرســت ریاســت جمهوری در تشریح 
برخــی دســتاوردهای کشــور در عرصه 
سلامت و درمان، به گســترش قابل توجه و 

توزیع عادلانه امکانات و تجهیزات پیشرفته 
تشخیص و درمان پزشکی در سراسر کشور 
اشــاره کرد و افزود: یک روزی اگر کسی به 
ســرطان مبتلا می شــد، برای درمان باید 
به تهران یا تعــداد معدودی از شــهرهای 
بزرگ می رفت، اما امروز امکانات پیشرفته 
تشخیص و درمان ســرطان در بسیاری از 

شهرهای کشور تامین شده است.
مخبــر همچنین با ابــراز تاســف از تداوم 
جنایات رژیم صهیونیســتی در غــزه و به 
وجود آمدن وضعیت نامناسب بهداشتی در 
این منطقه اظهار داشت: جهان امروز بسیار 
بی رحم اســت و در حالی که تداوم جنایات 
صهیونیســت ها اهالی غزه را با مشــکلات 
بهداشــتی و ســلامتی جدی مواجه کرده، 
اقدام خاصی در این رابطه صورت نمی گیرد، 
لذا تاکید فراوان رهبر معظم انقلاب اسلامی 
و رئیس جمهور شهید بر روی مسئله ایجاد 
و تامیــن زیرســاخت های مناســب برای 
بهداشت و سلامت عمومی ناشی از شناخت 
دقیق اوضاع جهان و ضرورت های کشــور 

بوده و است.
سرپرســت ریاســت جمهــوری در ادامه 
روش شهید رئیسی در رسیدگی به مسائل 
حوزه های مختلف از جملــه در زمینه رفع 
ناترازی های حوزه بــرق و انرژی، تنش های 
آبی، مسائل صنعت، مســکن، کشاورزی، 

مشکل اشــتغال و رفع مشــکلات متعدد 
عرصه اقتصادی را نگــرش جامع و دقیق در 
شــناخت مســئله، انتخاب صحیح راه حل 
و تمرکز و پیگیری مســتمر تا حل مســئله 
دانست و گفت: شهید رئیسی در مسیر رفع 
مشکلات از جمله در عرصه ساخت مسکن 
که بر اســاس مصوبه مجلس وعده ساخت 
۴ میلیون واحــد مســکونی را داده بود، از 
ســرزنش ها باکی به دل راه نداد و در نتیجه 
امروز شــاهد رفع بســیاری از مشکلات در 

حوزه های مورد اشاره هستیم.
وی خاطرنشــان کرد: در عرصــه اقتصاد، 
فروش نفت، جابجایــی منابع و درآمدهای 
کشور و تورم مشکلات بسیاری داشتیم که 
امروز روند همه این مشکلات رو به کاهش و 
کنترل است. از جمله کاهشی شدن تورم و 
کنترل و کاهش رشــد نقدینگی و رسیدن 
نرخ آن بــه حدود ۲۲ درصد کــه با توجه به 
روند فزاینده نرخ رشد نقدینگی به یک آرزو 

تبدیل شده بود.
مخبــر در ادامه ضمــن تشــکر و قدردانی 
از تلاش هــای مجاهدانه وزیــر و مجموعه 
مدیران وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی در پیگیری و به سرانجام رساندن 
سیاست های دولت مردمی در حوزه سلامت 
و طرح های بهداشــتی-درمانی در سراسر 
کشــور تصریح کرد: نگاه شــهید رئیســی 

به حــوزه ســلامت، نگاهی جامــع و چند 
وجهی بــود و سیاســتگذاری، برنامه ریزی 
و خدمت رســانی در این حــوزه را در وجوه 
مختلف با تمرکــز بر پیشــگیری تعریف و 

دنبال می کرد.
سرپرســت ریاســت جمهــوری در ادامه 
درمان رایگان کودکان زیر ۷ ســال، تامین 
امنیــت غذایی مــادران، کاشــت رایگان 
حلزون شنوایی و تاسیس صندوق حمایت 
از بیماران خاص و صعب العــلاج را از جمله 
اقدامات ماندگار دولت شــهید رئیســی در 
بخش ســلامت برشــمرد و گفت: وزارت 

بهداشت و درمان نشــان داد با جامع نگری، 
سیاستگذاری درســت و علمی می توان در 

مدت کوتاهی کارهای بزرگی را رقم زد.
مخبر همچنین حضور حماســی، کم نظیر 
و تاریخی مردم در مراســم تشــیع رئیس 
جمهور شــهید و همراهانش را نشان از اوج 
قدرشناســی ملت از خادمان خــود و زنده 
بودن ارزش های نظام و انقلاب اســلامی در 
میان مردم دانســت و ابــراز امیدواری کرد 
مسیر و راه شهید رئیســی در خدمتگذاری 
خالصانه و صادقانه به مردم و کشــور تداوم 

داشته باشد.

عزیزی: مناظره کاندیداها هنوز نتوانسته توقعات جامعه را برآورده کند

کاندیداها واضح تر برنامه های خود را به مردم اعلام کنند

خریدار  رهبر معظم انقــلاب در دیدار با 
مسئولان دستگاه قضا تاکید کردند: آقایان 
نامزدهــا در مباحثــات خــود از اظهارات 

دشمن شادکن پرهیز کنند.
رهبر معظــم انقــلاب اســلامی در دیدار 
مســئولان قوه  قضائیه، »حل وفصل مسائل 
و اختلافــات مــردم براســاس عدالت« و 
»جلوگیــری از عبور از خط قرمــز قانون« 
را از مســئولیت های اصلی دســتگاه قضا 
برشــمردند و افزودنــد: مهمترین وظیفه 
دســتگاه قضایی اجرای شــجاعانه و بدون 

ملاحظه عدالت است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در ابتدای این 
دیدار با گرامیداشت یاد شــهدای دستگاه 
قضا از جمله شــهید بهشــتی و همچنین 
شهید رئیسی که ســابقه ی برجسته ای در 
قوه  قضائیه داشــته است، از زحمات رئیس، 
مسئولان، قضات و کارکنان شریف این قوه 

صمیمانه تشکر کردند.
رهبــر انقلاب اســلامی با تاکید بــر اینکه 
در قــرآن و ســایر منابع اســلامی بر کمتر 
مسئله ای مانند »عدالت« تکیه شده است، 
شــجاعت را لازمه اجرای عدالت دانستند و 
گفتند: به فرموده امام سجاد)ع(، قوه  قضائیه 
باید بگونه ای عمل کند که دشــمنان خود 
را از ظلم و جــور مصون بدانند و دوســتان 
نزدیک از جانــب داری غیرعادلانه مأیوس 
باشند؛ که اگر اینگونه شــود، مسئله بسیار 
مهم »امنیت روحــی و روانی مردم« تأمین 

خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به لزوم 
برنامه محوری قوه قضائیه و اســناد خیلی 
خوب تحول در این قــوه، افزودند: باید این 
اسناد را به شکلی اجرا کرد که اثر محسوسی 

در شاخص های مهم قضایی بگذارد.ایشان 
کم شــدن زمان رســیدگی بــه پرونده ها، 
اســتحکام و اتقان احکام دادگاه های بدوی 
که منجــر به کاهــش نقــض آراء در روند 
تجدیدنظر می شــود و کاهــش گزارش ها 
و شــکایات به سازمان بازرســی را از جمله 
شــاخص های مهمی خواندند کــه باید با 

اجرای اسناد دستگاه قضا، بهبود یابد.
رهبر انقلاب اســلامی کثــرت پرونده های 
قضایی را موجب فشار روی قضات و کاهش 
احتمالــی اتقان احکام دانســتند و گفتند: 
برای حل مشــکل مهم کثرت پرونده های 

قضایی، باید فکری اساسی کرد.
ارتقای دانش قضایی همه قضات با استفاده 

از ظرفیت دانشــگاه علوم قضایی و تقویت 
نیروهای جهادی دو توصیه دیگری رهبری 

به مسئولان دستگاه قضا بود.
حضرت آیــت الله خامنه ای با ابــراز دغدغه 
نســبت به کم بودن سرعت رســیدگی به 
پرونده هــای دارای بازداشــتی و در نتیجه 
طولانی شدن مدت بازداشــت موقت افراد، 
گفتند: تکلیــف اینگونه اشــخاص را باید 
زودتــر مشــخص کرد تا کســی بــه علت 
طولانی شــدن رســیدگی به پرونــده، در 

سختی زندان قرار نگیرد.
رهبر انقلاب همچنین با اشــاره به لاینحل 
بودن مشــکل برخی زندانی هــای دارای 
بدهی افزودند: برخی اشــخاص اگر تا آخر 

عمر هم در زندان باشــند، قدرت پرداخت 
بدهی خــود را ندارند که این مشــکل باید 
علاج شود.تأکید بر استناد قضات به قوانین 
داخلــی و نه منابع حقوق بشــر غرب، ادامه 
بازدیدهــای میدانی رئیس دســتگاه قضا 
و پیگیری اجــرای تصمیمــات امیدافزای 
گرفته شــده در این بازدیدهــا نکات دیگر 

سخنان رهبر انقلاب بود.
ایشــان در جمع بندی این بخش از سخنان 
خود گفتند: بگونه ای عمــل کنید که افکار 
عمومی، قوه  قضائیــه را عدالت خانه و مرکز 

احقاق بدون ملاحظه حقوق بداند.
رهبر انقلاب در بخش پایانی سخنان شــان 
توصیــه ای مهــم خطــاب بــه نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری بیان کردند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای برنامه های 
انتخاباتی تلویزیون را خوب و باعث آشنایی 
مردم با دیدگاه هــای گوناگــون خواندند 
و خطاب بــه نامزدهای انتخابــات گفتند: 
مباحــث نامزدها در تلویزیــون یا اظهارات 
دیگر آنها موجب نشــود که یک نامزد برای 
غلبه بر رقیب، حرف دشمن پسند و دشمن 

شادکن بزند.
ایشــان افزودند: فرض بر این است که همه 
نامزدها، ایران و جمهوری اسلامی را دوست 
دارند؛ چون می خواهند در این نظام و برای 
خدمت به مــردم، رئیس جمهور شــوند. 
بنابراین  نباید بگونــه ای صحبت کنند که 

دشمن خوشحال شود.
در ابتدای این دیدار، رئیس دســتگاه قضا 
تشــکیل مــداوم کارگروه های مشــترک 
قوه  قضائیه و دولــت را از مهمترین اتفاقات 

مطلوب یک سال گذشته عنوان کرد.
آقــای اژه ای اقداماتی چون »ابلاغ ســند 
به روزشده تحول قوه  قضائیه«، »همکاری با 
قوا برای اصلاح قوانین اقتصادی و جلوگیری 
از ورشکســتگی برخی کارخانجات بزرگ 
تولیدی«، »ورود جدی به رفع مشــکلات 
حقوقی اراضی مــردم«، »ارتقــاء نظارت 
میدانی بــر گمــرکات، بنــادر و انبارها«، 
»رصدهوشــمند فعالیت هــای عمرانــی 
و کاهــش چشــمگیر ساخت وســازهای 
غیرمجــاز«، » بیش از ۴۰۰ هــزار ملاقات 
مردمی مسئولان قضایی در سراسر کشور« 
و »پیگیری جــدی دیپلماســی قضایی با 
همکاری ستاد حقوق بشر و وزارت خارجه« 
را از مهمتریــن اقدامــات ایــن دســتگاه 

برشمرد.
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تهدید امنیت غذایی با افزایش قیمت 
محصولات کشاورزی

فاطمه پاسبان، کارشناس کشــاورزی   قیمت هر کالایی در اقتصاد 
تحت تاثیر عوامل گوناگونی قــرار می گیرد که گاهی به افزایش و گاهی 

به کاهش آن منجر می شود.
 عواملی که ناشــی از طرف عرضه، طرف تقاضا، تحــولات و روندهای 
جهانی، سیاست های دولت و حاکمیت، شوک های اجتماعی، سیاسی، 
بهداشــتی، اقتصادی و بســیاری از متغیرهای دیگر است که بر حسب 
کالا، عوامل تاثیرگذار گاهی متفاوت و گاهی مشــابه بــوده و میزان و 

جهت اثرگذاری متفاوت است. 
»غذا« هم کالایی است که دارای قیمت است و علاوه بر عوامل برشمرده 
به بسیاری از عوامل دیگر به خصوص شرایط اقلیمی و جغرافیایی، آفات 
و بیماری ها و… وابسته اســت. اینکه چرا قیمت غذا افزایش می یابد بر 
حسب دوره زمانی و شرایط حاکم بر آن زمان، عوامل و میزان اثرگذاری 

هر عامل بستگی دارد. 
در این میان ایــن نکته نیز حائز اهمیت اســت که تــورم از جنبه های 
مختلف بر زیســت انســانی، جانوری و گیاهی تاثیرگذار است و نادیده 
گرفتن یا کم اهمیت جلوه دادن این پدیده اقتصادی یا ساده سازی آن به 
چند پیامد و پوشاندن ردپای تورم در جای جای زندگی بشری، جانوری 
و گیاهی خطای فاحشــی اســت که جبران کردن آن بسیار پرهزینه و 
گاهی غیرممکن اســت. در ایران نیز طی چندین سال اخیر تورم مواد 
غذایی افسارگســیخته شــده که گاهی از تورم غیرخوراکی هم عبور 

کرده است.
آخرین اطلاعــات منتشرشــده مرکز آمــار نشــان از آن دارد که در 
اردیبهشــت ســال ۱۴۰۳، نرخ تورم )دوازده ماه منتهی به ماه جاری 
نسبت به دوره مشابه سال قبل( ۳۷ بوده است؛ یعنی خانوارهای کشور 
به طور میانگین، ۳۷ درصد بیشتر از اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ برای خرید 
یک »مجموعه کالاها و خدمات یکســان« هزینــه کرده اند. نرخ تورم 
خوراکی ها و آشــامیدنی ها ۳۳/۷ درصد و نرخ تــورم غیرخوراکی ها و 
خدمات ۳۸/۸ درصد را تجربه کرده اســت. در این میان بیشترین تورم 
مربوط به خوراکی ها، به گوشــت قرمز و ماکیان بــا ۷۲/۸ درصد بوده 
است. همه ارقام حاکی از افزایش شدید تورم غذایی در کشور است. در 
این میان تورم سالانه میوه و خشــکبار ۳۵/۹ درصد و سبزیجات ۲۳/۵  

درصد بوده است. 
تورم افسارگســیخته که نتیجه عوامل مختلفی است باعث شده که هر 
روز کشور با تورم غذایی روبه رو شــود و بدتر از آن گرانی اقلام خوراکی 
سبد خانوار است که توان تاب آوری خانواده را ربوده است. در این میان 
ســبد غذایی میوه جات و سبزیجات متورم تر از ســال قبل شده است. 
نگاهی به آمار منتشرشده مرکز آمار نشــان می دهد در اردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه ســال قبل به عنوان نمونه قارچ ۱/۶ برابر 
)هر کیلو حدودا ۴۸ هزار تومان افزایش(، ســیب زمینی ۱/۱ برابر)هر 
کیلو حدودا هزار و نهصد تومان افزایش(، پیاز ۱/۵ برابر)هر کیلو حدودا 
ده هزار تومــان افزایش(، خربزه ۱/۳ برابر )هر کیلو حدودا شــش هزار 
تومان افزایش( و فلفل دلمــه ای ۱/۳ برابر )هر کیلو حــدودا پنج هزار 
تومان افزایش( شده است. متوسط قیمت سبزی و میوه میادین تره بار 
تهران در ۲۷ خرداد ماه سال ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه قبل تغییرات 
شدیدی داشــته اســت به عنوان نمونه برای آلبالو از ۵۵ هزار تومان به 
۱۰۰ هزار تومان )۸۲ درصد افزایش(، زردآلو از ۳۰ هزار تومان به ۱۲۰ 
هزار تومان )۳۰۰ درصــد افزایش(، هلو از ۲۵ هزارتومــان به ۶۰ هزار 
تومان )۱۴۰ درصد افزایش(، گیلاس از ۶۰ هــزار تومان به ۱۸۰ هزار 
تومان )۲۰۰ درصد افزایش(، گوجه سبز از ۴۰ هزار تومان به ۱۰۰ هزار 
تومان )۱۵۰ درصد افزایش(، طالبــی از ۸ هزار تومان به ۲۵ هزار تومان 
)۲۱۳ درصد افزایش(، شــلیل از ۴۵ هزار تومان بــه ۱۵۰ هزار تومان 
)۲۳۳ درصد افزایش( رســیده اســت. این امر به معنای افزایش شدید 
قیمت و گرانی سرسام آور است که با عدم افزایش درآمد به اندازه تورم، 
خانوارها قدرت خرید خود را از دست داده و هر روز مصرف آنان کاهش 
یافته و امنیت غذایی وخیم تر شــده اســت. گرانی اقلام غذایی ســبد 
مصرفی خانوار و از طرف دیگر تورم و کاهش قدرت خرید واقعی مردم، 
آثار نامطلوبی بر تغذیه مردم دارد؛ به طــوری که برخی از اقلام مصرفی 
از ســبد مصرفی خانوار حذف شــده یا کاهش یافته و این شرایط برای 
گروه های دارای درآمد متوسط به پایین بســیار حادتر است. از این رو 
می توان گفت اولین پیامد تورم افسارگســیخته مــواد غذایی، کاهش 

مصرف و تهدید سلامتی مردم به خصوص کودکان است.
از طرف دیگر آمار نشــان می دهد که افزایش قیمت شدید محصولات 
کشاورزی بخشی ناشی از افزایش هزینه تولید است. بر اساس گزارش 
منتشر شــده مرکز آمار ایران در فروردین ماه ســال ۱۴۰۳، شاخص 
دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نســبت به شــاخص دوره مشابه سال 
قبل)تورم ســالانه( با رشــد ۳۷/۲ درصد مواجه بوده است. یعنی تورم 
تولیدکننده کمی بیشــتر از تورم شــاخص مصرف کننده بوده است. 
در این میان تورم شــاخص قیمت باغداری در حدود ۲۵ درصد است. 
افزایش شــاخص قیمت تولیدکننده نشــان دهنده افزایش بهای تمام 
شــده و هزینه تولید کننده ها است که در پی آن ســودآوری را کاهش 

داده و باعث افزایش قیمت بازار محصول می شود. 
این نکته نیــز قابل توجه اســت که قیمــت میادین و تــره بار، ملاک 
قیمت گذاری خرده فروشان است و بر اساس اعلام اتحادیه فروشندگان 
میوه و تره بار، واحد های صنفی می توانند حداکثر ۳۵ درصد بابت نرخ 
خرده فروشــی به این نرخ ها اضافه کنند. به عبارتی بخشــی از افزایش 
قیمت میوه و سبزی در بازار خرده فروشــی )۳۵ درصد یا شاید بیشتر( 
مربوط به خدمات فروش محصول اســت )مســیر بازاریابی و فروش( و 
هر چه هزینه هــای بازاریابی و فروش از حمل و نقل و دســتمزد کارگر 
تا انبارداری و ضایعات بیشــتر شــود، بر افزایش قیمت محصول عمده 
فروشی و خرده فروشی اثر خواهد گذاشــت. مرکز آمار در جدیدترین 
گزارش خود اقدام به انتشــار تورم تولیدکننده خدمــات در فروردین 

۱۴۰۳ کرده است. 
»تورم تولیدکننده« این گــروه، به معنای افزایــش قیمت خدمات و 
محصولات تولیدی در مبدا و توســط تولیدکننده است. در اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شــاخص قیمــت تولیدکننده بخش های 
خدمات در ۱۲ ماه منتهی به اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ نســبت به مدت 
مشابه سال قبل  ۴۹/۸درصد اســت که بیشتر از شاخص قیمت مصرف 

کننده است.
از طرف دیگر هزینه ماشــین آلات و نیروی کار در بخش کشاورزی نیز 
افزایش یافته که بر قیمت محصول تولید شــده اضافه می کند. گزارش 
مرکز آمار ایران حاکی از آن است در بخش دستمزد نیروی کار، در پاییز 
سال ۱۴۰۲، متوسط دســتمزد روزانه کارگر میوه چین مرد ۴۳۹ هزار 
تومان و برای کارگر میوه چین زن ۳۴۷ هزار تومان بوده است که نسبت 

به فصل مشابه سال قبل در حدود ۴۶ درصد افزایش داشته است.
این نکته نیز قابل توجه اســت که اســتمرار تــورم و افزایش انتظارات 
تورمی می توانــد عاملی برای افزایش قیمت کالا و محصولات باشــد و 
در کنار آن شــرایط اقتصادی کشــور، تحریم، افزایش نــرخ ارز )که 
باعث افزایش قیمت کالاهای ســرمایه ای، ماشــین الات و تکنولوژی 
و ... می شــود(، تغییر اقلیم، کاهش قدرت خریــد تولیدکننده، کاهش 
قدرت تغییر با رویکــرد افزایش بهره وری و کاهش قیمت تمام شــده، 
خروج سرمایه از تولید، کاهش سرمایه اجتماعی، توسل سیاستگذاران 
به گفتار درمانی و شعار به جای پیاده ســازی واقعی بسترهای افزایش 
بهره وری و ... همه با هم دست به دست هم داده تا زمینه افزایش قیمت 
تمام شده و قیمت بازار را فراهم ســازد. بنابراین انگشت اتهام به سمت 
"محصول" نیســت و باید ناتوانی در حکمرانی خوب را در تیررس قرار 

داد که چرا عملیاتی نمی شود.

یادداشت

با تداوم روند اسفناک بازار سرمایه، کارشناسان به انواع 
و اقسام آمارها مراجعه می کنند تا کورسوی امیدی به 
دل ناامید سهامداران ساطع شــود. اما آمار نیز گویای 
همه چیز اســت؛ بازار به حالت کما رفته و تقریبا نیمه 

تعطیل است.
 گویی تمام فکر و ذکر دولتمردان معطوف به انتخابات 
بوده و بازار ســرمایه را به کل فرامــوش کردند؛ گویی 
که اصلا بازاری با چنین نامی وجود ندارد. البته ناگفته 
نماند که در زمان دولت سیزدهم هم حال بورس تهران 
خوش نبوده؛ اما واضحا به این زاری هم روزها را سپری 

نمی کرد. پس گویی بالاتر از سیاهی رنگی هست.

تعداد کدهای خریدار حقیقی
برای اولین بار از ســال ۱۳۹۸، تعداد کدهای خریدار 

حقیقــی بــه حــدود ۶۰ هزار کــد کاهش 
یافت. البتــه از آن زمان تا به امــروز بیش از 
۱۳۰ صندوق به بازار اضافه شــده اســت. به 
واسطه عمق بخشــی به بازار سرمایه، انتظار 
افزایش اقبال نیز وجــود دارد اما تصمیمات 
و سیاســت های اقتصادی و غیر اقتصادی در 
قبال بازار سرمایه به فراری دادن افراد از این 

بازار ختم شده است.

)P/E( قیمت به سود
نسبت قیمت به ســود نشــان دهنده مبلغی است که 
ســرمایه گذاران حاضرند به ازای هر یک ریال ســود 
 P/E TTM تولید شده توسط شرکت بپردازند. نسبت
یکی از شاخص های ســودآوری است که وضعیت سود 

خالص شــرکت ها در چهار فصل گذشته را 
نشــان می دهد. برای مثال شرکتی با قیمت 
ســهم ۱۰۰۰ تومانــی که در چهــار فصل 
گذشــته ۲۰۰ تومان ســود خالــص ایجاد 
کرده دارای P/E TTM پنج است.نســبتی 
که اگر مهر ۱۴۰۱ را چشــم پوشی کنیم به 
اسفند ۱۳۹۶ برمی گردد. جالب این جاست 
که از سویی کاهش P/E بازار را شــاهد هستیم، اما از 
سوی دیگر تعداد کدهای خریداران و ارزش معاملات 
به پایین ترین ســطح های خود رسیده و این یعنی بازار 

سرمایه در این محدودیت ها نیز جذابیت ندارد.

خریداران کجا رفتند؟
جذابیت سرمایه گذاری طبیعتا با توجه به نرخ بهره بالا 

و امنیت سرمایه در ســایر بازارهای موازی نظیر طلا، 
متوجه بورس تهران با آن همه ریســک های تحمیلی 
نمی شــود. پول های بزرگ ترجیح می دهند در بازاری 
فعالیت کنند که یا مانند اوراق دولتی با نرخ حوالی ۳۵ 
درصد بدون ریسک باشد، یا مانند ملک و دلار متاثر از 
تورم بازدهی ایجاد کند و یا ماننــد طلا علاوه بر حفظ 
قدرت خرید در مقابله با ریســک های سیســتماتیک 

مقاوم باشد.
قاعدتا کمتر کســی ســرمایه خود را به سمت بازاری 
هدایــت می کند کــه نــه پیش بینی پذیر اســت، نه 
شــفافیت و تقارن اطلاعاتی مکفــی دارد و نه حتی از 
دســت درازی دولت در سودســازی آن مصون است. 
نتیجه این مناســبات، آن می شود که P/E=۷ نیز برای 

سرمایه گذاران جذاب نخواهد بود.

براســاس گزارش مرکز آمار ایران، در ســال ۱۴۰۲، 
شــاخص قیمت کل کالاهــای صادراتــی مبتنی بر 
داده های ریالی ۱۸۵.۲ اســت و میــزان تغییرات این 
شاخص نسبت به ســال قبل برابر با ۳۰.۵ درصد بوده 
که در مقایسه با ســال ۱۴۰۱ )برابر با ۴۲.۰ درصد( با 

کاهشی حدود ۱۱.۵ واحد درصد همراه بوده است.
قیمت کالاهــای صادراتی یکــی از مهم ترین عوامل 

تاثیرگــذار بر میــزان مبادلات خارجی کشــورها و 
نیز یکی از عوامل تعیین کننده رابطه مبادله اســت 
و تغییرات آن ها از اهمیت بالایی برخوردار اســت. در 
طرح شــاخص قیمت کالاهــای صادراتــی از کلیه 
کدهای تعرفه صادراتی کشــور ســال ۱۴۰۰ )سال 
پایه( استفاده شده است. روش جمع آوری اطلاعات 
با استفاده از آمارهای ثبتی گمرک جمهوری اسلامی 

ایران و طبقه بندی مورد اســتفاده سیســتم طبقه 
 )HS( بندی نظام هماهنگ شده توصیف و کدگذاری
اســت. نتایج حاصل از این طرح در سطح کل کشور 
و برای ۲۰ گروه  اصلی طبقه بندی HS قابل انتشــار 
اســت و به تفکیک دلاری و ریالی محاسبه و منتشر 

می  شود.
طبق اعلام مرکز آمار ایران، برای محاســبه شــاخص 

ســال ۱۴۰۲ از داده  های مقدماتی گمرک جمهوری 
اسلامی استفاده شده اســت. بنابراین نتایج اعلام شده 
به صورت مقدماتی اســت. پس از اســتخراج و ارائه ی 
داده  های قطعی سال ۱۴۰۲ توسط گمرک جمهوری 
اسلامی ایران، شاخص صادرات نیز از سوی مرکز آمار 
بازنگری شده و ارقام نهایی شاخص مربوط به این دوره 

به زودی به صورت قطعی، منتشر می شود.

بورس

آمار

خریدار   وزیر اقتصاد و امور دارایی گفت: 
دولت ســیزدهم در حوزه اقتصاد گام های 
موثری برداشــته و به رغم تمام ســختی ها 

موفق عمل کرده است.
 احســان خاندوزی در جلسه علنی مجلس 
شورای اســلامی و در جریان بررسی روند 
حمایت از تولید، اشتغال پایدار و رشد تولید 
ملی گفت: بانک جهانی در اردیبهشــت ماه 
سال ۱۴۰۳ در گزارشی صراحتا اعلام کرد 
اقتصاد ایران مســیر رشد تاب آور و پایداری 
را علی رغم تنش ها در منطقه طی می کند، 
وقتی بدخواهان ملت ایران تاکید می کنند 
که مسیر رشــد اقتصادی ایران رقم خورده 
اســت، نشــان می دهد که در حوزه اقتصاد 
گام های موثری برداشــته شــده اســت و 
علی رغم تمام ســختی ها دولــت و مجلس 

شورای اسلامی موفق شده است.
وی با اشاره به بیانات رهبر انقلاب در آخرین 
دیــدار با اعضــای هیات دولت بیــان کرد: 
امروز نه تنهــا اقتصاددان های داخلی، بلکه 
نهادهــای اقتصادی بین المللی نیز رســما 
به آثار اقتصادی کلان سیاســت های اخیر 

اعتراف دارند.
خاندوزی خاطر نشــان کرد: متوسط رشد 
اقتصــادی در این دولت شکســته شــد و 
فقط در دولت هشــتم اســت که متوسط 
رشــد اقتصادی نســبت به دولت سیزدهم 
بیشتر است.وی تصریح کرد: در دولت های 
گذشته از نیمه ســالی که دولت را تحویل 
گرفته اند تا نیمه ســالی که دولت را تحویل 
داده اند بــه ترتیب در دولت نهم متوســط 
رشــد اقتصادی ۳/۷درصد، در دولت دهم 
یک درصد، در دولت یازدهــم ۲/۶ درصد، 
در دولــت دوازدهم ۰/۳ و در ســه ســاله 
دولت ســیزدهم  ۴/۵درصد متوسط رشد 

اقتصادی بوده است.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی بــا بیان این 
که مدیریت هوشــمند آب از دیگر اقدامات 
دولت بود، گفت: در سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۸/۱ 
میلیون تن مصرف آرد کشور بود، شفافیت 
در صــدور مجوزهــا و ایجــاد درگاه ملی 

مجوزها سبب شــد تا بیش از دو میلیون و 
۷۰۰ هزار مجوز جدید بــدون کاغذ و بدون 
مراجعه بــا حداکثــر تکریم مــردم صادر 
شــود. همین حدود نیــز مجوزهایی داریم 
که از مجوز کاغذی به شناســه یکتا تبدیل 
شده است. تا به امروز ۶۰ درصد مجوزهای 

کاغذی به شناسه یکتا تبدیل شده است.
خانــدوزی تاکید کــرد: لایحــه مالیات بر 
مجمــوع درآمد نیــز اکنــون در خدمت 
نمایندگان اســت که مــا انتظــار داریم با 
اولویــت در دســتور کار مجلس شــورای 

اسلامی قرار گیرد.
وی با بیان این که واگذاری دو باشــگاه مهم 
که از آرزوهای دیرینه بود در این دولت رقم 
خورد افزود: اتفاقاتی که در سهام عدالت رخ 
داد ســبب رضایتمندی مردم شد. در حوزه 
مولد ســازی نیز اتفاقات بزرگی در کشــور 
آغاز شد، آغاز این که دولت ها از نفت خواری 
به ســمت مولد کــردن دارایی هــای خود 

حرکت کنند گام مهمی است.
وی تصریح کرد: میزان ترانزیت کالا از ۱۱/۵ 

میلیون تن در ســال ۱۳۹۹ امروز به هشت 
میلیون تن در سال ۱۴۰۳ رسیده است که 
به لحاظ حجمی بالاتریــن میزان ترانزیتی 
اســت که در تاریخ اقتصاد ایران رقم خورده 
اســت. ما هرجایی که می رفتیم با انحصار 
مواجه می شــدیم که خوشــبختانه در این 
دولت تلاش شد تا انحصارها شکسته شود. 
رســیدگی به دادخواهی های مالیاتی از ۴۲ 
ماه به ۱۲ ماه کاهش یافــت یعنی حداکثر 
ظرف یکسال به تمام پرونده ها در این حوزه 

رسیدگی می شود.
وزیــر اقتصــاد افــزود: ســامانه مودیان و 
پایانه های فروشگاهی سبب شد برای اولین  
بار ما ۶۰۰ هزار اظهارنامه برآوردی را برای 
ارتقاء اطلاعات سازمان مالیاتی تهیه کنیم، 
تمرکز بر دانه  درشــت ها در اخذ مالیات از 
دیگر اقدامــات این دولت بــود. ۳۰ درصد 
کل مالیات کشور را در ســال گذشته فقط 
۷۰۰ شــرکت پرداخت کردند و ۵۰ درصد 
از مالیات مشاغل را یعنی نصف مالیاتی که 
اصناف و بازاریان باید پرداخت می کردند را 

فقط یک درصد بالای آن ها پرداخت کردند. 
در حوزه بازار ســرمایه نیز انحصارشــکنی 
صورت گرفت.وی ادامــه داد: در بحث بیمه 
مرکزی نیز حق بیمه سهم بخش غیردولتی 
در صنعت از ۶۸ درصد به بیش از ۸۲ درصد 
رســید، افزایش صدور مجوزهــای فعال از 
دیگر اقداماتــی بود که رقم خــورد. الگوی 
جدید اعتبارسنجی مردم از دیگر اقداماتی 
است که رقم خورده است. بسیاری از مردم 
مراجعه می کردند و درخواســت داشــتند 
تا اعتبارســنجی صورت گیــرد. ۳۰ درصد 
جمعیت کشــور طبق الگــوی قبلی قابل 
اعتبارســنجی نبودند. امــروز ۱۰۰ درصد 

جمعیت کشور اعتبارسنجی شده اند.
وی با بیان این که صادرات غیرنفتی کشور 
در ســال ۱۴۰۱ به بالاترین میزان خود تا به 
امروز رسید بیان کرد: نرخ بیکاری کشور با 
توجه بــه اتفاقی که در اکثر اســتان ها رقم 
خورد به ۸/۱ درصد رســید که در ۱۸ سال 

اخیر به کمترین میزان خود رسیده است.
وی گفت: مهم تر از اعــداد و ارقام مربوط به 

رشد و ســرمایه  گذاری و صادرات غیرنفتی 
که همه در بالاترین نقاط خود قرار داشــت 
مســاله کیفیت و تحول در سیاســت ها به 

صورت همزمان دنبال شد.
خاندوزی یادآور شــد: در حوزه خزانه داری 
کل کشور تسویه به موقع اوراق مالی دولت 
ســالانه ۴۵ همت در دوره های گذشته بود 
که در این دوره بــه ۱۶۰ همت افزایش پیدا 
کرد. در حوزه شناســایی اموال غیرمنقول، 
املاک و مستغلات دولت تا زمانی که دولت 
ســیزدهم روی کار بیاید صرفــا ۵۳۰ هزار 
فقره مستغلات دولت شناسایی شده بود اما 
در این دولت به بیش از یــک میلیون و ۱۰ 
هزار فقره اموال و دارایی های تازه شناسایی 
شــده دولت بــا اســتفاده از ظرفیت های 

مردمی رسید.
وزیر امــور اقتصــادی و دارایی افــزود: در 
ســازمان امور مالیاتــی نیز کــه در دولت 
دوازدهم ما حــدود ۵/۵ میلیــون مودیان 
مالیاتی داشــتیم اما در طول ســه ســال 
فعالیت دولت ســیزدهم ۱۲/۵ میلیون نفر 
مودیان مالیاتی تعیین شــدند تا بار مالیاتی 

عادلانه تر توزیع شود.
خاندوزی با بیان این که شناسایی فرارهای 
مالیاتی از دیگــر اقدامات ایــن دولت بود 
گفت: نسبت مالیات به تولید داخلی به ۳۰ 
درصد و نســبت مالیات و هزینه های جاری 
به بیش از ۵۵ درصد رســید. برای اولین بار 
ســهم مالیات در تامین هزینه های جاری 

کشور به ۵۶ درصد رسیده است.
وی ادامه داد: میزان ســرمایه  گذاری های 
خارجی که محقق شــده اســت براساس 
آماری که از ســال ۱۳۸۷ تا امــروز وجود 
داشته یعنی در ۱۷ ســال گذشته بالاترین 
میزان سرمایه  گذاری خارجی محقق شده 
مربوط به ســال ۱۳۹۶ بود، اما با تلاش های 
دولت ســیزدهم در ســال ۱۴۰۱ بار دیگر 
این رکورد شکسته شــد و ۴/۱ میلیارد دلار 
و در ســال ۱۴۰۲ نیز بالغ بــر ۵/۵ میلیارد 
دلار ســرمایه  گذاری خارجی محقق شده 

داشتیم.

قهر خریداران با بورس ارزان؛ خریداران سهام به کدام بازارها کوچ کردند؟

مرکز آمار اعلام کرد؛ کاهش ۱۱.۵ درصدی قیمت کالاهای صادراتی در سال گذشته

رئیس اتاق اصناف ایران:

خ ارز را تثبیت کند خ ارز عامل گرانی کالاهاست؛ دولت چهاردهم نر نر
خریدار  رییس اتاق اصنــاف ایران گفت: 
گرانــی، متغیرهای متعــددی دارد که اول 
آن، نرخ ارز اســت؛ بی تردیــد بخش عمده 

گرانی کالاها، ناشی از نرخ ارز است.
 مجتبی صفایی در آئیــن روز ملی اصناف با 
بیان اینکه اتاق اصناف ایران ظرف یکسال، 
چهار بار تغییر ســکاندار و رئیس داشــته، 
اظهار کرد: اتاق اصناف ایران در تلاطم بود و 
ظرف یک سال، چهار رئیس در اتاق انتخاب 
شــدند؛ این موضوع به دلیل قانون سخت و 
تبعیض آمیزِ قانون صنفی که محدودیت دو 

دوره برای رئیس دارد، اتفاق افتاد.
وی افــزود: اولیــن کاری که بنــده متعهد 
بــودم انجــام دهم، اصــلاح قانــون نظام 
صنفی بــود که بیش از ۱۰ ســال پشــت 
درهای کمیســیون های متعــدد مجلس 
شورای اســلامی قرار گرفته بود و خبری از 
اصلاح نبود. قانون نظــام صنفی با همکاری 
همکاران، در کمیســیون اقتصادی مجلس 
مطرح شد؛ این محدودیت در حالی برای ما 

وجود داشت که در هیچ ســندیکا و نهادی 
نمی بینم که محدودیــت وجود یک رئیس 
در دو دوره وجود داشــته باشد؛ محدودیتی 
وجــود ندارد چنانچــه وزیــری دوبار رأی 
اعتماد از مجلس بگیرد، محدودیت داشته 
باشــد یا برای خود نماینــدگان مجلس یا 
شورای شهر این محدودیت وجود ندارد؛ اما 
یک رئیس اتحادیه صنفی، نمی توانست دو 

دوره، ریاست داشته باشد.
رئیس اتــاق اصناف ایــران تصریــح کرد: 
بنده این موضــوع را در جلســات متعدد با 
مســؤولان مختلف و از جمله رئیس مجلس 
مطرح کــردم؛ زمانــی که ابعاد ایــن قانون 
تبعیض آمیــز را مطــرح کــردم، بلافاصله 
رسیدگی ها توســط مجلس صورت گرفت 
و در دســتور قــرار گرفت که بایســتی این 
قانون اصلاح شــود. قانونی که ۱۰ ســال در 
نوبت اصلاح بــود، در کمتر از شــش ماه در 
مجلس به تصویب رســید. هــر چند که در 
شــورای نگهبان به ســبب برخی ایرادات 

در رفــت و آمد اســت اما انحصار شکســته 
شــد و محدودیت برداشته شــد.وی اضافه 
کرد: اصناف در نزدیک بــه یک پنجم تولید 
ناخالص ملی نقش آفرینــی می کند، با این 
وجود آیا نبایــد در یک پنجــم تصمیمات 
اقتصادی کشــور، اصناف نقــش و حضور 
داشته باشــد؟ آیا نباید در یک پنجم شاکله 
حاکمیت کشور، نقش داشــته و یک پنجم 
تصمیمات اقتصادی کشــور در جهت رفع 

مشــکلات این بخش عظیم باشد؟صفایی 
تصریح کــرد: متأســفانه طی ســال های 
اخیر این جایــگاه به اصناف داده نشــده و 
این حضور اتفاق نیفتاده اســت. متأســفانه 
نهادها و ســازمان هایی که باید گره گشای 
کار اصناف باشند، ســبب کوچک تر شدن 
سفره کسبه شــده اند.وی افزود: ما صنوف 
مزیت دار خود را شناسایی کرده ایم؛ در حال 
حاضر حدود ۶۰۰ هزار واحد تولیدی داریم. 
مشکلی وجود داشــت که هیچ بستری برای 
توسعه صادرات واحدها فراهم نبود، در اتاق 
کمیته ای تشکیل دادیم و از سفیر عربستان 
دعوت کردیم و بیش از ۳۰۰۰ میلیارد برای 
ســرمایه گذاری اولیه اعلام آمادگی کردیم 

که نتیجه بسیار خوبی هم در بر داشت.
رئیس اتاق اصناف ایــران در ادامه تصریح 
کــرد: در وهله اول چاره اندیشــی جدیدی 
حتماً بایستی پیرامون تثبیت نرخ ارز داشته 
باشــیم، متأســفانه بلافاصله اینکه، گرانی 
در بازار حادث می شــود، همه به دنبال این 

هســتند که به بازار هجوم آورنــد. گرانی، 
متغیرهای متعددی دارد کــه اول آن، نرخ 
ارز اســت؛ بی تردیــد بخش عمــده گرانی 

کالاها، ناشی از نرخ ارز است.
وی گفــت: نیاز اســت که تیــم اقتصادی 
کارآمدی تعریف شــود تا ثبــات در نرخ ارز 
را بررســی کند. تثبیت نرخ ارز، مهمترین 

درخواستی که فعالان این حوزه دارند.
صفایی اظهار کرد: از ســوی دیگر، موضوع 
تراکنش های بانکی مطرح اســت؛ در همان 
برهه ای کــه اتاق اصناف، چهــار بار رئیس 
عوض کرد و در سیاست گذاری دچار تزلزل 
شــده بود؛ دریافتی های بانک مرکزی از هر 
تراکنش بود که در ازای هر تراکنش، مبلغی 
را اخذ می کــرد. در این رابطه درخواســت 
خود را به صورت مکتوب عنــوان کرده ایم 
که از مبلغی که ما کاســب ها بــرای دولت، 
درآمدزایی می کنیــم، درصــدی از آن را 
به خود اتاق هــای اصناف بــرای نظارت ها 

تخصیص دهند.
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سلاجقه: 
سازمان مدیریت ملی پسماند ایجاد می شود

 معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط  زیســت گفت: 
یکی از تاکیدات رئیس جمهور شهید، مدیریت پســماند در کشور بود 
و تاسیس سازمانی ملی در این راستا بود که جلســات متعددی در این 
زمینه برگزار شده است. علی سلاجقه روز شــنبه در نشست خبری در 
محل ســاختمان کوثر نهاد ریاســت جمهوری افزود: سیاست اصلی ما 
در زمینه پسماند تفکیک از مبدا اســت که نیاز به فرهنگ سازی دارد؛ 
در این زمینه بیش از ۲ هزار خانه محیط زیســت که محل مناسبی برای 
ارتقا فرهنگ در این زمینه است، افتتاح شده و کارها در حال انجام است.

وی به معضل دفع پســماند در ســراوان و آرادکوه اشــاره کرد و اظهار 
داشت: ســراوان یکی از معضلات ما در زمینه پسماند بود که ۹۰ درصد 
ســاماندهی آن انجام شــده و به زودی پایان می یابد؛ مســأله بعدی 
پسماندهای منطقه آرادکوه است که برنامه جابجایی مجتمع آرادکوه 
در دستور کار است، با شهرداری تهران در این زمینه مذاکره کردیم و به 

زودی ساماندهی خواهد شد.
سلاجقه گفت: در راستای تفکیک پسماند از مبدا طرح ماپ ) مدیریت 
مردمی پسماند( در روستاهای شمالی کشور شــروع شده و بسیار هم 

موفق است.

پروژه پتروشیمی میانکاله وجود ندارد
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست درباره پتروشیمی میانکاله گفت: 
از دید ما دیگر پروژه ای با عنوان پتروشیمی میانکاله وجود ندارد و الان 

هیچ ساخت و سازی در منطقه انجام نمی شود.

ساماندهی زباله سوزها
سلاجقه گفت: زباله ســوزها یکی از مشــکلات آلودگی هوا هستند به 
ویژه در حاشیه و جنوب غرب تهران که آلودگی هوا را به شدت افزایش 

می دهند.
وی افزود: ســازمان حفاظت محیط زیســت پایش های شــبانه دارد 
و برای مراکزی که تمکین نمی کردند پرونده قضایی تشــکیل شــد ، 
خوشــبختانه قوه قضائیه و شــهرداری تهران در ابــن زمینه همکاری 

خوبی دارند.

ح انسداد مبادی در ۱۱ محله  اجرای طر
حاشیه نشین تهران

 وزارت آموزش و پرورش مکلف شد طرح انسداد مبادی بی سوادی را در 
۱۱ محله حاشیه نشین شهر تهران اجرا کند.

 ابراهیم نورمحمدی بــا اعلام این خبر، گفت: صیانــت از خانواده های 
کودکان کار و معتادین متجاهر در محلات حاشــیه نشــین بر عهده ما 
است و در این راســتا برای ۱۶ دســتگاه مختلف اعم از وزارت آموزش 
و پرورش، ســازمان فنی حرفه ای، سازمان بهزیســتی در وزارت کار و 
حوزه های دســتگاه های مختلف از جمله قوه قضاییه و... تکلیف قانونی 
تعریف شده است تا در ۱۱ محله حاشیه نشین اقدام کنند. بودجه های 

خاص خود را نیز برای این امر در نظر گرفتیم.
رییس کارگروه علمی عملیاتی حاشــیه نشینی و مناطق حاد و بحرانی 
شــورای اجتماعی کشــور گفت: وزارت آموزش و پرورش مکلف است 
طرح انســداد مبادی را در ۱۱ محله حاشــیه نشین شــهر تهران اجرا 
کند. در این راســتا وزارت آموزش و پرورش کودکان بین ۶ تا ۱۲ سالی 
که از تحصیل بازماندند و کد ملی آنها مشــخص اســت، به تحصیل و یا 
حوزه های دیگر باز می گرداند. اعتبار موردنیــاز این امر را نیز به وزارت 
آموزش و پرورش ارائه کردیم. از گروه های مردمی نیز حمایت کردیم تا 

کنش های مشخصی را در این محلات انجام دهند.

نورمحمدی خاطرنشان کرد: سازمان فنی حرفه ای هم مکلف شد که در 
محلات حضور یابد و تعدادی استادکار اعم از برق کار، خیاط و... تربیت 
کند تا آن اســتادکار بتواند محله خود را رونق دهد. بسیاری از مسائل را 
نیز برای دستگاه ها مشــخص کردیم و منابع را از سازمان برنامه فراهم 

کردیم. ما پیگیری وظایف دستگاه ها را بر عهده داریم.
شهریار افندی زاده مدیرعامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهر تهران 
صبح امروز در بازدید پروژه های حمل و نقــل و ترافیکی این منطقه از 
اقدام های انجام شده و تعدادی از طرح های ترافیکی منطقه ۱۲ گفت: 
با توجه به موقعیت مرکزی و وجود بازار بزرگ تهران و همچنین تمرکز 
ســایر مراکز مهم اداری و تجاری، این منطقه با بیش از ۳ میلیون سفر 
روزانه پر رفت و آمدترین منطقه پایتخت به شــمار می آید و از جایگاه 
ویژه ای برخوردار اســت.مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر 
تهران افزود: عملیات اجرایی طرح های هندســی و آرام ســازی میدان 
شــوش، خط کشــی معابر شــریانی و بزرگراهی به طول بیش از ۱۶۰ 
کیلومتر، نصب و مرمت جناغی ها و تقاطع ها با بیش از ۴۰ عدد استوانه 
و ۱۲ قطعه کاشــن تانک، احداث و مرمت ایســتگاه های بــی. آر. تی، 
مطالعات شــبکه و تغییر جهات، انجام اصلاح هندسی با رویکرد ایمن 

سازی، از اهم پروژه های منطقه ۱۲ در حوزه حمل و نقل می باشد.
افندی زاده با اشاره به وجود ۳ پایانه فیاض بخش، امام خمینی)ره( و ری 
به عنوان پایانه های اصلی مرکزی شهر در این منطقه گفت: از مهمترین 
پروژه هایی که می بایست در این منطقه اجرا گردد، می توان از یکپارچه 
سازی حمل و نقل همگانی، ضرورت شناســایی و ساماندهی ترافیکی 
در نقاط توزیع و جذب سفر و همچنین نظم بخشی منطقه ای و شهری 
با اجرای پروژه پارک حاشــیه ای با توجه به نیاز مبــرم به فضای پارک 

خودرو موجود در سطح منطقه نام برد.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران با تاکید به سیاست 
ها و برنامه های مدیریت شــهری در حوزه حمل و نقــل و ترافیک، به 
منظور توســعه حمل و نقل پاک در ایــن منطقه، از شــهردار منطقه 
۱۲ خواســت تا گزارشــی از مطالعات مکان یابی ایســتگاه های شارژ 
خودرو برقی، شناســایی و مکان یابی نقاط مناسب ساخت و راه اندازی 
پارکینگ های آسانسوری و روتاری، مکان یابی مسیرهای قابل توسعه 
در اســتفاده از تکنولوژی میکروبیلیتی )دوچرخه و اسکوتر برقی( در 
معابر و شریان های پرتردد تهیه و برای بررســی بیشتر در کمیته های 

کارشناسی به سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران ارسال کند.

دیوار

وزیر بهداشت با اشــاره به افتتاح ۶۸۷ پروژه بهداشتی 
و درمانی در کشــور، اولویت وزارت بهداشــت را طرح 
های بهداشتی عنوان کرد و گفت: تاکنون ۳۱۰۰ مرکز 

بهداشتی در کشور افتتاح شده است.
 بهرام عین اللهی، صبح شــنبه دوم تیــر ماه ۱۴۰۳ در 
مراسم افتتاح پروژه های بهداشتی و درمانی و آموزشی 
که به صــورت ویدئــو کنفرانس با حضور سرپرســت 
ریاســت جمهوری برگزار شــد، اظهار داشت: افتتاح 
۱۱ آموزشگاه بهورزی، ســه انبار دارویی، یک ایستگاه 
قرنطینه مرزی و…، از جملــه پروژه های آماده افتتاح 

است.
وی به بهره برداری از بیمارستان های نیمه کاره اشاره 
کرد و افزود: اغلب بیمارســتان هایی کــه امروز افتتاح 
می شود، از پروژه هایی اســت که احداث آنها از سال ها 

قبل آغاز شده بود.
عین اللهی ادامه داد: افتتــاح مجهزترین مرکز درمان 
سرطان در شرق و شمال شرق کشور، یکی از مهم ترین 
پروژه های درمانی اســت که احداث آن در ســال ۹۰ 

شــروع بوده بود.وی با عنوان این مطلب که 
اولویت وزارت بهداشــت در دولت سیزدهم 
توجه به حوزه بهداشــت بوده اســت، افزود: 
تاکنــون ۳۱۰۰ مرکز بهداشــتی را افتتاح 
کرده ایم.وزیر بهداشــت همچنیــن به ارائه 
گزارشی از پروژه های آماده افتتاح در سطح 

کشور اشاره کرد و توضیحاتی ارائه داد.
افتتاح خوابگاه های دانشــجویی، خانه های بهداشت، 
پایگاه هــای اورژانــس و…، از جملــه ۶۸۷ پــروژه 
بهداشــتی، درمانی و آموزشی اســت که امروز افتتاح 

می شود.
این پروژه ها مجموعاً شــامل ۱۷۲۹ تخت بیمارستانی 
و ارزش روز ۲۶۷ هزار میلیارد ریال، ۹۰ پروژه درمانی 
با زیربنای بالغ بر ۱۷۶ هزار مترمربع در ۹ استان کشور 

خواهد بود.
همچنین ۵۷۴ پروژه بهداشــتی با زیربنای ۱۷۰ هزار 
متر مربع و ارزش ۸۲ هزار میلیارد ریال در ۲۹ استان و 
۱۴ پروژه آموزشی، کمک آموزشی و رفاهی با زیربنای 

بالغ بر ۵۶ هــزار متر مربــع و ارزش ۳ هزار و 
۲۷۰ میلیارد ریال به بهره بــرداری خواهد 

رسید.
در ادامه این مراســم، حســین فرشــیدی 
معاون بهداشــت وزارت بهداشت، با حضور 
در استان هرمزگان، اظهار داشت: ۲۷ پروژه 
حوزه ســلامت اســتان هرمزگان که عمدتاً 
پروژه های بهداشــتی اســت، به ارزش ۵۵۰ میلیارد 

تومان ساخته و تجهیز شده است.
وی افزود: در اســتان هرمزگان ۱۴ جزیره استراتژیک 
وجود دارد که ســاکنان آنها نیاز به خدمات بهداشتی 
و درمانی دارند که در این راستا، ساخت نخستین قایق 
ایرانی برای استفاده در اورژانس دریایی در دستور کار 
قرار گرفت و ایــن آمبولانس با اســتفاده از تجهیزات 
کاملًا ایرانی و ارزش ۷۵ میلیارد تومان، ساخته و امروز 

افتتاح شد.
معاون بهداشت وزارت بهداشت از افتتاح دانشکده های 
پیراپزشکی بندرعباس، خوابگاه مجتمع آموزش عالی 

سلامت بستک و دو دانشــکده علوم پزشکی در غرب و 
شرق اســتان هرمزگان به عنوان بخشی از این پروژه ها 
یاد کرد و گفت: ایجاد و توســعه فضاهای آموزش علوم 
پزشــکی در مناطق محروم به ویژه در استان هرمزگان 
می توانــد نقش بســیار مهمــی در ارتقــای خدمات 

بهداشتی و درمانی در این مناطق داشته باشد.
فرشــیدی با بیان اینکه ۱۵ پروژه بهداشتی در استان 
هرمزگان امــروز به صورت همزمان افتتاح می شــود، 
گفت: بندرعباس و اســکله های هرمزگان، مبدا ورود 
۶۰ درصد از مواد غذایی کشور است که تأمین دستگاه 
LC-MS-MS آزمایشــگاه مواد غذایــی به منظور 
ســنجش باقی مانده سموم انجام شــد و این دستگاه 

امروز به بهره برداری رسید.
به گفته وی، دو پروژه بیمارســتانی با ظرفیت ۵۳۱ و 
۲۶۰ تخت در اســتان هرمزگان در حال ساخت است 
و در دولت مردمی پیشرفت این پروژه در حد مناسبی 
بوده که امیدوار بودیم تا ســال آینده تکمیل و افتتاح 

شوند.

بهداشت

حبیب احســنی پور  شــروع تابستان و 
روزهای گرم ســال، همواره با شیوع برخی 
بیماری ها همراه است که تب کنگو، یکی از 
بیماری های قابل انتقال از حیوان به انسان 

است.
 تب خونریــزی دهنده کریمــه کنگو یک 
بیماری ویروســی قابل انتقال از حیوان به 
انسان اســت که هر سال شــاهد مواردی از 

ابتلاء به این بیماری در کشور هستیم.
ذبح ســنتی دام و تماس با خون، ترشحات 
و لاشــه دام آلوده هنگام ذبح یا دوره زمانی 
کوتاهی پس از ذبح یکــی از راه های ابتلای 
انسان به تب خونریزی دهنده کریمه کنگو 

است.
در این روزهای گرم ســال که همزمان شده 
با سفر معنوی حج ابراهیمی، شاهد نذورات 
خانواده های حجاج و ذبح دام برای استقبال 
از آنها هســتیم که این موضــوع می تواند 
موجبــات نگرانــی از انتقال بیمــاری تب 

کریمه کنگو را رقم بزند.
محمدرضا سهرابی معاون بهداشت دانشگاه 
علوم پزشــکی شــهید بهشــتی، با عنوان 
این مطلب کــه برخی افراد در بســیاری از 
نقاط کشــور به رغم تمام هشدارها و اطلاع 
رســانی ها اقدام به خریــداری دام زنده از 
محل های غیرمجــاز و ذبــح آن به صورت 
ســنتی می کنند، گفت: متأسفانه این افراد 
در معرض خطر ابتلاء به بیماری تب کریمه 

کنگو قرار می گیرند.
وی افزود: با توجــه به اینکــه بیماری تب 
کریمه کنگــو، علامت و نشــانه خاصی در 
دام ندارد بنابراین نمی تــوان از ظاهر دام به 

وجود بیماری پی برد.
سهرابی با اشاره به شــیوع تب کریمه کنگو 
در فصول گرم ســال، گفــت: قصابان، ذبح 
کننــدگان دام، کارگــران کشــتارگاه ها، 
دامــداران، چوپانان، دامپزشــکان و زنان 

خانه دار به دنبال تماس با دام تازه ذبح شده 
یا گوشت آلوده در معرض خطر ابتلاء به این 
بیماری قــرار دارند بنابراین حتمــاً باید به 
رعایت نکات بهداشتی و ایمنی توجه جدی 

داشته باشند.
وی افزود: یکی دیگــر از راه های انتقال تب 
کریمه کنگو، توســط کنه هایی است که بر 
روی بــدن دام های آلوده بــه ویروس )گاو، 
گوســفند و بز( زندگی می کنند و از طریق 
گزش می توانند منجر به ابتلای انســان به 

بیماری شوند.
معاون بهداشــت دانشــگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی به هموطنان توصیه کرد 
که هنگام طبیعت گردی یا ســفر به مناطق 
روســتایی از تماس با هر نوع دام خودداری 
کرده و از له کردن و کشــتن کنه ها با دست 

پرهیز کنند.

سهرابی، تماس غیرایمن با خون و ترشحات 
بیمار مبتلا به تب کریمه کنگــو را از دیگر 
راه های انتقال بیماری برشمرد و تاکید کرد: 
کارکنان بهداشــتی و درمانی و مراقبان در 
صورت مواجهه با بیمار مبتلا به این بیماری 
ضمن اجتناب از تماس با خون و ترشحاتش 

باید نکات بهداشتی را حتماً رعایت کنند.

علائم تب کریمه کنگو
نشــانه های اولیه تب کریمه کنگو، شــامل 
بروز ناگهانی تب، ســردرد شدید، لرز و درد 
عضلانی اســت و در صورت عــدم مراجعه 
زودهنــگام بیمار به مراکــز درمانی، علائم 
وخیم تر شــده و خونریزی در نقاط مختلف 

بدن بروز می کند.
فردی که در طــول دو هفته اخیر در مناطق 
روستایی اقامت داشته یا در تماس مستقیم 

با لاشه و ترشــحات دام تازه ذبح شده بوده، 
در صورت بروز علائم مذکور یا سابقه گزش 
توســط کنه باید ســریعاً به مراکز درمانی 

مراجعه کند.

توصیه های مهم بهداشتی
معاون بهداشــت دانشــگاه علوم پزشکی 
شــهید بهشــتی، به منظور پیشــگیری از 
بیماری های قابل انتقال از حیوان به انسان 
نظیر تب کریمه کنگو، سیاه زخم، تب مالت 
و مواردی از این قبیــل رعایت توصیه های 

بهداشتی را الزامی برشمرد.
 دام مورد نیاز حتمــاً از جایگاه های عرضه 
دام بهداشــتی با نظارت اداره دامپزشــکی 

خریداری شود.
 برای حفظ سلامت خود و دیگران، ذبح دام 
در کشــتارگاه های تحت نظارت اداره های 

دامپزشکی انجام شــود و به هیچ عنوان دام 
در منازل و معابر عمومی ذبح نشود.

 از سلامت دام توســط دامپزشک اطمینان 
حاصــل کنیــد، در غیر این صــورت خطر 
انتقال عامل بیماری به ذبح کنندگان و سایر 

افراد وجود دارد.
 ذبح کنندگان دام باید از وســایل محافظت 
کننده )مانند دســتکش، چکمــه و لباس 
مناسب( استفاده کنند و ابزار خود را بعد از 

ذبح، ضدعفونی کنند.
 خونابه هــا پس از ذبــح دام نباید در محیط 
رها شود و باید به طریق بهداشتی دفع شود.

 گوشت دام ذبح شــده قبل از خرد کردن و 
مصرف باید حداقل ۲۴ ســاعت در یخچال 
)در دمــای ۴ درجه ســانتیگراد( قرار داده 

شود.
 از قرار دادن گوشــت دام آلــوده بلافاصله 
پس از ذبح، در فریــزر پرهیز کنید، ویروس 
در دمای منفی ۲۰ درجه ســانتیگراد تا یک 

سال زنده خواهد ماند.
 از مصرف جگر و ســایر امعا و احشا و گوشت 
دام فاقد مجوزهای دامپزشــکی جداً پرهیز 

کنید.
 از مصرف جگر تازه و گوشت تازه به صورت 

خام یا نیم پز خودداری کنید.
 به هیچ وجه دامی که دارای علائم بیماری و 

ناخوشی است ذبح و مصرف نکنید.
 توجه داشته باشــید فروشندگان غیرمجاز 
دام معمولاً دام های بیمار را با قیمت ارزان تر 
به فروش می رســانند. با خریــد این دام ها 

سلامت خود را به خطر نیاندازید.
 گوشت را از محل هایی که کشتار غیر مجاز 

دام دارند خریداری نکنید.
 اگر در صورت تماس با دام یا گوشــت تازه 
و بــروز علائمی نظیــر تب، ســردرد، درد 
عضلات و خونریزی شدید، سریعاً به مراکز 

بهداشتی درمانی مراجعه کنید.

خریدار  یوزپلنــگ ایرانی گونــه ای در 
خطر انقراض اســت که برای حفاظت از آن، 
با پیگیری های ســازمان محیط زیســت و 
همکاری ســازمان برنامه و بودجه و وزارت 
راه و شهرسازی قرار شــد مبلغ ۵۰ میلیارد 
تومان برای ایمن سازی و فنس کشی محل 
گذر یوزپلنگ ها در جاده میامی - ســبزوار 

اختصاص یابد.
 یوزپلنگ ایرانی گونه ارزشــمندی است که 
به شــدت در خطر انقراض قرار دارد، البته 
در اصل یوزپلنگ آســیایی اســت اما چون 
فقط در ایران باقی مانــده و در نقاط دیگر از 
جمله مناطق وسیعی از آسیا از شبه  جزیره 
عربســتان و خاور نزدیک تــا منطقه خزر، 
قفقاز جنوبی، بیابان قزل قوم و هند پراکنده 
بود، منقرض شــده از این رو به آن یوزپلنگ 
ایرانی می گویند؛ این مساله در واقع وظیفه 
ما را بسیار ســنگین می کند و باید با هرچه 
در توان داریم در راســتای حفظ این گونه 

تلاش کنیم.
ســازمان حفاظت محیط زیســت در چند 
ســال اخیر به ویژه در ســه ســال گذشته 
اقدامات اساســی برای حفاظت از یوزپلنگ 
ایرانی انجــام داده که از جملــه آن افزایش 
زیســتگاه یوز در منطقه توران است و شاید 
مهمترین نکته ای که منجر به اثربخشــی 
حفاظت شــده، افزایش ۵۰۰ هزار هکتاری 
زیســتگاه تحــت حفاظت یــوز در اطراف 

منطقه حفاظت شده توران است.
منطقــه حفاظت شــده توران با وســعت 
حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار هکتار دارای 
وسعت زیادی اســت اما بخش قابل توجهی 
از آن کویری اســت، بخشی پوشش ضعیف 

گیاهی دارد و مناطقی نیز دارای تعداد قابل 
توجهی دام و ســگ گله است، با این حساب 
از این وســعت بیش از یک میلیون هکتاری 
تقریبا بخش کوچکی بکر اســت که هسته 
مرکزی زیستگاه یوز محسوب می شود که 
آن بخش کوچک به هیــچ عنوان نمی تواند 
قلمرو یوز را پوشــش دهد و قطعــا به طور 

مرتب از آن خارج می شوند.
بر این اســاس تلاش شــد با مناطق اطراف 
توران هم برای حضور یوزها ایمن شــود که 
سازمان حفاظت محیط زیست با همکاری 
بخش خصوصی اقــدام به ایــن کار کرد و 
منطقه را افزایش داد، در واقع تا پیش از این 
محدوده تحت حفاظــت محدود به مناطق 
حفاظت شده شــامل توران و میاندشت بود 
اما اکنــون حدود ۵۰۰ هــزار هکتار عرصه 
مناطقی که آزاد بودند اما یوزهایی از توران 
خارج و وارد این مناطق می شــدند و تحت 
حفاظت هم نبودند را مشــاهده می شد که 
اکنون ایــن مناطق از طریــق محیط بان، 
همیار محیط بــان و قرق بان تحت حفاظت 
قرار گرفتند البته تحت حفاظت ســازمان 
محیط زیســت هســتند و با کمک محیط 
بانان از ورود شکارچی به منطقه جلوگیری 
می کنند که ادامه این رونــد قطعا در چند 
سال آینده اثر خوبی را بر وضعیت یوز در آن 

عرصه ها خواهد گذاشت.
یوزها گونه های قلمروطلبی هستند از این 
رو به مناطق حفاظت شده اکتفا نمی کنند 
و مدام از این مناطق خارج می شــوند از این 
رو علاوه بر توســعه زیســتگاه آنها، مساله 
دیگر ایمن کردن مســیر ترددشــان است 
که یکــی از مهمترین این مســیرها جاده 

میامی - سبزوار اســت که سالانه یوزپلنگ 
های زیادی به علت برخــورد با خودروهای 

عبوری جان خود را از دست می دهند.
بر این اســاس فنس کشــی محــدوده ای 
در این مســیر که محل تردد یوزها اســت 
پیشنهاد شــد و بعد از آن سازمان حفاظت 
محیط زیســت تلاش کرد تا این کار هرچه 
زودتر انجام شــود، البته قرار شد وزارت راه 
و شهرســازی برای اجرای آن ۲۰ میلیارد 
تومان تخصیص دهد که البته در فرایندهای 
اداری ماند، اما اکنون با همکاری ســازمان 
برنامه و بودجه قرار شــد مبلغ ۵۰ میلیارد 

تومان به این کار اختصاص یابد.
اواخر فروردین ماه امســال علی ســلاجقه 
معاون رئیس جمهــور و رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت در نامه ای از وزیر 
راه و شهرســازی خواســت تــا اختصاص 
بودجــه ۲۰۰ میلیارد ریالی فنس کشــی 
پروژه ایمن ســازی مســیر ترانزیتی جاده 
میامی - ســبزوار را به منظور پیشگیری از 
انقــراض گونه یوزپلنگ آســیایی را تعیین 

تکلیف کند.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست در این باره 
به خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: بخشی 
از کارهای جــاده میامی - ســبزوار مانند 
نورپردازی، کاهش سرعت، نشان ها، اطلاع 
رسانی و هشدارها را وزارت راه و شهرسازی 
انجام داده اما مســاله فنس کشی است که 
ســال قبل قرار بود ۲۰ میلیارد تومان برای 
این کار اختصاص دهند که به رغم پیگیری 
های مکرری کــه داشــتیم در فرایندهای 
اداری ماند، یک مرحله قرار بــود اعتبار به 

اســتان ها داده شود که مســوولان استان 
گفتند شهرســتان مربوطه چنین ظرفیتی 
ندارد و قرار شــد پول را به صــورت ملی به 
ما بدهند که گفتنــد فرایندهایش تعریف 

نشده است.
حســن اکبری افــزود: اما امســال کار را با 
جدیت دنبال کردیم و در جلســه ای که با 
سازمان برنامه و بودجه داشتیم، رئیس گروه 
زیربنایــی کمیته زیربنایی و آب ســازمان 
برنامه پــای کار آمد و بســیار جــدی از ما 
حمایت کرد بعد از آن با مجموعه وزارت راه 
رایزنی کرد و مکاتبه اش هم از طرف سازمان 
برنامه با وزارت راه انجام شــد که امســال 
در مجمــوع ۵۰ میلیارد تومــان در اختیار 
ســازمان محیط زیســت قرار گیرد یا راسا 

فنس کشی توسط وزارت راه انجام شود.
وی تاکید کرد: بعــد از آن کارها را با جدیت 
بیشتری دنبال کردیم و مکاتبات و پیگیری 
هایی با وزارت راه و شهرسازی داشتیم البته 
مجموعه وزارت راه تــا حدودی نگران نحوه 
اجرا و نگهداری بعــد از آن بود که مکاتبات 
لازم را انجام دادیم و اعــلام کردیم که تمام 
مسائل با خودمان اســت فقط هزینه اولیه 

ایجاد و فنس کشی را به ما بدهند، بنابراین 
خیلی خوشبین هستیم که با این مکاتبات 
و ورودی کــه ســازمان برنامه بــه موضوع 
داشــته این ۵۰ میلیارد تومــان اختصاص 
یابد و هر چه زودتر حداقل بخشی از کار اجرا 
شــود.وی درباره آخرین سرشماری یوزها 
گفت: اکنون در مرحله دوربین گذاری برای 
شمارش یوزها هستیم، به نظر می رسد یک 
ماه تــا ۴۰ روز آینده دوربیــن گذاری های 
فصل بهار به پایان برسد آن زمان آمار دقیق 
تری از جمعیت یوزها اعلام خواهد شد اگر 
نه آمار جدیدی امسال نداریم، اما همانطور 
که بارها اعلام شد تاکنون جمعیت یوزها از 

۲۰ قلاده بیشتر نیست.
معاون محیــط زیســت طبیعــی و تنوع 
زیســتی ســازمان حفاظت محیط زیست 
اظهارداشت: تاکنون ۶۰ دوربین در منطقه 
نصب شده اســت فقط مدت زمانی که باید 
مورد رصد قــرار بگیرند به پایان نرســیده، 
یعنــی اکنون حدود یــک مــاه از دوربین 
گذاری گذشته که باید بیشــتر از این زمان 
باشد بنابراین منتظر پایان وقت آن هستیم 

تا آخرین آمار جمعیت یوزها را اعلام کنیم.

عین اللهی عنوان کرد؛تاکنون ۳۱۰۰ مرکز بهداشتی افتتاح شده است
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لیلی و نجلا نماد زنان نجیب ایران زمین هستند
بازیگر نمایش »مجنــون آن لیلی« ایفای این نقش را ســهل و ممتنع 
دانست و گفت: شخصیت های لیلی و نجلا نماد زنان نجیب ایران زمین 
هستند.ملیکا شــهاب بازیگر نقش نجلا در نمایش »مجنون آن لیلی« 
که این روزها در دور دوم اجرایش در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه 
اســت، بیان کرد: زمانی که بازی در نقش نجلا به من پیشــنهاد شــد، 
نمی دانستم با توجه به مشغله های کاری می توانم در خدمت گروه باشم 
یا خیر اما می دانســتم پیمان خازنی کارگردان این اثر و تهیه کنندگان 

آن صاحب نام و حرفه ای هستند و این موضوع برای من جذاب بود.
وی ادامه داد: بعد از خواندن متن که از سوی محمود توسلیان به نگارش 
درآمده بود، با متــن ارتباط برقرار کردم و فضــای نمایش برایم جذاب 
شــد. در ملاقات با کارگردان، متوجه شــدم روی متن بسیار کار شده 
و پیمان خازنی دانش و توانمندی بســیاری در حوزه موســیقی و تئاتر 
دارد؛ به رغم اینکه »مجنون آن لیلی« اولین اثر پیمان خازنی در قامت 
کارگردان محسوب می شــد اما وی تجربیات گسترده ای در این زمینه 
داشت. جدای آهنگسازی، احساس کردم او جهان بینی خاص خودش 

را دارد که این باعث خرسندی بود و خوشحالم باب همکاری باز شد.

 برای من مهم بود نقشی که بازی می کنم چالشی باشد
 و تکراری نشود

شــهاب گفت: بعد از »خانه برنــاردا آلبا« نمایش های زیــادی در این 
دو سال به من پیشــنهاد شــده بود؛ برای من مهم بود نقشی که بازی 
می کنم چالشی باشد و تکراری نشود. می خواستم پس از دو سال نقشی 
باکیفیت و بامختصات خاص بازی کنم و در نهایت به گروه پیوســتم و 
همکاری داشتم.بازیگر نقش نجلا در »مجنون آن لیلی« عنوان کرد: هر 
نقش روانشناسی خود را دارد و اگر کدهای نقش به درستی رمزگشایی 
شود، صحنه موفق خواهد شد. وقتی نقش نجلا را خواندم به تحلیل این 
شخصیت پرداختم و روی شناســنامه او کار کردم. مهر و دلسوزی نجلا 
نسبت به لیلی که دوست صمیمی او است، این کاراکتر را به لیلی شبیه 

می کند؛ نجلا به نوعی لیلی است.

گویی بارها با نقش نجلا زیست کرده بودم
وی افزود: معتقدم لیلی، نماد زن نجیب یک ســرزمین است و نجلا نیز 
این خصوصیت را دارد. سفر به درون نقش نجلا کار سختی نبود و گویی 

بارها این نقش را زیست کرده بودم.
شهاب ادامه داد: حضورم در نقش نجلا روی صحنه سهل و ممتنع بود؛ 
نجلا در این داســتان زندگی پر فراز و نشیبی داشــت و با عشق خیالی 
خود، یوسف سر می کرد و شاهد عشــق لیلی و مجنون بود. طی کردن 
چنین راه پر پیچ و خمی از یک زن، فردی باتجربه می ســازد و نجلا در 

انتهای داستان این کوله بار را با خود حمل می کرد.

شــهاب اظهار کرد: براســاس بازتاب های مجازی، نقش نجلا توانسته 
بود نگاه مخاطبان را به خود جلب کند، پس از اجــرا با هم درباره نقش 
گفتگو می کردیم و این نقطه نظرات برای من باعث خرسندی بود؛ این 
ارتباط مســتقیم با مخاطب برای من جذاب اســت و بخشی از ماهیت 

تئاتر محسوب می شود.

یک منوی داغ از کنسرت های تابستانی
در روزهای آینده تا تاریخ ۱۵ تیرماه قریب به ۴۰ کنســرت در ۹ سالن 

تهران برگزار می شود. 
به نظر می رســد با فرارســیدن تابســتان و فصل گرما، تــب برگزاری 
کنســرت ها در تهران نیز مدام داغ تر می شــود تا جایی که قرار اســت 
تا ۱۵ تیرماه ۳۵ کنســرت در ۹ ســالن تهران از جمله میلاد نمایشگاه 
بین الملل، بــرج میلاد تهران، اســپیناس پالاس، تــالار وحدت، تالار 
رودکی، فرهنگسرای نیاوران، برج آزادی، حوزه هنری و سالن همایش 

شهید ضرغام برگزار شود.

میلاد نمایشگاه بین المللی
حمید عسکری سه شنبه ۵ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۲

مجید رضوی چهارشنبه ۶ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰
امید حاجیلی یکشنبه ۱۰ تیر در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰
علیرضا طلیسچی دوشنبه ۱۱ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰

مهدی احمدوند سه شنبه ۱۲ تیر در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰
مجید رضوی پنجشنبه ۱۴ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰

سالن همایش های برج میلاد تهران
حامی دوشنبه ۴ تیر در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰

رضا صادقی سه شنبه ۵ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰
ایوان بند چهارشنبه ۶ تیر در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰

بابک جهانبخش دوشنبه ۱۱ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰
علی زندوکیلی سه شنبه ۱۲ تیر در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۴۵

مسیح و آرش چهارشنبه ۱۳ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۴۵

اسپیناس پالاس
ناصر زینلی چهارشنبه ۶ تیر در دو سانس ۱۹:۵۰ و ۲۲:۵۰

بهنام بانی پنجشنبه ۱۴ تیر در دو سانس ۱۸ و ۲۱:۳۰
عرفان طهماســبی دوم تا پنجم تیر به مدت چهار شب در دو سانس ۱۸ 

و ۲۱:۳۰

تالار وحدت
کنســرت نمایش »پیروز و پریزاد« شــنبه ۲ و دوشــنبه ۴ تیر ساعت 

۲۱:۳۰
ارکستر هیژان یکشنبه ۳ تیر ساعت ۲۱:۳۰

ستاره قطبی )ویژه بانوان( سه شنبه ۵ تیر ساعت ساعت ۱۴
ایرج رحمانپور یکشنبه ۱۰ تیر ساعت ۲۱:۳۰

کنسرت کردی گروه اردشیر کامکار دوشنبه ۱۱ تیر ساعت ۲۱:۳۰
گروه قمر )حمیدرضا نوربخش( پنجشنبه ۱۴ تیر ساعت ۲۱:۳۰

ارکســتر میترا جمعه ۱۵ تیر ســاعت ۲۱:۳۰ )اجرای نینوای حسین 
علیزاده(

تالار رودکی
کنسرت کردی گروه ترنگ شنبه ۲ تیر ساعت ۲۱

کنسرت پیانو آواز علیرضا قرایی منش چهارشنبه ۱۳ تیر ساعت ۲۱

فرهنگسرای نیاوران
گروه اقلیم هشتم جمعه ۱ تیر ساعت ۱۸

گروه کوش شنبه ۲ تیر ساعت ۲۱
گروه ستاره قطبی سه شنبه ۱۲ و چهارشنبه ۱۳ تیر ساعت ۱۷

قاب

 یکی از معضلات بزرگی که دامن گیر عمده سریال های 
شــبکه نمایش خانگی شــده، پرداختن به سوژه های 
فراسرزمینی و سوررئالیستی است که نمی توان آنها را 
با هیچ منطــق دراماتیکی برای جامعــه ایرانی و بافت 

فرهنگی و اجتماعی خانوارهای آن هضم کرد.
 اگر نگاهی به تولیدات ســالیان اخیر شــبکه نمایش 
خانگی بیندازیم، متوجه می شویم که خط وربط روایی 
بسیاری از این سریال ها، به مقولاتی چون مافیا، قاچاق 
و پرونده های بزرگ اختصــاص دارد. این گزاره را یک 
ســو بگذارید و گزاره عدم استقبال از بســیاری از این 
پروژه های ولو گرانقیمت و پربازیگر را در سوی دیگر، تا 

این علامت سوال، تاحدود بسیاری باز شود.
اینکه بخواهیم انگاره های سوررئالیســتی را در ظرف 
رئالیســم امروز اجتمــاع و مناســبات خانوادگی آن 
بگنجانیم، طبیعی اســت که نمی توانیم این ظرف ولو 
طلا را با تمام داشته هایش در پیشگاه مخاطب، منطقی 
نشان دهیم در بسیاری از این پروژه ها، داستان از قوام 

خوبی برخوردار است و هزینه های معقول یا 
گزافی هم برای تولید یک اثر خوش ســاخت 
صرف شــده اســت اما عمده این پروژه ها، با 
اقبال چندانی مواجه نمی شــوند و اگر تلاش 
تیم رسانه ای این پروژه ها در برجسته سازی 
آن کارها نباشــد و شــبکه های ماهواره ای 
فارســی زبان، اقــدام به پخش رایــگان این 

ســریال ها نکنند، میزان مخاطبان این کارها، از نصف 
هم کمتر می شود.حال سوال این است که چرا این آثار 
که بر روی کاغذ، تمامی فرمول های موفقیت و اقبال را 
طی کرده اند، در واقعیت نمی توانند با استقبال چندانی 

از جانب مخاطب مواجه شوند؟
پاســخ، روشــن اســت. اینکه بخواهیــم انگاره های 
سوررئالیســتی را در ظرف رئالیســم امروز اجتماع و 
مناســبات خانوادگی آن بگنجانیم، طبیعی است که 
نمی توانیم این ظرف ولو طلا را با تمام داشــته هایش 
در پیشگاه مخاطب، منطقی نشان دهیم. مخاطبی که 

امروز، بیش از هر زمان دیگــر، با کنکاش در 
فضای مجازی، به دنبال واقعیت ها و حقیقت 
محض اســت، طبیعی اســت که استقبال 
چندانی از مافیا و پرونده های سنگین و روابط 
خارج از عرف دراماتیک که نمودی در جامعه 
امروز ایران و مناســبات آن نــدارد، به عمل 

نخواهد آورد.
در مقابل می بینیم سریال های کم هزینه ای که در این 
مسیر ورود نکرده اند و تلاش داشته اند تا روایتی درست 
از کف خیابان و خانواده را بــه خانه های مردم ببرند، تا 
چه اندازه با اقبال مواجه شــده اند. نمونه اش کارهایی 
مانند افعی تهران یا در انتهای شــب اســت که تمرکز 
اصلی خود را بر روی خانــواده و مواجهه آنها با حقیقت 

محض زندگی های روز گذاشته است.
اینکه بخواهیــم در یک جامعه ای کــه مرحله گذار از 
فرآیند ســنت به مدرنیتــه را طی می کنــد، تیم های 
گنگستری نشان دهیم که با نفرات پرتعداد و ترسناک 

خود، آدم می کشند، مواد خرید و فروش می کنند و در 
قاچاق فعالیت دارند و پرونده های ســنگینی را جابجا 
می کنند، با جامعه امروز و دیروز ایران، خوانایی نداشته 
و به همین دلیــل نمی تواند بــرای مخاطب جذابیتی 
به همراه داشــته باشــد چرا که مخاطب علاقمند به 
این گونه ســوژه ها، نمونه های متکامــل و موثرتر این 
آثار را در آثار هالیــوودی که خاســتگاه اصلی چنین 

مفاهیمی است، می بیند و از تماشای آنها لذت می برد.
بنابراین وقتی می گوئیم یکی از نخســتین چالش های 
سریال سازی در ســکوهای نمایش خانگی، فیلمنامه 
اســت، باید پا را یک مرحله عقب تر از این بگذاریم و به 
موضوع سوژه بپردازیم. این سوژه ها که تعداد آنها طی 
ســالیان اخیر، رشد قابل توجهی داشــته و به جز چند 
مورد محدود آنها، مابقی اصلا دیده نشــده اند، در بافت 
در حال گذار خانواده های ایران و سبک زندگی جدید 
آنها جایگاهی نداشته و نمی تواند اقبالی را برای آن آثار 

به همراه داشته باشد.

خانگی

عطیه موذن  پوراندخــت مهیمن بازیگر 
باسابقه و پیشکســوت درباره فعالیت های 
اخیــرش توضیــح داد و بیــان کــرد که 
پیشنهادی برای بازی در آثار کمدی نداشته 
است اما دوست دارد در یک کمدی شریف 

بازی کند.
پوراندخت مهیمن بازیگر باســابقه سینما و 
تلویزیون درباره فعالیــت این روزهای خود 
بیان کرد: بعد از حضور در سریال »غریبه« 
به کارگردانی سروش محمدزاده که از سال 
گذشته تولید آن شروع شــد دیگر فعالیت 

بازیگری نداشتم.
وی دربــاره وضعیت ایــن ســریال و کار 
بــا کارگــردان آن بیــان کــرد: برخی از 
ســکانس های ســریال در نوروز در ترکیه 
تصویربرداری شــد و این روزهــا در مرحله 
مونتاژ است. کار کردن با سروش محمدزاده 
را دوســت دارم کارگردان جوانی است که 
کارهای خوش ســاختی دارد و فرد خلاقی 

است.

هیچ نقشی برایم سخت نیست
مهیمن درباره نقش خــود در این مجموعه 
و چالش و ســختی های آن بیان کرد: خدا را 
شکر هیچ نقشــی برای من سخت نیست و 
اتفاقاً به دنبال نقش های چالشی و متفاوت 
هســتم. اینجا هم نقــش مــادری را بازی 
می کنم که با مســائلی مواجه اســت که به 
نظرم با مســائل مادران در قصه های دیگر 

تفاوت دارد.
بازیگــر ســریال های »نرگــس« و »مرگ 
تدریجــی یــک رؤیــا« دربــاره پذیرفتن 
فیلمنامه ها و کم کاری در ســریال ها بیان 
کرد: من بعد از عیــد هیچ فیلمنامه ای برای 
پیشنهاد نداشتم و فکر می کنم کارها خیلی 
کم شده است. خیلی از بازیگران می گویند 
فیلمنامه ها را نمی پسندند اما واقعیت است 

که سریال ها بیشتر در شبکه خانگی است و 
در تلویزیون کار کم شده است.

وی اضافــه کرد: برخــی می گویند مهیمن 
جزو پرکارترین هاســت پس وقتی من کار 
نمی کنم یعنــی پروژه ها خیلی کم شــده 

است.
مهیمــن دربــاره نبودش در ســریال های 
خانگی عنوان کرد: اتفاقاً شبکه خانگی هم 
دست و بالشــان باز اســت هم پول بهتری 
می دهنــد. ســریال هایی هم پیشــنهاد 
شده اســت اما آنها را دوســت نداشته ام و 
نقش هایی که خواندم نقشــی نبود که با آن 

ارتباط برقرار کنم.

سریال های معدودی در شبکه خانگی 
خوب هستند

وی با اشــاره بــه کیفیــت ســریال های 

شــبکه نمایش خانگی یادآور شــد: معدود 
سریال هایی هســت که واقعاً قصه و ساختار 
خوبی داشته باشــد. »افعی تهران« به طور 
مثال یکی از این ســریال هاســت که اتفاقاً 
تعداد قســمت های زیادی هم نداشــت اما 

همان تعدادی که دیدم کیف کردم.
بازیگر سریال »وضعیت سفید« اضافه کرد: 
بازی پیمان معــادی و آزاده صمدی در این 
ســریال خوب بود. خیلی کم اینطور پیش 
می آید که سریالی در شبکه نمایش خانگی 

خوب باشد.
وی دربــاره تولیدات بالای شــبکه خانگی 
عنوان کرد: احســاس می کنم ما به تدریج 
حساسیت خود را نســبت به کارهای کیفی 
و استاندارد از دســت داده ایم و فقط تلاش 
می شــود یک پروانه ســاخت گرفته و یک 

سریال خانگی ساخته شود.

نصف توانایی خود را هم ارایه نداده ام
این بازیگر با اشاره به هزینه ای که مردم برای 
ســریال ها پرداخت می کنند، یادآور شــد: 
شــبکه خانگی، تلویزیون نیست که رایگان 
باشــد و مردم باید برای دیدن سریال های 

خانگی هزینه کنند. 
پس باید بیشــتر برای تولیــدات خوب کار 

شود.
 باید به گونه ای باشد که بیننده بیشتر با آن 
ارتباط برقرار کند. یکی دیگر از سریال هایی 
که بــه خاطــر مــی آورم و کار خوبی بود 
»پوســت شــیر« اســت که در هر پلانش 
منتظر یک اتفاق بودیم. همه بخش های اثر 

هم با هم جف و جور بود.
مهیمن دربــاره اینکه دوســت دارد در آثار 
متفاوت یا چنین سریال هایی حضور داشته 
باشد، بیان کرد: آثار مختلفی بازی کردم اما 

هنوز فکر می کنم نصــف توانایی خود را هم 
نتوانســته ام در کارم ارایه بدهم چون دیگر 
نقش ها متفاوت نیســت. مثــلًا من خیلی 
دوست دارم در یک طنز شریف کار کنم اما 

پیشنهاد نمی شود.

دوست دارم در یک کمدی شریف 
بازی کنم

وی درباره تجربه بازی در کمدی گفت: من 
در فیلم »نیش زنبور« بازی کرد ه ام که آن را 
دوست نداشتم و علاقه دارم در یک کمدی 
شریف بازی کنم. در تمام دنیا بازیگران این 
امکان را دارند خود را در هر نقشــی محک 
بزنند و من هم توقــع دارم نقش های دیگر 

هم به من پیشنهاد شود.
 ســریال های ملودرام متفاوت هم دوست 
دارم اما ســریال خشــن و خیلی ســیاه نه 
چون در ذهن مردم همیشه مثبت بوده ام و 

دوست ندارم این تصویر خراب شود.
مهیمن با اشــاره به اهمیــت بازخوردهای 
مردم اضافه کرد: دســتمزد یک عمر کار در 
سینما و تلویزیون برای من این محبت هایی 
است که از مردم دریافت می کنم و همیشه 
پاداشــم را از مردم گرفتــه ام. خیلی ارزش 
دارد که وقتی مــرا می بینند با مهر و محبت 
حرف می زنند یــا به نقش های من اشــاره 
می کننــد و می گویند »وای بمیرم با شــما 

گریه کردیم«.
بازیگر »پــس از باران« و »بــاغ گیلاس« 
در پایان دربــاره این روزهــای تلویزیون 
نیز گفت: دوســت دارم ســریال »غریبه« 
جرقه ای باشــد کــه بتواند مخاطــب را به 
تلویزیــون برگردانــد. برای این ســریال 
مادی و معنوی هزینه شده است و من دلم 
می خواهــد تلویزیون به چند ســال پیش 
برگردد نــه اینکه ببینم همــه بازیگران به 

سینما و شبکه خانگی رفته اند.

وقتی سریال سازان نمایش خانگی تهران را با تگزاس اشتباه می گیرند

فصل دوم جوکر؛ خنده دار اما ۱۶+
خریدار  فصل دوم »جوکر« تا قســمت 
ســوم با اقبال مواجه شــده و در عین حال 
انتقادهای جدی نســبت به شــوخی های 
جنسی آن شکل گرفته است؛ برنامه ای که 
کودکان و نوجوانان نیز جــزو مخاطبانش 

هستند! 
فصــل دوم برنامه رئالیتی شــو »جوکر« به 
قسمت سوم رسیده اســت و مخاطبانی که 
از اولین قسمت روی نقاط ضعف و قوت آن 
تمرکز کرده بودند، حالا بــه صورت واضح 

چند دسته شده اند.
بخشی از تماشاگران این برنامه، در قسمت 
اول نســبت به حضور بیش از اندازه احسان 
علیخانی )به عنوان میزبان( جلوی دوربین 
انتقاد داشتند. گویا علیخانی نیز بازخوردها 
را دریافت کرد و به ویژه در قســمت ســوم 
میزان حضور او جلوی دوربین کاهش قابل 
توجهی پیدا کرد و این انتقادها نیز تقریبا از 

بین رفتند.
البته باید اشاره کرد که برخی مانند سیاوش 
صفاریان پــور که برنامه ســاز باســابقه ای 
محســوب می شــود، در همان قسمت اول 
هم ایــن انتقــاد را وارد نمی دانســت و در 
شبکه ایکس نوشــته بود: »بر اساس سلیقه 
شــخصی و کمی تجربــه، کارش خوبه و به 
دلیل مقایســه با ســیامک انصاری حتما 
مخالفت هــای طبیعــی در تغییر ســتاره 
وجود دارد. ولی در هر حــال کار علیخانی 

حرفه ای تر و باتسلط بیشتر است«.
بــا پخــش دو قســمت اخیــر جوکــر۲، 
 انتقادهای تند و جدیدی از برنامه و ســاترا 
به عنــوان مجوزدهنده آن شــکل گرفته 
اســت؛ این بار منتقدان حجم شوخی های 
جنسی این برنامه که مخاطبان زیادی بین 
کودکان و نوجــوان دارد را مرکز توجه خود 

قرار داده اند، شوخی هایی که معلوم نیست 
ســاترا چگونه به آن ها مجوز داده اســت!بر 
اســاس بازخورد کاربران فضــای مجازی، 
»جوکر« با انتشــار قسمت سوم خنده دارتر 
شده است. تعدادی مطالب منتشر شده در 
فضای مجازی برای قسمت سوم، به مراتب 
بیشتر از دو قسمت اول اســت و گویا برای 
مخاطبان، شوخی ها تا حدی فضا را مفرح تر 
کرده و برنامه در حال ســر و شــکل گرفتن 

است.
در عیــن حال، بــا پخش این دو قســمت، 
 انتقادهای تند و جدیــدی از برنامه جوکر و 
ساترا به عنوان مجوزدهنده آن شکل گرفته 
اســت؛ این بار منتقدان حجم شوخی های 
جنسی این برنامه که مخاطبان زیادی بین 
کودکان و نوجــوان دارد را مرکز توجه خود 
قرار داده اند، شوخی هایی که معلوم نیست 

ساترا چگونه به آن ها مجوز داده است!
در همین راســتا، کیوان کثیریــان منتقد 
ســینما در اینســتاگرام خود بــه تندی از 
»جوکر« انتقاد کرده و نوشــته است: »اگر 
اهل شــنیدن شــوخی ها جنســی رکیک 
و لودگی های ســطح پایین هســتید، اگر 
دوســت دارید با اینجور شوخی های پایین 
تنه ای بخندید و گوشــتان به شنیدن آن ها 

عادت دارد، حتما جوکر را ببینید.«
افشین علیار، یکی دیگر از منتقدان سینما 
نیز نوشته است: »فقط ۲۰ دقیقه از قسمت 
اول جوکر رو دیدم. شــوخی های جنسی رو 
از کف خیابون جمع کــردن ریختن تو این 

برنامه به اصطلاح رئالیتی شو«.
نکته جالــب آن اســت که صفحــات زرد 
اینســتاگرامی نیز در حال واکنش نشــان 
دادن به شــوخی های این برنامه هســتند 
و بــرای آن تیترهــای پربازدیــد می زنند: 

»حرکات منشوری عمو رضا«، »ذهنشون 
خیلی منحرفه«، »تیکه سانســور نشــده 

جوکر« و... .
در توییتــر نیز کاربــران مختلفــی به این 

شوخی ها واکنش داشته اند.
احســان رشــیدی از روزنامه نگاران حوزه 
ســینما در شــبکه ایکس نوشــته است: 
»برنامه جوکر در ســنین کودک و نوجوان 
مخاطب پیدا کرده و ایــن خطرناکه چون 
بیشتری شــوخی های جنســی و رکیک 
برای یــک لحظه خنــده گرفتن مخاطب 
اســتفاده میشــه، بدون اینکه رده سنی 

لحاظ بشه«.
رقص های پیاپی، ساترا کجای ماجراست؟!

در کنار این ، انتقادها فقط به شــوخی های 
غیرخانوادگــی این برنامه معطوف نشــده 
اســت؛ بلکه رقص های پیاپی در برنامه که 
اغلب به صورت کامل نمایش داده می شود 
نیز موجــب حیرت فعــالان فرهنگ و هنر 
شده است که ســابقه دعوای میان ساترا و 

وزارت ارشاد را به یاد دارند.
رقص هــای پی درپی در قســمت های اول 
تا ســوم برنامه تا جایی پیش رفته است که 
علیخانی بارها مجبور به تذکر شــود و حتی 

بگوید که »دوستان هر ضبطی، یک پخشی 
هم دارد«، البته گویا درهای ساترا انقدر باز 
شده اســت که اکثر این رقص ها در نسخه 

منتشر شده وجود دارد!
اعطای مجوز انتشار یک دهم چنین تصویر 
و شــوخی هایی در گذشــته توسط وزارت 
ارشــاد، می توانســت موجب شکل گیری 
انتقادات تندی شــود. دلیــل تغییر محل 
اعطای مجوز محصــولات نمایش خانگی از 
وزارت ارشاد به صداوســیما و زیر مجموعه  
آن ســاترا نیز انتقاد از عدم توجه به فرهنگ 
ایرانی - اسلامی و خانواده بود که حالا کاملا 

برعکس شده است!
این رقص ها در قسمت سوم »جوکر« کامل 
شــده اســت و تصاویر طولانی از حرکات 
موزون بازیگران به نمایش گذاشته می شود. 
حال آنکــه اعطای مجوز انتشــار یک دهم 
چنین تصویــر و شــوخی های مناســب 
بزرگسالان در گذشته توسط وزارت ارشاد، 
می توانست موجب شــکل گیری انتقادات 
تندی از ســوی جامعه و فعــالان فرهنگی 

شود.
 اساســا معیار تغییــر محل اعطــای مجوز 
محصولات نمایش خانگی از وزارت ارشــاد 
به صداوسیما و زیر مجموعه  آن یعنی ساترا، 
انتقاد از عدم توجه به فرهنگ ایرانی اسلامی 
و خانــواده بود که حال به نظر می رســد این 
بخش های جوکر و چند برنامه دیگر، به کلی 

خلاف آن ایده در حرکت است!

دکوری به نام رده بندی سنی!
اگرچه بایــد گفت کــه رده بندی ســنی 
»جوکر« به عنوان یــک برنامه عام منطقی 
نیســت و این برنامه به عنــوان اثری که به 
صورت خانوادگی تماشا می شود، حتما باید 

رعایت اخلاق )با تعریــف مورد پذیرش عام 
در خانواده و جامعه ایرانی( را داشــته باشد، 
اما برخــی نیز معتقدند که بــه هرحال باید 
ســاترا، رده بندی ســنی را برای دو قسمت 
اخیر جوکر اعمال می کرد و بــه خانواده ها 
تذکر می داد که این دو قســمت مناســب 

تماشای کودکان و نوجوانان نیست.

آیا جوکر بد است و باید توقیف شود؟
پاســخ به این ســوال، قطعا »خیر« است و 
مقصود این گزارش و یــا انتقاداتی که حول 
محــور بعضی لحظــات این برنامه شــکل 
گرفته، به این معنی نیســت که باید جلوی 
آن گرفته شــود یا چنین برنامه هایی نباید 

ساخته شود.
بایــد تاکید کــرد کــه جوکــر ۲ لحظات 
فوق العاده  و خنده داری برای مخاطب دارد 
که در این وانفسای سریال سازی تلویزیون، 
غنیمت اســت. به عنوان مثــال می توان از 
اجــرای بی نظیر محمدرضــا علیمردانی و 
هادی کاظمی نام برد که بازتاب های فراوانی 
داشــت. همچنین اجرای مشــترک و طنز 
مهران غفوریان و جواد رضویان نیز توانسته 
نظرات را در فضای مجازی جلب کند و البته 
خنده بســیاری بگیرد.در عین حال به نظر 
می رسد باید ســازندگان، رعایت بیشتری 
در تولیــد برنامه هایی که به عنــوان برنامه 
خانوادگی برچســب می خورند و شناخته 
می شــوند، داشته باشــند. در کنار این نیز، 
ســاترا اولا باید رده بندی سنی محصولات 
نمایش خانگــی را جدی تر بگیــرد و ثانیا، 
شــعارهایی که در زمان آغاز به کار می داد 
را دوباره به خودش یــادآوری کند و به یاد 
داشته باشد که همیشه حوزه اجرا، متفاوت 

از شعار است!



 بیرانوند دلتنگ سرخ ها می شود!
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میدان

خریدار  در ســال های اخیر چند ســتاره 
پرســپولیس با میل خودشــان و علی رغم 
علاقه باشــگاه به ادامه همــکاری، تصمیم 
به جدایی گرفتند ولی در نهایت پشــیمان 

شدند و خیلی زود برگشتند.
چنــد روز قبل بود کــه علیرضــا بیرانوند 
تصمیم به فســخ قراردادش با پرسپولیس 
گرفت تا پس از اوســمار ویرا، دومین شوک 
را به قهرمان لیگ برتــر وارد کند. بیرانوند 
تابستان گذشته هم مشابه این اقدام را انجام 
داد و حتی در یک قدمی امضــای قرارداد با 
اســتقلال بود ولی در نهایت تصمیم گرفت 
در پرســپولیس بماند. دروازه بان ملی پوش 
سرخ ها امسال هم دوباره با این باشگاه وارد 
چالش شده و به نظر می رسد این بار دیگر به 
پرسپولیس برنگردد و فصل گذشته در تیم 
دیگری به میدان برود. با توجه به درخشش 
سیدحسین حسینی در استقلال و حواشی 
فصل گذشــته انتقال بیرانوند، اســتقلال 
هیچ تمایلــی به جذب او نشــان نــداده و 
دروازه بان شــماره یک تیم ملی باید فصل 
بعد در تیمی به جز اســتقلال و پرسپولیس 
بــازی کند. در ســال های اخیــر بازیکنان 
زیادی از پرسپولیس جدا شدند که هرکدام 

سرنوشت متفاوتی داشتند.

علیرضا بیرانوند
دروازه بان شــماره یک تیم ملــی قبلا هم 
ســابقه جدایــی از پرســپولیس را دارد. او 
اواخر لیگ نوزدهم بــا پرداخت ۷۰۰ هزار 
دلار راهی رویال آنتورپ بلژیک شد تا حضور 
در فوتبال اروپا را تجربــه کند. تجربه ای که 
البته اصلا موفقیت آمیــز نبود و حتی باعث 
شــد بیرانوند در مقطعی پیراهن شــماره 
یک تیم ملی را هم از دســت بدهد. بیرانوند 
در بلژیک فاصله زیادی بــا دروازه بان آماده 
پرســپولیس داشــت و هرگز به گلر شماره 
یــک تیمــش تبدیــل نشــد. بیرانوند در 
مقطعی راهی بواویشــتا پرتغال شد ولی در 
این تیم هم عملکرد جالبی نداشــت و پس 
از حضوری ناموفق در اروپا به پرســپولیس 

بازگشت.

وحید امیری
دوســت صمیمی بیرانوند هــم در مقطعی 
از پرسپولیس جدا شــد و حضوری ناموفق 
در فوتبال ترکیه داشــت. پس از درخشش 
وحید امیری در جــام جهانــی ۲۰۱۸، او 
با پیشــنهاد ترابزون اســپور ترکیه مواجه 
شــد و به همــراه مجید حســینی، مدافع 
اســتقلال به این تیم پیوست. امیری دوران 
موفقی در ترکیه نداشت و پس از یک فصل 

حضور و نیمکت نشــینی در اکثر دیدارها از 
ترابزون جدا شــد. او پس از یک فصل دوری 
از سرخپوشــان بار دیگر به لیگ برتر ایران 
برگشــت و پیراهن پرســپولیس را پوشید. 
تصمیمی که باعث شــد امیری بار دیگر به 

اوج برگردد.

فرشاد احمدزاده
او یکی از نفراتی اســت کــه جدایی اش از 
پرســپولیس با واکنش تند هــواداران این 
تیم همراه شد. فرشاد احمدزاده همزمان با 
امیری و درحالی کــه پنجره نقل وانتقالاتی 
پرســپولیس بســته بود این تیــم را ترک 
کرد و راهی لیگ لهســتان و تیم اشلاسک 
ورســلا شــد. دوران اروپایی احمدزاده از 
امیری هم به مراتب ضعیف تــر بود و او هم 
پس از یک فصل تصمیم به بازگشت گرفت 
و دوباره پرســپولیس شد. حضور احمدزاده 
در پرسپولیس با اســتقبال نه چندان گرم 
هواداران همراه بود و او پس از یک نیم فصل 
ضعیف دوباره این تیــم را ترک کرد. حضور 
در فولاد و سپس سپاهان فوتبال احمدزاده 
را احیا کرد و این فصل حتی شایعاتی مبنی 
بر بازگشت دوباره او به جمع پرسپولیسی ها 

به گوش می رسد.

شجاع خلیل زاده
بــدون تردیــد یکــی از جنجالی تریــن 
جدایی های ســال های اخیر پرســپولیس 
مربوط به شــجاع خلیل زاده اســت. او در 
شرایطی که یکی از محبوب ترین بازیکنان 
پرســپولیس بود، در آســتانه فینال لیگ 

قهرمانان آسیا و به شکلی عجیب قراردادش 
را فســخ کرد و به الریان قطر پیوســت. این 
اقدام خلیل زاده در کنار بوســیدن لوگوی 
الریان خشــم هواداران پرســپولیس را به 

همراه داشت. 
خلیل زاده درلیگ ســتارگان ۲ فصل برای 
الریان و یک فصل برای الاهلــی بازی کرد 
و در مجموع شــرایط خوبی داشت و حتی 
با حضور دراگان اســکوچیچ به تیم ملی هم 
دعوت شــد. او ابتدای فصل گذشته تمایل 
خودش را برای بازگشــت به پرســپولیس 
نشــان داد ولی مخالفت شــدید هواداران 
باعث شــد علی رغــم نظر مثبــت یحیی 
گل محمــدی نتواند به این تیــم برگردد و 

راهی تراکتور تبریز شود.

محمدحسین کنعانی زادگان
او ۲ بار پرســپولیس را ترک کــرده که یک 
بار آن بسیار پرحاشــیه بود. محمدحسین 
کنعانــی زادگان ابتــدای لیگ شــانزدهم 
تصمیمی جنجالی گرفت و راهی استقلال 
شــد. انتقالی که برای او اصــلا خوش یمن 
نبود و پس از انجام تنها ۲ بازی و مصدومیت 
شدید دیگر نتوانســت برای استقلال بازی 
کند. کنعانی زادگان پــس از عملکرد خوب 
در ماشین ســازی، ابتدای لیگ نوزدهم به 
پرســپولیس بازگشــت و با درخششی که 
داشــت به یکی از مدافعــان اصلی تیمش 
تبدیل شــد. ایــن مدافع پــس از قهرمانی 
در لیگ بیســتم دوبــاره از پرســپولیس 
جدا شــد ولی نوع رفتن او طــوری بود که 
هــواداران موضع گیری خاصی نداشــتند. 

کنعانــی زادگان پس از ۲ فصــل حضور در 
الاهلــی قطر، ابتــدای این فصــل تصمیم 
به بازگشــت گرفت و برخــلاف خلیل زاده 

مخالفتی با حضورش در پرسپولیس نشد.

علی علیپور
آقای گل پرسپولیســی ها هم مثل شــجاع 
خلیل زاده پس از لیگ نوزدهــم از این تیم 
جدا شــد ولی رفتار او هم طــوری نبود که 
مغضوب هواداران شــود. علی علیپور پس 
از درخشــش مهدی طارمی تصمیم گرفت 
مســیر او را برود و به لیگ پرتغــال رفت. او 
۲ ســال برای ماریتیمــو و ۲ ســال برای 
ژیل ویســنته بازی کــرد و مجموعا طی ۴ 
فصل که البته با یک مصدومیت ســنگین 
هم همراه شد، ۱۶ گل به ثمر رساند. علیپور 
پس از حضور در پرتغال امسال تمایل زیادی 
نسبت به پوشیدن دوباره لباس پرسپولیس 

نشان داده است.

مهدی ترابی
او هم دقیقا مثل علیپور و خلیل زاده پس از 
لیگ نوزدهم پرســپولیس را ترک کرد ولی 
دور از این تیم دوام نیاورد. ترابی پس از تنها 
یک نیم فصل بازی برای العربی قطر در لیگ 
ســتارگان، تصمیم گرفت به پرســپولیس 
برگردد. او در قطر عملکرد بدی نداشت ولی 
چند باری مصدوم شــد و در مجموع دوران 
راحتی به عنوان یک لژیونر نداشــت. ترابی 
در بازگشت به پرسپولیس دوباره تبدیل به 
یک ستاره آماده شــد و جزو بهترین نفرات 

این تیم است.

احمد نوراللهی
بدون شــک یکی از مهم ترین خروجی های 
پرســپولیس در ســال های اخیــر احمد 

نوراللهی است.
 او که یک مهره کلیدی در پرسپولیس بود، 
پس از لیگ بیســتم این تیم را ترک کرد و 
راهی شــباب الاهلی امارات شــد. جدایی 
نوراللهی تاثیر زیادی روی روند پرسپولیس 
گذاشــت و یکی از دلایل ناکامی این تیم در 
لیگ بیســت ویکم بود. نوراللهــی در لیگ 
امارات هم به درخشــش خــود ادامه داده 
و قهرمانی در لیگ این کشــور را هم تجربه 
کرده اســت. او یکی از بهترین هافبک های 
لیگ امارات محســوب می شــود و احتمالا 
فعلا لژیونر بماند. البتــه نوراللهی علی رغم 
عملکرد درخشــانی کــه داشــته به دلیل 
مشــکلات غیرفنی از تیم ملی دور شــده 

است.

یورگن لوکادیا
بدون شک یکی از عجیب ترین جدایی های 
پرســپولیس مربوط به یورگن لوکادیاست. 
ســتاره هلندی کــه لیگ بیســت ودوم به 
پرسپولیس پیوست و با رزومه بسیار خوبی 
که داشت به شدت مورد توجه هواداران این 

تیم قرار گرفت.
 لوکادیــا در پرســپولیس شــروع خوبی 
داشــت و صدرنشــین جدول گلزنان شد 
ولی پیش از دربی به شکلی عجیب از ایران 
رفت و قراردادش را فســخ کــرد. او پس از 
ترک پرســپولیس راهی ســوپرلیگ چین 
شــد و عملکرد بــدی در این تیم نداشــت 
ولــی موفقیت خاصــی هم کســب نکرد. 
لوکادیا اکنون عضو تیــم آموربیتا در لیگ 
۲ اسپانیاســت و در این تیــم اصلا فرصت 
بازی پیــدا نمی کند. این مهاجــم به دلیل 
فســخ ناگهانی قراردادش با پرسپولیس به 

پرداخت جریمه هم محکوم شده است.

عیسی آل کثیر
او ابتدای فصــل قبل پس از عــدم توافق با 
پرسپولیس و پیشنهاد جذاب سپاهان راهی 
اصفهان شــد ولی روزهای سختی را سپری 
کرد. عیســی آل کثیر چند هفتــه ابتدایی 
لیگ برتر را به دلیل ثبت نشــدن قراردادش 
از دست و سپس پشــت ترافیک خط حمله 
سپاهان ماند تا با قرار گرفتن در لیست مازاد 
ژوزه مورایس، در نقل وانتقالات زمســتانی 
به پرسپولیس برگردد. ســتاره خط حمله 
ســرخ ها در نیم فصل دوم فوق العاده ظاهر 
شــد و با گلزنی های پیاپی نقش مهمی در 

قهرمانی این فصل پرسپولیس ایفا کرد.

بادامکــی با بیان اینکــه تمدید قرارداد بــا مدافع تیم 
فوتبال پرســپولیس صورت گرفته، گفت: توافقات با 
پورعلی گنجی انجام شده اما هنوز امضایی بین طرفین 

صورت نگرفته است.
 حسین بادامکی در خصوص آخرین وضعیت بازیکنان 
تیم فوتبال پرسپولیس اظهار داشت: با مرتضی پورعلی 
گنجی برای تمدید قرارداد صحبت های خوبی را انجام 
داده ایم اما هنوز قرارداد جدید او به امضا نرسیده است 

اما طی امروز یا فردا این اتفاق خواهد افتاد.
او ادامه داد: یکســری محدودیت هایی داریم اما تمام 

تلاشــمان را می کنیم تا با بازیکنان مدنظر 
خود تمدید قــرارداد کنیــم. بازیکنان حق 
خودشــان را می خواهند و انتظــار دارند تا 
باشگاه به تعهدات عمل کند. به دلیل برخی 
از مسائل اداری هنوز تمدید قراردادها پیش 

نرفته است.
معاون ورزشی باشگاه پرســپولیس تصریح 

کرد: رضا درویش )مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس( 
هفته گذشته جلســه ای را با مالکان باشگاه برگزار کرد 

و آنها قول داده اند تا مطالبات بازیکنان پرداخت شود.

بادامکــی در خصــوص آخریــن وضعیت 
مذاکره بــا »ماتــزاری« مربی ســابق تیم 
ناپولی ایتالیا برای عهده دار شــدن هدایت 
پرســپولیس گفت: تا جایی که امکان داشت 
ســعی کردیم تا مذاکره با ماتــزاری مخفی 
بماند اما زمانی که رسانه های ایتالیایی خبر 
توافق را اعــلام کردند یک مقــدار کار ما به 
مشکل خود و ماتزاری درخواســت های خود را تغییر 

داد و همچنان در حال مذاکره هستیم.
او افزود: پرونده حضور ماتزاری در پرســپولیس هنوز 

بسته نشده است. با دو، ســه گزینه خیلی خوب دیگر 
هم در حال مذاکره هستیم. 

ما در فصل نقل و انتقــالات قرار داریــم و خیلی افراد 
گزینه های مختلفی را به ما معرفــی می کنند و گاهی 
اوقات اسامی بزرگی مطرح می شــود که اصلًا آن افراد 

امکان سفر به ایران را ندارند.
بادامکی در خصوص آخرین وضعیت علیرضا بیرانوند 
در تیم پرســپولیس گفت: از روزی که بیرانوند قرارداد 
خود را فســخ کرد خبری از او نــدارم و اطلاع ندارم که 

پشیمان شده باشد یا خیر.

چهره

معاون ورزشی پرسپولیس:پورعلی گنجی تمدید کرده اما امضایی صورت نگرفته

پیشکسوت پرسپولیس:

بیرانوند هواداران را از خود دور کرد
خریدار   پیشکسوت پرســپولیس با بیان 
اینکه بیرانوند هــواداران را از خود دور کرد، 
گفت: هــواداران پرســپولیس رفتــار او را 
فراموش نمی کنند و فســخ قرارداد به ضرر 

او خواهد شد.
 تیــم فوتبال پرســپولیس فصل بیســت 
و ســوم رقابت های لیگ برتر را با کســب 
عنوان قهرمانی به پایان رساند و شاگردان 
اوســمار ویــه را در هفته پایانــی که در 
کورس با اســتقلال تهران قرار داشــتند 
موفق به شکســت مس رفســنجان شدند 
تا بالاتــر از رقیب ســنتی خود بــه مقام 

قهرمانی برسند.
پــس از پایــان لیگ، اوســمار بــه همراه 
دســتیاران خود حاضر به تمدیــد قرارداد 
با ســرخ ها نشــدند و از این تیم جدا شدند. 

با وجــود ۲۱ روز از اتمام لیــگ برتر هنوز 
مدیران پرســپولیس ســرمربی جدید تیم 
خــود را انتخــاب نکرده انــد و گزینه های 
زیــادی پیرامــون هدایت این باشــگاه به 
گوش می رســد و طبق آخرین اطلاعیه ای 
که باشگاه پرســپولیس مدیران این باشگاه 
به طور همزمان با ۳ گزینــه نهایی در حال 

مذاکره هستند.
محمود شافعی پیشکسوت پرسپولیس در 
گفت وگو با خبرنگار مهر در رابطه با وضعیت 
بلاتکلیفی این باشگاه اظهار داشت: با توجه 
به محرومیت رضــا درویــش )مدیرعامل 
باشــگاه پرســپولیس( شــرایط برای این 
باشگاه سخت شــده اما قطعاً دیگر اعضای 
هیأت مدیــره کارهای نقــل و انتقالاتی را 
پیش خواهنــد برد و به نظرم پــس از ۴ تیر 

که محرومیــت درویش به اتمام می رســد 
خبرهای خوبی از باشــگاه منتشــر خواهد 

شد.
پیشکسوت پرســپولیس در رابطه با فسخ 
قرارداد از سوی علیرضا بیرانوند )دروازه بان 
فصل گذشــته پرســپولیس( با این باشگاه 
گفت: رفتار بیرانوند از نظــر هواداران اصلًا 
جالب نیســت. این بازیکن هر فصل پا روی 
احساســات هواداران می گذارد و رفتارش 
اصلًا زیبنده نیســت. هواداران پرسپولیس 
حافظه خوبی دارند و این مســائل یادشان 

خواهد ماند.
او ادامــه داد: ســال گذشــته و زمانی که 
این دروازه بان فســخ کرده بــود هواداران 
پرسپولیس از او حمایت کردند و حتی خود 
بیرانوند مذاکراتی را نیز با باشــگاه استقلال 

انجام داد که به نظرم بازارگرمــی بود و از با 
رفتارهای ســال گذشــته اش تنها خودش 
ضرر کرد. با رفتاری که بیرانوند امســال از 
خودش نمایش گذاشــت به نظرم هواداران 

را از خود دور کرد.
شــافعی تصریح کرد: مدیرعامل و اعضای 
هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس باید هرچه 

سریع تر این حاشــیه ها را از تیم دور کنند 
و با انتخاب ســرمربی جدیــد و همچنین 
تمدید قــرارداد بــا بازیکنان بــا کیفیت و 
جذب نفرات جدید تیمی در حد رقابت های 
آســیایی برای فصل آینده آمــاده کنند تا 
هواداران پرسپولیس باز هم در انتهای فصل 

خوشحال باشند.

خریدار    تیم والیبال نوجوانان دختر ایران در پنجمین 
دیدار خود در قهرمانی آسیا موفق به شکست قزاقستان 
شد تا در آســتانه ثبت رکوردی جدید در قاره کهن قرار 

گیرد.
 پانزدهمین دوره مســابقات والیبال قهرمانی نوجوانان 
دختر زیر ۱۸ سال آســیا از ۲۷ خرداد تا سوم تیرماه در 
ناخــون پاتوم کشــور تایلنــد پیگیری می شــود و تیم 

نوجوانــان دختر ایران هشــتمین حضور خــود در این 
رقابت ها را تجربه می کند.

تیم والیبال نوجوانان ایران از ســاعت ۶:۳۰ دقیقه امروز 
)شنبه( به وقت تهران برای کسب عنوان پنجم تا هشتم 
این رقابت ها به مصاف قزاقستان رفت. ملی پوشان ایران 
در این مســابقه ســه بر یک به پیروزی رسیدند تا ضمن 
کسب دومین برد در این رقابت ها، فردا در آخرین دیدار 

برای کسب رتبه پنجم به میدان بروند.
شاگردان فاطمه شعبان خمسه در ســت دوم این دیدار 
۲۵ بر ۲۳ نتیجــه را واگذار کردند اما در ســت های اول، 
سوم و چهارم به ترتیب با امتیازهای ۲۵ بر۱۳، ۲۵ بر ۱۶ 
و ۲۵ بر ۱۳ به پیروزی رسیدند تا سه بر یک فاتح مسابقه 

برابر قزاقستان شوند.
معصومه قدمی، مبینا کریمی، یسنا آهنکوب رو، هستی 

واحدی، یلدا جعفری و مریم قاضــی راد )لیبرو(، ترکیب 
تیم ایران در ابتدای این مسابقه بودند.

وانگ جــون بــه عنــوان داور اول و بوســارین از تایلند 
به عنوان داور دوم قضاوت این مسابقه را برعهده داشتند.

تیم نوجوانــان دختر ایــران در مرحلــه مقدماتی یک 
پیروزی برابر فیلیپین و یک ناکامی برابر ژاپن تجربه کرد 

و به جمع هشتم تیم برتر مسابقات راه یافت.

رامین رضاییان گزینه ای جذاب در نقل وانتقالات
ود؟  سوپراستار به کدام تیم می ر

ستاره موثر و باتجربه فوتبال ایران در فصل جدید رقابت های باشگاهی 
پیراهن تیمی جز سپاهان را به تن می کند.

 ســپاهان در ابتدای لیگ بیست وســوم خود را به عنــوان یک مدعی 
معرفی کــرد اما رفته رفته شــرایط برای ایــن تیم پیچیده شــد و در 
نهایت پرســپولیس به عنوان قهرمانی رســید. طلایی پوشان در لیگ 
بیست وسوم حواشی زیادی را تجربه کردند و عده ای معتقدند عملکرد 

سینوسی سپاهانی ها در لیگ برتر بی ربط به حواشی ایجاد شده نبود.
شاگردان ژوزه مورایس اما در جام حذفی عملکرد بسیار خوبی داشتند 
و موفق شدند به فینال برسند. طلایی پوشــان در فینال روز پنج شنبه 
برابر مس رفســنجان قرار گرفتند و با نتیجه ۲ بر صفر شاگردان محرم 
نویدکیا را شکســت دادند تا پنجمین قهرمانی سپاهان در جام حذفی 
رقم بخورد. رامین رضاییان پس از قهرمانی ســپاهان در جام حذفی به 
طور رســمی اعلام کرد در فصل آینده خبری از حضور او در ســپاهان 

نیست تا اکنون شایعات مختلفی در مورد رامین به گوش برسد.
رامین رضاییان در لیگ بیست وســوم با با تصمیم ژوزه مورایس بیشتر 
از کارهای دفاعی، در مســائل هجومی حضور داشــت و همین موضوع 
به سپاهان کمک بســیاری کرد. رامین با آزادی عمل در زمین حریف 
حاضر می شد و همین موضوع باعث شــد رضاییان در لیگ برتر ۸ گل 
بزند و ۶ پاس گل بدهد. آمار رامین رضاییان به عنوان یک مدافع راست 
جایی جالب می شود که در کل فصل )بازی های لیگ برتر، جام حذفی 
و لیگ قهرمانان آســیا( ۱۴ گل زده و ۱۲ پاس گل داده اســت. کسی 
نمی تواند منکر عملکرد درخشــان رامین ۳۴ ســاله شود، بازیکنی که 

حالا سن وسال دار شده است اما همچنان درون زمین می درخشد.

از سرخابی ها تا لژیونر شدن
رضاییان پس از فینال جام حذفی به طور رســمی اعــلام کرد دیگر با 
سپاهان همکاری نمی کند. رامین پیشــنهادات بسیار  خوبی دریافت 
کرده و حالا باید بــرای آینده خــود تصمیم بگیرد. مدافع ۳۴ ســاله 
از اســتقلال پیشــنهاد دارد و جواد نکونام علاقه زیادی به این بازیکن 
دارد. نکونام به مدیران باشــگاه تاکید کرده رامین رضاییان را نیاز دارد 
و مذاکراتی هم انجام شده است اما سرنوشت رامین همچنان مشخص 

نیست. 

رضا درویش هم به همــکاری مجدد با رامین رضاییــان علاقه دارد اما 
بازگشت رامین به پرســپولیس در گروی جدایی دانیال اسماعیلی فر از 
جمع سرخپوشان پایتخت است. اگر دانیال قرارداد خود را تمدید نکند، 
آن وقت درویش ســراغ رامین رضاییان می رود. طبق شنیده ها رامین 
رضاییان پیشنهاداتی از خارج کشور هم دارد و به زودی تصمیم نهایی 
خود را می گیرد. حالا باید منتظر ماند و دید چه سرنوشــتی در انتظار 

رضاییان است و این بازیکن در فصل جدید راهی کدام تیم می شود.

حق دوست: 
 اگر در بازی آخر لیگ VAR بود قهرمان 

تغییر می کرد
پیشکسوت اســتقلال گفت: آبی پوشان امســال خوب کار کردند اما 

مسائل مربوط به داوری کار را برای قهرمانی استقلال سخت کرد.
داوود حق دوست  در خصوص شرایط لیگ امســال گفت: لیگ امسال 
شــرایط متفاوتی داشــت و همه چیز تــا لحظه آخر مشــخص نبود. 
متاســفانه اتفاقات داوری و مباحث خارج از زمین کار را برای استقلال 
سخت کرد.وی افزود: بچه های ما امســال زحمت کشیدند. هم نکونام 
تلاش کرد و هم مدیریت اما مدیریت پیشــین به تیــم کمک نکرد و در 
نهایت قهرمانی بدست نیامد. برخی می گویند استقلال در بازی مقابل 
نساجی باید برنده می شد و قهرمانی بدست می آورد اما من اعتقاد دارم 
در بازی آخر هم پرسپولیس تا دقیقه ۸۴ برای قهرمانی مشکل داشت و 

با داوری توانست قهرمانی کسب کند.
پیشکسوت اســتقلال در خصوص شــرایط پرســپولیس عنوان کرد: 
همیشه ســعی می کردم روی تیم خودمان تمرکز کنم. پرسپولیسی ها 
خوب کار کردند اما بچه های ما هم زحمت کشــیدند که این زحمت به 
قهرمانی منجر نشــد. در بازی آخر باید از VAR استفاده می کردیم اما 

این تکنولوژی نبود و قهرمان تغییر کرد.
حق دوست در مورد ســقوط پیکان و صنعت نفت از لیگ برتر به سطح 
پایین تر اظهار داشــت:  این دو تیم باید به عقب برگردنــد و بینند چه 
چیزی باعث شــد تا چنین نتایجی برای شــان رقم زده شــود. درباره 
تیم های صعود کننده هم باید بگویم خودم سال ۹۶ سرمبی خیبر بودم 

و خوشحالم که این تیم حق خود را گرفت.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه ثبتی تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۱۴۰۰۱۱۸۰ مورخ ۲۳/۰۳/۱۴۰۳هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبت حوزه 
ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فرهاد دلیلی سید 
شکری فرزندشکر علی به شماره شناسنامه ۳۲۴۰۶۰۸۸۰۰۶صادره از کرمانشاه در شش دانگ 
ساختمان به مساحت ۴۱.۵۲مترمربع در قسمتی از پلاک ۱۹۶۵فرعی از ۱۲۳ اصلی واقع در بخش 
سه حومه به آدرس تاجگذاری خیابان قصرشیرین کوی شهید جانسپار خریداری از مالک رسمی 
خانم زهرا اشجاری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز اگهی می شوددرصورتی اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشندمی توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس ازاخذ رسید،ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع  قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقصای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰۴/۰۲
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰۴/۱۶

 فرشاد نادری رئیس ثبت و اسناد املاک

وزی تیم ایران برابر قزاقستان والیبال قهرمانی دختران آسیا؛ پیر



اردبیل-افســون جبــارزاده   دولــت 
ســیزدهم به بیش از ۶۷۰۰ هزار روســتا و ۵۰ 
شهر گازرســانی کرد. مدیر برنامه ریزی تلفیقی 
شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد: دولت سیزدهم 
با وجود تحریم ها و موانع موجــود، طی بیش از 
۲ سال خدمت عملیات گازرســانی به بیش از ۶ 
هزار روســتا را اجرا کرد که به نوبه خود در تاریخ 

ماندگار است.
 محمد حســینی  در بازدید از طرح گازرســانی 
به بزرگترین گلخانه کشــور به مساحت ۲۵۰۰ 
هکتار در شمال این اســتان اظهار کرد: با توجه 
به نقش موثر انرژی در توســعه، رفاه اقتصادی و 
همچنین محدود بودن منابع به ویژه گاز طبیعی 
به عنوان محور توســعه ، به منظور پیشگیری از 
بحران در آینده مدیریت صحیح مصرف به امری 

ضروری تبدیل شده است.
وی افزود: پایداری شــبکه انتقــال و توزیع گاز 
طبیعی در شــبکه شــمالغرب به ویژه در استان 
اردبیل از راهبردهای اصلی شرکت ملی گاز بوده 

و در همین راســتا از پروژه انتقال گاز به اردبیل 
بازدید به عمــل آورد و علیرغم وجــود ناترازی 
گاز در سال گذشته به واســطه مدیریت صحیح 
و اقدامات انجام گرفته در هیچ نقطه ای از استان 

شاهد قطع گاز یا افت فشار غیرعادی نبودیم .
میرســعید ســیدمتین ، مدیرعامل شرکت گاز 
استان اردبیل نیز در این بازدید گفت: فاز نخست 
این پروژه به طول ۷۶ کیلومتر از مسیر سه راهی 
نیروگاه تا شهرســتان گرمی با اعتباری بالغ بر۶ 
هزار و ۴۱۰ میلیارد ریال و فــاز دوم به طول ۲۶ 
کیلومتر از مسیر پارس آباد به سمت گلخانه های 

شمال استان در حال اجرا می باشد.
وی افــزود: اجرای این طــرح با هــدف تامین 
زیرســاخت های انرژی شمال اســتان اردبیل با 
توجه به شــرایط آب و هوا، کیفیت آب و خاک، 
دسترسی شهرستان های دشت مغان در شمال 
اســتان اردبیل به بازارهای خارجی و توســعه 
صنعت کشــاورزی آن منطقــه حاصلخیز حائز 

اهمیت است.

مدیرعامل شرکت گاز اســتان اردبیل همکاری 
مردم استان در صرفه جویی گاز در زمستان سال 
گذشته را بسیار مطلوب توصیف کرد و گفت: اگر 
این همکاری ها ارزنده نبود، با مشــکلات جدی 
مواجه می شــدیم ، مــردم بــا درک موضوع در 

خصوص مصرف بهینه همکاری می کنند.
سید متین در ادامه در خصوص ضریب نفوذ گاز 
طبیعی در جامعه شهری و روستایی استان نیز با 
اشاره به بهره مندی ۱۰۰ درصدی خانوار شهری 
و بیش از ۹۸ درصدی خانوار روســتایی از نعمت 

گاز طبیعی می افزاید:
مدیر عامل شرکت گاز اســتان اردبیل در بخش 
دیگری از ســخنانش به مشــارکت مشترکین 
در حوزه مدیریت مصرف اشــاره نمــود و اظهار 
داشت:مصرف گاز اســتان اردبیل به ۱۱ میلیون 
مترمکعب می رســد و طی ســالهای اخیر و در 
شــرایط ناترازی گاز الحمدالله مــردم در حوزه 
مدیریت مصرف کار بســیار ارزشــمندی انجام 

دادند.

مدیرعامل شرکت گاز اســتان اردبیل در پایان 
با اشــاره به اهمیت پروژه های زیرساختی حوزه 
گازرســانی در توسعه اســتان افزود : طرحهای 
بزرگی در حوزه زیرساخت گاز استان اردبیل در 

حال اجراســت که اجرای خط دوم انتقال گاز به 
استان و گازرســانی به بزرگترین گلخانه کشور 
در دشت مغان به مساحت ۲۵۰۰ هکتار نمونه ای 

از خدمات ارزنده دولت در این منطقه می باشد

ســاری-امیری فر   فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی 
مازندران با اشــاره به حمایت های اجتماعی روانشناختی 
دانش آموزان از سوی اورژانس اجتماعی بهزیستی استان، 
گفت: در این راســتا بیش از ۲۸ هزار دانــش آموز دختر و 

پســر در قالب اجرای برنامه های آگاهسازانه و فعالیت های 
آموزشــی در مدارس سطح اســتان و همچنین مداخلات 
تخصصی فردی، خانوادگی و اجتماعــی از خدمات مراکز 

اورژانس اجتماعی بهزیستی مازندران بهره مند شدند.

این مســوول با بیان اهمیت نقــش تعاملات فــی مابین 
آموزش و پرورش و بهزیســتی در جهــت کنترل و کاهش 
آســیب های اجتماعی با رویکرد پیشگیری، بهنجار سازی 
و توانمندسازی، افزود: طی سال ۱۴۰۲ بیش از ۲۰۰ دانش 
آموز از سوی آموزش و پرورش به مراکز اورژانس اجتماعی 
بهزیســتی مازندران در قالب طرح نماد ارجاع و با دریافت 
مداخلات فوریتی و خدمات تخصصی علاوه بر پیشگیری از 
ترک یا بازماندگی تحصیل، از مسیر وضعیت مخاطره آمیز 

به شرایط بهنجار زندگی هدایت شدند. 
بریمانی ادامه داد: بی تردید، تعمیق و ارتقا سطوح همکاری 
بین بخشی در جهت کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی 
فی مابین بهزیستی و دستگاه های مسوول همچون آموزش 
و پرورش، علاوه بر شناســایی دانش آمــوزان در وضعیت 
مخاطره آمیز یا نیازمند خدمــات و مداخلات تخصصی در 
حوزه بهزیســتی اعم از آســیب های اجتماعی و معلولیت 
ها، موجب انسجام بخشــی امور و نتیجه بخشی مصروفات 

هزینه ای و اعتباری معنوی و مادی می گردد. 
مدیرکل بهزیســتی مازندران با اشــاره به اجرای آزمایشی 
طرح ســراد )طرح ارتقای ســلامت روانی اجتماعی دانش 
آموزان( در سه شــهر پایلوت اســتان با همکاری آموزش 

و پــرورش، دانشــگاه علوم پزشــکی، نیــروی انتظامی، 
دادگســتری و بهزیســتی، تصریح کرد: اجرای این طرح با 
رویکرد اقدام مشترک نهادهای متجانس در امور مداخلات 
فوریتی آسیب های اجتماعی نشان داد دانش آموزان تا چه 
میزان نسبت به آموزه های سلامت اجتماعی و آگاهسازی 
از حمایت گری های اجتماعی روانشــناختی، اشــتیاق به 

یادگیری دارند. 
وی با مهم برشــمردن اقدامات حوزه اجتماعی بهزیستی 
مازندران، ذیــل تعاملات درون و برون ســازمانی و هدایت 
فعالیت های آموزشی آگاهســازانه به داخل مدارس، اظهار 
داشت: رویکرد پیشگیرانه و مداخلات تخصصی به صورت 
توامان از سیاســت های اصلی فعالیت های آگاه سازانه در 
مدارس بوده که خوشــبختانه نتایج ثمربخشی در برداشته 

است.  
شایان ذکر است از ابتدای سال ۱۴۰۲ فعالیت کارشناسان 
مراکز اورژانس اجتماعی در مدارس استان مازندران با هدف 
کنترل و کاهش آســیب های اجتماعی، شناســایی افراد 
نیازمند مداخلات مؤثر و تخصصی آغــاز گردید که تا پایان 
سال بیش از ۲۸ هزار دانش آموز در ۱۹ شهرستان استان از 

این خدمات بهره مند شدند.

رئیــس کل دادگستری فارس گفت: ۴3  شیراز -چراغی
درصد پرونده وارد شوراهای حل اختلاف شده و ۵۶ فقره قتل 

عمد منتهی به سازش شده است.
حجت الاسلام سید کاظم موســوی، با اشاره به اینکه نزدیک 
به ۹۹ درصد ابلاغیه ها به صورت الکترونیکی ارائه می شــود، 
گفت: دادرســی با پرونده های بدون کاغذ در دستور کار قرار 

دارد و ۱۵ درصد دعاوی ما بدون کاغذ اجرا می شود.
رئیس کل دادگستری فارس با اشــاره به اینکه ۲ هزار و ۷۰۰ 
هکتار از اراضی ملی رفع تصرف شد و اراضی ملی تثبیت شده 
سند دار اســت، تاکید کرد: یک درصد از اراضی ملی در فارس 
هنوز سنددار نشده است و در حال پیگیری برای این موضوع 

هستیم.
وی گفت: ۲۰ شرکت در حال تعطیلی احیا شدند و در سه ماه 

گذشته ۶۵ جلسه در این خصوص گرفته شد.
حجت الاسلام موسوی اظهار کرد: بیشترین ملاقات مردمی 
در کشور در سال ۱۴۰3 مربوط به دادگستری فارس ۱۲ هزار 

ملاقات مردمی از ۵۱ حوزه قضایی استان فارس بوده است.
حجت الاســلام موســوی اضافه کرد: ۴3 درصد پرونده وارد 
شــوراهای حل اختلاف شــده و ۵۶ فقره قتــل عمد منتهی 

به سازش شــده اســت. وی از چاپ هفت جلد کتاب در سال 
گذشته توسط دادگستری کل استان فارس خبر داد و گفت: 

دادگستری در این حوزه پیشرو است.
حجت الاسلام موســوی با اشاره به اینکه قســمت زیادی از 
ساخت و ساز در فارس انجام است، اظهار کرد: در حوزه مقابله 
قاچاق کالا موفق بودیم و درصد این موفقیت ۹۸ درصد بوده 

است.
رئیس کل دادگستری فارس با یادآوری این مطلب که ۲ هزار 
و ۱۲۹ زندانی آزادســازی شــدند، افزود: یکی از استان هایی 

هستیم که واحد داوری و میانجی گری فعال است.
وی گفت: پرونده شــهید بازیار هم در حال اظهار نظر اســت 
و پرونــده تعرض در بــاغ نارنجســتان هم بــه زودی اعلام 
عمومی می شود و پرونده خواســتگاری در حافظیه شیراز در 
دادگستری در حال بررسی اســت و به زودی نتیجه آن اعلام 

خواهد شد.

حجت الاسلام موســوی اظهار کرد: فوت شهردار منطقه پنج 
شیراز به نظر می رســد قتل نبوده و پرونده جنایی نبوده و تا 
اینجای کار از لحاظ فنی به نتیجه قتل نرسیدیم ولی هنوز در 
حال بررسی هستیم. سید مصطفی بحرینی، با تشریح جایگاه 
دادســتان در پرونده های مختلف گفت: در دادستانی فارس 
دراستای برنامه سند تحولی قوه قضائیه و تاکید دادستان کل 
کشور و ریاست قوه قضاییه پیشگیری از وقوع جرایم اولویت و 
در دستور کار است. وی اضافه کرد: در این راستا شورای حفظ 
حقوق بیت المال به ریاست دادگســتری و دبیری دادستان 
در چهارچوب قانون پیشــگیری انجام می شود که اکنون هی 

باغشهری نیست که آب،برق و گاز مجاز گرفته باشد.
دادســتان مرکز فارس در رابطه با باغات شیراز نیز گفت: یکی 
از معضلات کمیسیون ماده صد که به مشکلات تخلف باغات 
رســیدگی می کند روند طولانی مدت بود که اکنون به کمک 
شهرداری آمدیم و به شهرداری این اجازه داده شد تا به موازات 

رسیدگی کمیسیون به داســتان گزارش دهند که بلافاصله 
اقدامات جهت جلوگیری و تشــکیل پرونــده قضایی انجام 

خواهد شد.
بحرینــی در ادامه در خصوص مفاســد اقتصــادی  و مدیران 
متخلف با بیان اینکه قصور و احمال مدیران از چشــم ما دور 
نمی ماند، اظهار داشت: امســال هفت مورد مدیران استانی 
متخلف شناسایی شدند که پنجاه مورد مدیران استانی تحت 

تعقیب یا صدور قرار بازداشت منجر شدند.

مازندران

فارس

مدیرکل بهزیستی مازندران؛

بهره مندی بیش از ۲۸ هزار دانش آموز مازنی از خدمات اورژانس اجتماعی بهزیستی 

   رتبه برتر دادگستری استان فارس در حوزه های متفاوت در سطح کشور

اصفهان-مریم مومنــی   رئیس ســازمان عقیدتي 
سیاسي انتظامي کشور با بیان اینکه امنیت نخستین انتظار 
مردم از حکومت اســت بر نقش محوري مــردم در تامین 
امنیت خود و جامعه تاکید و گفت: همراه سازي و مشارکت 
مردم، نتیجه بخشي ماموریت هاي انتظامي را افزایش مي 

دهد.
 حجت الاســلام والمســلمین "ســیدعلیرضا ادیاني" در 
همایش سراســري روســاي پلیس آگاهي کشــور ضمن 
قدرداني از تمامي کارکنان و روســاي پلیس آگاهي کشور 
که در راستاي تأمین امنیت جامعه اسلامي بي وقفه تلاش 
مي کنند، اظهار داشت: اسلام امنیت را یکي از اصول زندگي 
و حالتي اجتناب ناپذیر در زندگي جمعي و عنصري ضروري 
براي بهره وري از مزایــا و مواهب حیات و نیز زمینه ســاز 
تکامل و ارتقاء بشر تلقي و از آن به عنوان یکي از مقدس ترین 

آرمان هاي بشري و الهي یاد کرده است.
نماینده ولي فقیه در انتظامي کشــور خاطر نشــان کرد: از 
جمله اولویت هاي سال جاري در فرماندهي انتظامي ترویج 
قرآن و انس و اشــراف بر کلمات نوراني امیرالمومنین امام 
علي )ع( در کتاب نهج البلاغه بوده که باید تمامي رده هاي 

اجرایي به آن توجه کنند.
این مقام مســئول با تاکید بر انجام فرایض دیني و شرکت 

کارکنان در مراسم مذهبي، افزود: از شما مدیران و روساي 
پلیس آگاهي کشــور مي خواهم تا با ســرلوحه قرار دادن 
احکام دیني انجام عملیــات ها را با اقتدار و تــوام با رافت و 
رعایت حقوق شهروندي انجام دهید. وي خطاب به روساي 
حاضر در این همایش با بیــان اینکه خدمت به خلق خدا در 
امتداد جلب رضایت پروردگار است، گفت: این لباس و این 
خدمت در انتظامي براي رشــد و حرکت از ملک تا ملکوت 
است. رئیس ســازمان عقیدتي سیاســي انتظامي کشور 
تصریح کرد: ریاضت شما در آگاهي این است که تلاش کنید 
هر مال باخته و یا مورد ظلم قرار گرفته اي که به شما مراجعه 

کرد مال او را کشف و برگردانید و مجرم را دستگیر کنید.
حجت الاسلام و المسلمین ادیاني افزود: سعادت ابدي براي 
مجاهدان في ســبیل الله در پلیس آگاهي مهیاست چون 
کارشان دســتگیري از افراد مظلوم و بازگرداندن اموال به 
مال باختگان است، پس این فرصت را غنیمت بشمارید و با 

افتخار خادم ملت باشید.
وي در خاتمه ابراز داشــت: امروز اقدامــات پلیس در حوزه 
مبارزه با جرایم بسیار مطلوب اســت اما باید به نحوي عمل 
شــود که رضایت حداکثري شــهروندان عزیز را به همراه 
داشته باشــد بخصوص در اســترداد اموال مکشوفه به مال 

باختگان که از اهمیت ویژه اي برخوردار است.

قزوین-مریم نقدی   مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق استان قزوین گفت: کشــاورزانی که درساعات اوج بار، 
مصرف خود را کنترل کنند از پاداش ویژه برخوردار شده و 

هزینه برق آنها رایگان می شود.
یوسف اینانلو مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان 
قزوین در خصوص مدیریت مصرف انرژی در ایام تابســتان 
گفت: برای تامین برق پایدار برای همه مشــترکان از سوی 
شــرکت توانیر برنامه هایی پیــش بینی شــده و با اجرای 
طرح های تشویقی و اعطای پاداش زمینه مدیریت در پیک 

بار را فراهم کرده است.
وی بیــان کرد: در این راســتا چند طرح مهــم پیش بینی 
شده و در صورتی که کشــاورزان در این برنامه ها مشارکت 
کنند می توانند از پاداش های تشویقی و تعرفه رایگان برق 

استفاده کنند.
اینانلو اظهارداشــت: در صورت مشارکت کشــاورزان در 
مدیریت بار به مدت پنج ســاعت در ساعات گرم بعدازظهر 
تابستان با صنعت برق همکاری کنند، هزینه برق مصرفی 

در بقیه ۱۹ ساعت شبانه روز رایگان خواهد بود.
وی اضافه کرد: اگر بیشتر از ۵ ساعت صرفه جویی و مدیریت 
مصرف صورت گیرد کشــاورزان از پــاداش ویژه برخوردار 
می شــوند و می توانند به صــورت پلکانی افزایشــی، برق 

صرفه جویی شده را با نرخی در حدود دو هزار و ۵۰۰ تومان 
در هر کیلو وات ســاعت یعنی ۴ برابر هزینــه تأمین برق به 

توانیر بفروشند و ما از آنها خریداری خواهیم کرد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان قزوین اضافه 
کرد: طرح دیگر استفاده از نیروگاه های خورشیدی است و 
اگر کشاورزان معادل ۸۰ درصد ظرفیت برقی چاه های خود 
از نیروگاه های خورشیدی برای تأمین برق استفاده کنند، 
از معافیت طرح های مدیریت بار تابستان استفاده خواهند 

کرد.
وی بیان کرد: همچنین کشــاورزان در این طرح می توانند 
مازاد مصرف خود را بجز ایام گرم سال در تابلوی سبز بورس 

و خرید تضمینی به وزارت نیرو بفروشند.
اینانلو اظهارداشــت: روش دیگر بهینه سازی سیستم های 
برقی چاه های کشاورزی اســت که با این همکاری بیشتر، 
صرفه جویی بیشتری ممکن می شود و مشترکان کشاورزی 
می توانند با استفاده از بهینه سازی الکتروموتور ها و ارتقای 
کارآیی آنهــا از پــاداش ۴ برابری هزینه هــای تامین برق 

استفاده کنند.
وی گفت: امیدواریم با مشــارکت مشــترکان بتوانیم ایام 
تابســتان را با کمترین چالش ســپری کرده و انرژی پایدار 

همه مشترکان را به نحو مطلوب تامین کنیم.

اصفهان وین قز
رئيس سازمان عقيدتي سياسي انتظامي کشور:

   مشارکت مردم، نتیجه بخشی  ماموریت های انتظامی
 را افزایش می دهد

مدیرعامل شرکت توزیع نيروی برق استان اعلام کرد:

   برق رایگان برای کشاورزان کم مصرف
وین  در قز

 در دولت سيزدهم محقق شد؛

وستا و ۵۰ شهر از نعمت گاز طبیعی    بهره مندی بیش از 6700 هزار ر

 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان:

خط ۱۳۲ کیلو ولت حمیدیه   - سوسنگرد احداث شد

اهواز-محمد مجدم  مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزســتان گفت: 
عملیات احداث ورود و خروج خط ۱3۲ کیلوولت حمیدیه   - سوسنگرد اصلی در 

پست دشت آزادگان به پایان رسید و برق دار شد.
علی اســدی با بیان اینکه عملیات احــداث ورود و خروج خــط ۱3۲ کیلوولت 
حمیدیه   - سوســنگرد اصلی در پست دشت آزادگان شــامل تامین تجهیزات، 
عملیات ساختمانی، نصب برج و سیم کشی به طول ســه کیلومتر مدار به پایان 
رسید و برق دار شد اظهار کرد: ارزش ســرمایه گذاری طرح مذکور بالغ بر 3۷۵ 

میلیارد ریال است.
وی با بیان اینکه اجرای این برنامــه از طرح های حیاتی ابلاغی وزارت نیرو جهت 
گذر از پیک سال ۱۴۰3 اســت افزود: از مهر ماه ۱۴۰۲ تاکنون با احتساب طول 
خط فوق در بخش انتقال و فوق توزیع، هفت طرح خط به طول ۵۱ کیلومتر مدار 
با ارزش ســرمایه گذاری چهار هزارو ۹۱۷ میلیارد ریال به بهره برداری رســیده 

است.
مدیرعامل شــرکت برق با بیان اینکه اجرای این طرح باعــث افزاش پایداری و 
تقویت شبکه برق دشت  آزادگان خواهد شد ادامه داد: امکان استفاده از ظرفیت 
پســت ۱3۲ کیلوولت موبیل ســبحان و ایجاد ظرفیت جدید جهت برق رسانی 
به مشــترکین و متقاضیان خانگی، صنعتی و کشــاورزی از دیگــر اهداف این 

بهره برداری بوده است.
۱۸۰ اقدام وزارت نیرو برای گذر از پیک مصرف تابستان ۱۴۰3 در کشور، هشت 
اقدام شامل ۱۶ طرح مربوط به برق منطقه ای خوزســتان است که علاوه بر آن، 

بیشتر طرح ها وارد مدار شده و مابقی نیز در مراحل پایانی احداث هستند.

 مدیرعامل شرکت توزیع نيروی برق استان ایلام اعلام کرد:

 کاهش 15 درصدی مصرف برق، جوایز ارزنده
 و اینترنت رایگان در پویش "با انرژی"

ایلام -حســن بیگی  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان ایلام 
با اشــاره به برگزاری پویش " با انرژی" در راستای فرهنگ ســازی در کنترل و 
مدیریت مصرف برق، گفت: عبــور از پیک مصرف برق در این اســتان نیازمند 

همراهی مشترکان است.
ولی الله ناصری" در نشســت با اصحاب رسانه و مطبوعات اســتان ایلام، اظهار 
کرد: در ســال پیش رو ۷۸ هزار مگاوات نیاز به برق در کشور وجود دارد و این در 
حالی است که در یک بررسی کارشناســی ۱3 هزار و ۵۰۰ مگاوات نسبت به نیاز 

مصرف، ناترازی وجود دارد.
وی با با بیان اینکه بر این اساس نیاز است که مدیریت مصرف برق در بخش های 
مختلف در دستور کار قرار گیرد، گفت: امســال ۱۸۰ اقدام در راستای کنترل و 

مدیریت مصرف برق در دستور کار قرار دارد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام با اشــاره به اینکه امسال پیک 
مصرف برق در اســتان بیش از ۵۰۰ مگاوات اســت، افزود: این میزان در ســال 
گذشــته ۴۷۵ مگاوات بوده که در حال حاضر از پیک ســال قبــل عبور کرده و 
کنترل و مدیریت در پیک بار و بین عرضه و تقاضای برق داشــته باشیم و کنترل 

مصرف برق در سال جاری امری بسیار لازم و ضروری است.
ناصری با تاکید بر اینکه برای مصرف خانگی، صنعت، کشاورزی و سایر مصارف 
باید حتما رشد منطقی در حد ۲ درصد داشته باشیم، افزود: در حال حاضر رشد 
۱۵ درصدی را در خردادماه تجریه کردیم و در برخی از روزها میزان رشد مصرف 
برق به ۱۵ درصد رسیده است. وی با اشاره به برگزاری پویش" با انرژی" در سطح 
کشور، افزود: این پویش در راستای کنترل و دعوت به فرهنگ سازی در مدیریت 
مصرف برق در حوزه خانگی، اداری، تجاری و سایر حوزه ها است و مکمل برنامه 
مدیریت مصرف برق در ســال گذشته است. مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق استان ایلام با اشــاره به اینکه در برنامه سال گذشــته به ازای هر کیلو وات 
کاهش در مصرف برق تا ۲۰ هزار ریال پادش به همشهریان اختصاص می یافت، 
تصریح کرد: سال گذشــته ۱۴۵ میلیارد ریال پاداش کاهش مصرف برق به هم 
استانی های ایلامی اختصاص یافت. ناصری گفت: امسال در قالب پویش با انرژی 
با همراهی بخش های مختلف، در حوزه های تبلیغات محیطی، صدا و ســیما، 
نهادها، دستگاه های اجرایی، حوزه های اداری، اســتانداری ها، فرمانداری ها، 
سپاه و بسیج، دانش آموزان در بستر شاد و سایر سازمان ها، در خصوص فرهنگ 
سازی به صورت محله محور اقدام می شود و از مردم برای کاهش انرژی به میزان 
۱۵ درصد نسبت به سال ۱۴۰۰ دعوت می شود و برای این کاهش مصرف نیز با 

قرعه کشی، جوایزی ارزنده ای نیز برای همشهریان در نظر گرفته شده است.
وی بیان کرد: با ثبت نام در برنامه )اپلیکیشــن( "با انرژی" ســه گیگ اینترنت 
رایگان اختصــاص پیدا می کنــد و برای همه شــرکت کنننــدگان نیز جوایز 
ارزشمندی در نظر گرفته شده است، برای هر کیلو وات ساعت کاهش در مصرف 
انرژی، هم اســتانی های عزیز ایلامی هم مشــمول شــرکت در مسابقات و هم 

مشمول پاداش کاهش مصرف برق می شوند.

 زیرساخت های تولید ۲ برابری خاویار
 در لرستان فراهم شد

خرم آباد-فرزانه هداوند مدیرکل شیلات لرســتان گفت: ظرفیت تولید 
خاویار در اســتان با برنامه ریزی های صورت گرفته و مجتمع های در دســت 

ساخت به ۲ برابر افزایش می یابد.
کیارش بیرانوند  در حاشیه بازدید از مزارع پرورش ماهیان خاویاری دورود اظهار 
کرد: با افتتاح مجتمع های جدید رومشــکان، درب گنبد، رنگین بان و ســپید 
دشت ظرفیت گوشت خاویاری اســتان به زودی به بیش از پنج هزار تن و تولید 

خاویار به بیش از ۲۰ تن می رسد.
وی اضافه کرد: اکنون چهار مجتمع پرورش ماهیان خاویاری در لرســتان فعال 

است که یک هزار تن گوشت و ۱۰ تن خاویار تولید می کنند.
وی با اشاره به اینکه سال های گذشــته ماهی خاویاری در استان تولید نمی شد 
افزود: طی چند سال اخیر، پرورش این گونه ارزشمند با وارد کردن بچه ماهی از 
استان های شمالی در دستور کار قرار گرفته اســت. مدیرکل شیلات لرستان با 
اشــاره به ثبت رکورد پرورش و تولید خاویار توسط لرستان عنوان کرد: ظرفیت 
هایی که در حوزه پرورش ماهیان خاویاری اســتان ایجاد شده و در حال احداث 
است پس از بهره برداری به اندازه ظرفیت کل مجتمع ها و مزارع خاویاری کشور 
خواهد بود. بیرانوند با اشاره به اینکه چندین مجوز پرورش ماهیان خاویاری در 
بروجرد، ازنا، دورود و پلدختر صادر شــده است افزود: همچنین مجوز تولید یک 
مجتمع هزار تنی پرورش ماهیان خاویاری با ظرفیت ۱۰ تن خاویار صادر شــده 
است که به نتیجه رسیدن مجتمع های در حال ســاخت مستلزم حمایت ویژه 

استاندار، نمایندگان و سازمان مدیریت استان خواهد بود.
وی با بیان اینکه پارســال برای نخستین بار در غرب کشــور یک فیل ماهی ۹۰ 
کیلویی با ۱۰ کیلو خاویار در یکی از مزارع ماهی شهرستان دورود پرورش یافت 
ادامه داد: لرســتان ظرفیت فوق العاده و کم نظیری در تولید ماهیان سردآبی و 
گرمابی دارد و با تولید ســالانه بیش از 3۷ هزار تن انواع ماهی رتبه نخست را در 

استان های غیرساحلی، به خود اختصاص داده است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       3 تیرماه 1403    شماره 1616 یکشنبه      3 تیر 1403    شماره 1616



وزیر نفت:
 تولید نفت تا پایان سال به ۴ میلیون بشکه 

وز می رسد در ر
وزیر نفت با بیان اینکه تولید نفت خام تا پایان ســال جاری به ۴ میلیون 
بشکه در روز می رســد، گفت: ایران هم اکنون بیش از ۱۰۰ میلیون متر 

مکعب گاز از پارس جنوبی نسبت به قطر برداشت دارد.
جواد اوجی در نشســت خبری مشــترک بــا علی بهــادری جهرمی 
سخنگوی دولت و علی سلاجقه رئیس سازمان حفاظت محیط زیست، 
اظهار داشت: در دولت ســیزدهم ۱۵۳ پروژه در بخش های بالادستی و 
پایین دســتی به ارزش ۳۴ میلیارد به سرانجام رســید.وی افزود: سال 
۱۴۰۰ که فعالیت را شــروع کردیم فروش نفت پاییــن بود و مختومه 
ماندن پروژه ها سبب شده بود که نیروهای وزارت نفت بی انگیزه شوند؛ 
همچنین ۲۰ تا ۳۰ میلیون بشکه نفت فوق سنگین نیز بر روی کشتی ها 
مانده بود.وزیر نفت ادامه داد: در دولت قبل به ســبب عدم فروش نفت، 
 VLCC تمامی مخازن خشکی و دریایی ایران پر شده بود و ۱۲ کشتی

به ظرفیت هر کدام ۲ تن وظیفه ذخیره سازی را بر عهده داشتند.
اوجی گفت: هر ۶ ماه یک بار در دولت قبل یک کشــتی می خریدند تا با 
استفاده از آن بتوانند میعانات گازی و نفت فوق سنگین را ذخیره کنند.

وزیر نفت گفت: ذخیره ســازی نفت و میعانات سبب کاهش تولید گاز 
شده بود و این موضوع باعث آسیب رســانی به نیروگاه ها و عدم دریافت 

سوخت در نیروگاه ها بود که منجر به خاموشی در سال ۱۳۹۹ شد.
وی بیان کرد: این کشــتی ها ســالانه ۴۶۰ میلیون دلار به کشور ضربه 
می زدند که در دولت ســیزدهم نه تنها کشتی خریده نشد، بلکه تمامی 
ذخیره ها نیز به فروش رشــید.اوجی اضافه کرد: با استفاده از روش های 
نوین در حوزه فروش نفت و دیپلماســی موفق انرژی توانستیم تا اوایل 

سال ۱۴۰۱ همه میعانات گازی را به فروش برسانیم.

اجرای 300 پروژه نفتی و گازی به ارزش ۱۲0 میلیارد دلار
وزیر نفــت گفت: برنامــه ما در ابتــدای دولت این بود کــه پروژه های 
نیمه کاره و تولیدی را در اولویت قرار دهیم کــه از جمله آنها طرح های 
ذخیره سازی، توســعه میادین، جمع آوری گازهای فلر، انتقال فرآورده 
بود. در حال حاضر نیز بیش از ۳۰۰ پروژه به ارزش ۱۲۰ میلیارد دلار را 

در دستور کار داریم.

دولت سیزدهم تولید روزانه نفت را از ۲.۲ به 3.۶ میلیون
 بشکه رساند

وی تاکید کرد: تولید نفت را از ۲.۲ به ۳.۶ میلیون بشکه در روز افزایش 
دادیم و برنامه ریزی شده تا تولید نفت در سال ۱۴۰۳ به ۴ میلیون بشکه 
در روز برســد. تولید گاز نیز ۵۳ میلیون متر مکعــب افزایش پیدا کرد؛ 
علاوه بر آن ظرفیت تولید پتروشیمی نیز ۱۰ میلیون تن افزایش یافت 
و به ۱۰۰ میلیون تن در ســال رســید.اوجی با اعلام اینکه ۴ تا ۵ طرح 
پتروشیمی افتتاح خواهد شــد، گفت: سرمایه گذاری ۵ میلیارد دلاری 
در جمع آوری گازهای فلر سبب جمع آوری ۳۰ میلیون گاز فلر تا پایان 

سال خواهد شد که این عدد برابر با تولید یک فاز پارس جنوبی است.

رتبه اول ایران در افزایش تولید گاز در بین کشورهای 
تولیدکننده گاز

وزیر نفت گفــت: رکــورد بی ســابقه ای در تولید گاز ثبــت کردیم و 
در نشســت اجلاس GCF توانســتیم رتبــه اول افزایــش تولید گاز 
کشــورهای عضو این گروه را به دســت آوریم. این در صورتی است که 
رشد متوسط کشــورها برابر با ۲.۵ درصد بود که ایران با ۵ درصد رشد، 
رتبه اول را کســب کرد.وی تاکید کرد: کیفی سازی فرآورده های نفتی 
در ۹ پالایشــگاه انجام شــده و تولید بنزین از ۹۶ به ۱۱۴ میلیون لیتر 
در روز و گازوئیــل نیز از ۱۰۵ تــا ۱۱۴ میلیون لیتــر در روز در دولت 
سیزدهم افزایش پیدا کرد که تا یکی دو سال آینده تمامی پالایشگاه ها 
کیفی سازی خواهند شد. ۷۵ درصد بنزین کشور و ۶۰ درصد گازوئیل 
نیز یورو ۴ و ۵ اســت.اوجی با تاکید بر اینکه ظرفیت ذخیره سازی گاز 
یک میلیارد متر مکعب افزایش یافته اســت، گفت: ۲۳ میلیارد دلار نیز 

صرف توسعه میادین با اولویت میادین مشترک شد.

برداشت ایران از پارس جنوبی ۱00 میلیون متر مکعب گاز 
بیشتر از قطر است

وزیر نفت بیان داشــت: در میدان مشــترک پارس جنوبی از شــریک 
قطری خود ۷۵ تا ۱۰۰ میلیون متر مکعب گاز بیشتر برداشت می کنیم.

وی ادامــه داد: در حوزه فشــارافزایی پــارس جنوبی نیــز مطالعات 
کارشناســی را انجام دادیم و با ۴ هلدینگ بزرگ قرارداد به میزان ۲۰ 
میلیارد دلار امضــا کردیم.اوجی تاکید کرد: فاز ۱۱ پــارس جنوبی را 
نیز بعد از ۲۰ ســال سرگردانی به سرانجام رســاندیم که هم اکنون ۱۲ 
میلیون متر مکعب برداشت می شود و برنامه ریزی شده که این عدد به 

۵۰ میلیون متر مکعب در روز برسد.

وس برای همکاری در زمینه  آمادگی ایران و بلار
تولید توربین های گازی

وزرای نیرو و انرژی دو کشــور ایــران و بلاروس در دیدار مشــترک بر 
آمادگی دو کشــور در خصوص همکاری در زمینــه تولید توربین های 
گازی تاکید کردند. علی اکبر محرابیان در دیدار با وزیر انرژی بلاروس 
با اشاره به تاکید ویژه رئیس جمهور شهید بر توسعه روابط با کشورهای 
منطقه بویژه بلاروس گفت: روابط بیــن ایران و بلاروس روابط ممتازی 
در سطح سیاسی است. این روابط همیشــه رو به توسعه و گسترش در 

دولت های مختلف ایران بوده است.
وی با بیان اینکه کشــور بلاروس یک کشور پیشــرفته ازنظر صنعتی و 
ســطح تکنولوژیکی اســت، ادامه داد: این کشــور از نظر الکترونیک، 

ماشین آلات معدن و تجهیزات مختلف در سطح خوبی قرار دارد.
محرابیان با بیان اینکه ایران کشــور پیشرفته ای اســت و بعد از انقلاب 
رشد چشمگیری در حوزه صنعتی داشته است اظهار کرد: روابط ایران و 

بلاروس در حوزه اقتصادی نیاز به تقویت دارد.
وزیر نیرو ادامه داد: در زمینه توربین گازی آمادگی همکاری با بلاروس 
در زمینه فروش و خدمات پس از فروش داریم.ویکتور کاارانکویچ، وزیر 
انرژی بلاروس ضمن عرض تسلیت به مناسبت شهادت رئیس جمهور 
ایران، گفت: کشور بلاروس از لحاظ شبکه انرژی در حال توسعه است و 
فرایندهای توســعه تحت نظر رئیس جمهور و دولت بلاروس است.وی 
با اشاره به نیروگاه هســته ای بلاروس افزود: با راه اندازی این نیروگاه از 
یک طرف امنیت انرژی بلاروس تأمین شــده و اســتقلال این کشور از 
لحاظ انرژی حفظ شده است و انرژی مورد نیاز بلاروس در کشور تولید 

می شود.
وی ادامه داد: این نیروگاه انگیزه ای شــد تا ضمن تنوع در تأمین انرژی، 

مصرف برق ما از این نیروگاه بهره مند شده است.

بانک مرکزی اعلام کرد
افزایش ۳۶.۲ درصدی تسهیلات پرداختی

تســهیلات پرداختی بانک ها طی دو ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۳ مبلغ 
هفت هــزار و ۲۱۹.۶ هزار میلیارد ریال اســت که در مقایســه با دوره 
مشابه پارســال معادل ۳۶.۲ درصد افزایش داشــته است. همچنین 
تسهیلات پرداختی خرد )کمتر از ســه میلیارد ریال(، ۲۴.۵ درصد از 

کل تسهیلات پرداختی را شامل می شود.
 طبق اعــلام بانک مرکزی، طی دو ماهه ابتدایی ســال جــاری، از کل 
تســهیلات پرداختی، مبلغ پنج هزارو ۷۲۵ هزار میلیارد ریال معادل 
۷۹.۳ درصد به صاحبان کسب و کار )حقوقی و غیرحقوقی( و یک هزار 
و ۴۹۴.۶ هــزار میلیارد ریال معادل ۲۰.۷ درصــد به مصرف کنندگان 

نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.
همچنین، تســهیلات پرداختی دو ماهه ابتدای سال ۱۴۰۲ مبلغ پنج 
هزار و ۱۵۱.۹ هزار میلیــارد ریال بوده که با در نظــر گرفتن تعدیلات 
صورت پذیرفته توســط شــبکه بانکی به مبلغ پنج هزار و ۳۰۲.۳ هزار 

میلیارد ریال افزایش یافته است.
ســهم تســهیلات پرداختــی در قالب ســرمایه در گــردش در کلیه 
بخش های اقتصادی طی دو ماهه سال ۱۴۰۳ مبلغ چهار هزار و ۳۹۲.۷ 
هزار میلیــارد ریال معــادل ۷۶.۷ درصد کل تســهیلات پرداختی به 

صاحبان کسب و کار است.
همچنین ســهم تســهیلات پرداختی در قالب خرید کالای شخصی 
توســط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۵۹۳.۵ هزار میلیارد ریال 
معادل ۳۹.۷ درصد از کل تســهیلات پرداختی بــه مصرف کنندگان 

نهایی )خانوار( است.
ســهم تســهیلات پرداختی بابت تامین ســرمایه در گردش بخش 
صنعت و معــدن در دو ماهه ابتدای ســال ۱۴۰۳ معادل یک هزار و 
۸۷۴.۴ هزار میلیارد ریال بوده اســت که حاکــی از تخصیص ۴۲.۷ 
درصــد از منابع تخصیص یافته به ســرمایه درگــردش کلیه بخش 
های اقتصادی )مبلغ چهار هزار و ۳۹۲.۷ هزار میلیارد ریال( اســت. 
از دو هزار و ۱۲۴.۲ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش 
صنعت و معدن معــادل ۸۸.۲ درصد آن )مبلغ یــک هزار و ۸۷۴.۴ 
هزار میلیــارد ریال( در تامین ســرمایه در گردش پرداخت شــده 
اســت که بیانگر توجه و اولویت دهی به تامین منابع برای این بخش 

توسط بانک ها در سال ۱۴۰۳ است.
از کل تســهیلات پرداختی در دوره یاد شــده، مبلغ یک هزار و ۷۰۷.۴ 
هزار میلیارد ریال معادل ۲۳.۶ درصد به صورت تســهیلات خرد اعطا 

شده است.
همچنین مبلغ ۸۵ هزار میلیارد ریال نیــز در قالب کارت های اعتباری 
انجام پذیرفته است، که با احتســاب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی 
خرد )کمتر از ســه میلیارد ریال( بــه مبلغ یک هزتــر و ۷۹۲.۴ هزار 
میلیارد ریال معادل ۲۴.۵ درصد کل تســهیلات پرداختی را شــامل 

می شود.

شــایان ذکر اســت با توجه به اینکه تســهیلات پرداختــی در قالب 
کارت های اعتباری نیز در بخش خانوار پرداخت شــده اســت، با این 
اوصاف سهم بخش خانوار از ۲۰.۷ درصد در جدول اول، به ۲۱.۶ درصد 

کل تسهیلات پرداختی افزایش داشته است. 
گفتنی است؛ باید ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در نظر گرفت 
و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانســیل تورمی ناشی از فشار تقاضای 

کل در اقتصاد نیز بود.
بر این اســاس ضروری اســت به افزایش توان مالی بانک هــا از طریق 
افزایش ســرمایه و بهبود کفایت ســرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات 
غیرجــاری و بازگرداندن آنها به مســیر صحیــح اعتباردهی بانک ها، 
افزایش بهره وری بانک ها در تامین ســرمایه در گردش تولیدی، پرهیز 
از فشــارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به 
ســمت بازار ســرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین مالی طرح های 

اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای داشت.
 
 

در ۲ ماهه نخست امسال انجام شد
 صدور حدود ۱۱ میلیون بیمه نامه به ارزش

 ۶۲ هزار میلیارد تومان
آمار اولیه از عملکرد دو ماهه نخست صنعت بیمه در سال جاری حاکی 

از صدور ۱۰.۹ میلیون فقره بیمه نامه به ارزش ۶۲.۲ همت است.
 بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایــران اخیرا آمار دو ماهه نخســت 
صنعت بیمه در سال ۱۴۰۳ را منتشر کرده که بر اساس آن بیمه درمان، 
شــخص ثالث و مازاد، عمر و بدنه اتومبیل در صدر حق بیمه تولیدی و 

خسارت پرداختی قرار دارند.

در این مدت، بیش از ۱۰.۹ میلیون بیمه نامه صادر شــده اســت که در 
قیاس با مدت مشابه در سال قبل حدود ۱۰.۳ درصد رشد داشته است. 
همچنین در این مدت، ۱۲.۷ میلیون فقره خســارت پرداخت شده که 

رشد آن نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۱۶.۹ درصد است.

حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی
در فروردین و اردیبهشــت ماه ســال جاری حجم حق بیمه تولیدی و 
خســارت پرداختی به ترتیب ۶۲.۲ همت و ۲۷.۳ همت )هزار میلیارد 
تومان( است که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته به ترتیب ۴۷.۷ و 

۶۱.۶ درصد افزایش داشته است.

صدور حدود ۱۱ میلیون بیمه نامه به ارزش ۶۲ هزار میلیارد تومان
در این مدت حق بیمه تولیدی در چهار رشته  بیمه درمان ۴۶.۷ درصد، 
شــخص ثالث و مازاد ۲۲ درصــد، زندگی )عمــر( ۱۱.۲ درصد و بدنه 
اتومبیل ۵.۳  درصد بوده که به ترتیب فوق ۴۷ درصد، ۲۳.۱ درصد، ۱۰ 

درصد و ۱۰ درصد از خسارت پرداختی را شامل می شود.
همچنین نسبت خسارت در مدت مورد اشاره ۴۳.۸ درصد است که در 

قیاس با مدت مشابه سال قبل ۳.۸ درصد افزایش داشته است.
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 نمره دولت سیزدهم در تخصیص زمین چند؟

مقایسه نابرابر مسکن مهر با نهضت ملی مسکن

خریدار  معــاون وزیر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه برای ۱.۵ میلیون واحد مسکونی، ۴۸ هزار 
هکتار زمین تامین شده اســت گفت: در ۳ سال 
گذشــته ۱۵۳ هزار هکتــار اراضی بــرای تولید 
مسکن تســهیل شــد که از این میزان ۱۱۰ هزار 
هکتار برای مســکن مطالعه شد. همچنین از این 
میزان اراضی مطالعه شده ۳۱ هزار هکتار توسط 
کارگروه های کارشناســی مــورد مخالفت قرار 
گرفت و ۴۸ هزار هکتار برای ســاخت مســکن 

قطعی شد.
 اگر چه مقایسه مســکن مهر با طرح نهضت ملی 
مسکن چندان نمی تواند مقایســه عادلانه ای به 
لحاظ تامیــن اعتبار و تخصیص زمین باشــد اما 
به هر حال ایــن دو پروژه بــزرگ را می توان جزو 
پروژه های مهم بعد از انقلاب به لحاظ گستردگی 

و خانه دار کردن آحاد جامعه دانست.
ســاخت مســکن مهر را باید یکــی از بزرگترین 
پروژه های مســکن ســازی در کشــور دانست 
چرا که بیش از ۵۰ هزار میلیــارد تومان اعتبار از 
سوی بانک مرکزی برای بیش از دو میلیون واحد 
مســکونی پرداخت شــد و اگر چه هنوز هم تمام 
واحدهای مســکونی این پروژه تکمیل و تحویل 
نشده است اما تا حدودی در برخی مناطق کشور 
توانست برخی از اقشــار مردم به خصوص دهک 

های پایین جامعه را خانه دار کند.
اما مســکن مهر دارای ایرادات بــزرگ به لحاظ 
جانمایی بود و اتفاقا برخی از واحدهای مسکونی 

این پروژه نیز از کیفیت پایینی برخوردار بودند.
حال با گذشت بیش از ۱۵ ســال از استارت طرح 
مســکن مهر، طرح نهضت ملی مســکن از سوی 
دولت سیزدهم با قدرت و توجه بیشتری در حال 
پیگیری است. اما این طرح نیز در همان روزهای 
نخست با مشــکلات عدیده ای، به خصوص عدم 
تخصیــص زمین از ســوی برخــی وزارتخانه ها 

مواجه شد.

ما نمی توانیم به خودمان و سازمان ملی 
زمین و مسکن نمره بدهیم

ارســلان مالکی معاون وزیر راه و شهرسازی در 
گفتگو با خبرنــگار »اقتصاد آنلاین« در پاســخ 
به این پرســش که بــزودی دولــت چهاردهم 
مستقر خواهد شــد؟ ابتدا اینکه چه توصیه ای 
برای دولت آینده به خصوص در بخش مســکن 
خواهید داشــت؟ و اینکه چه نمره ای در دو سال 
گذشته به ســازمان ملی زمین و مسکن در قبال 
تخصیص زمین بــه طرح نهضت ملی مســکن 
خواهید داد؟ گفت: ابتدا بایــد تاکید کنم که ما 
نمی توانیم به خودمان و ســازمان ملی زمین و 
مســکن نمره بدهیم. چون به هر حــال در این 
مدت گذشــته، بخش عمده ای از آن را به عنوان 
مدیر عامل ســازمان ملی زمین و مسکن، عهده 

دار بودم.
مدیر عامل سازمان ملی زمین و مسکن افزود: اما 
در پاسخ به این پرســش، با اعداد و ارقام می گویم 
که اقدام بسیار بزرگ و بی نظیری در سازمان ملی 
زمین و مسکن در دولت سیزدهم در بخش تامین 

زمین در طرح نهضت ملی مسکن صورت گرفت.

اگر طرح نهضت ملی مسکن را با طرح 
مسکن مهر مقایسه شود چه مقایسه ای 

خواهید داشت؟
مالکی در پاسخ به این ســوال که اگر طرح نهضت 
ملی مسکن را با طرح مســکن مهر مقایسه شود 
چه مقایسه ای خواهید داشــت؟ تاکید کرد: اگر 
بخواهیم یک پروژه ای را با پروژه دیگری مقایسه 
کنید و اگر بخواهید آن پــروژه را به لحاظ کیفی 
مقایسه کنید باید آنرا با یک پروژه هم سطح خود 
مقایسه کنید. مسکن مهر تقریبا بزرگترین پروژه 
مســکن، بعد از پیروزی انقلاب بود. در ســازمان 
ملی زمین و مســکن حــدود ۵۰۰ هــزار واحد 
مسکونی تعریف شــد اما برای ۱.۵ میلیون واحد 

مسکونی، ۴۸ هزار هکتار زمین تامین شده است. 
پس این عدد نشــان می دهد که دیگــر نیازی به 

توضیح ندارد و بدون شرح است.
وی در پاسخ به این پرسش که این عدد نشان می 
دهد که طرح نهضت ملی مســکن یک موفقیت 
نسبی به طرح مسکن مهر داشــت؟ ادامه داد: در 
این پرسش و پاســخ، طرح نهضت ملی مسکن را 
با طرحی که ۱۶ سال در کشــور اجرا شد مقایسه 

می شود.
مالکی افزود: در طرح مســکن مهر و در سال ۸۸ 
قانون ساماندهی مســکن مصوب شد. در حالیکه 
خیلی از پروژه ها در ســال ۸۹ آغاز شــد. یعنی ۵ 
ســال بعد از روی کار آمدن دولت جدید استارت 
خورد. در حالیکه هنوز چهار ســال اول دولت به 
اتمام نرسیده اســت این همه پروژه نهضت ملی 
مسکن تعریف شده اســت و ۴۸ هزار هکتار زمین 
نیز برای طرح نهضت ملی مســکن تعریف شده 

است.

3۱ هزار هکتار مورد مخالفت قرار گرفت
و 4۸ هزار هکتار برای ساخت مسکن

 قطعی شد
وی ادامه داد: در ۳ سال گذشته ۱۵۳ هزار هکتار 
اراضی برای تولید مسکن تســهیل شد که از این 
میزان ۱۱۰ هزار هکتار برای مسکن مطالعه شد. 
همچنین از این میزان اراضی مطالعه شــده ۳۱ 
هزار هکتار توسط کارگروه های کارشناسی مورد 
مخالفت قرار گرفت و ۴۸ هزار هکتار برای ساخت 

مسکن قطعی شد.
مدیر عامل ســازمان ملی زمین و مسکن با اشاره 
به اینکه ۱۸ هزار هکتــار از اراضی نیــز در حال 
حاضر در حال بررسی است اضافه کرد: در ۳ سال 
گذشــته ۱۵۳ هزار هکتار زمین در نقاط مختلف 
کشور شناســایی شــد که ۳۰۰ درصد نسبت به 

دوره ۱۰ساله قبل افزایش یافت.

خریدار  ســخنگوی صنعت بــرق گفت: ۶۰ 
درصد برق موردنیاز کشــور در خردادماه توسط 
شــرکت های توزیع، نیروگاه هــای خصوصی و 

دولتی و صنایع در بورس انرژی معامله شد.
به گزارش شــرکت مدیریــت تولیــد، انتقال و 
توزیع نیروی برق ایــران )توانیر( مصطفی رجبی 
مشــهدی با اشــاره به طرح اصلاح جریان مالی 
صنعت برق که از اردیبهشــت امســال و باهدف 
هدایت معاملات بــرق به بورس انــرژی و ایجاد 
فضای رقابتی و شفاف برای همه بازیگران بورس 
آغاز شده اســت، ادامه داد: در ماه نخست اجرای 

این طرح، حدود ۴۰ درصد برق موردنیاز کشــور 
در بورس انرژی معامله شد که این رقم در خرداد 
بــه ۶۰ درصد رســید و پیش بینی می شــود در 

ماه های تیر و مرداد از ۶۰ درصد هم فراتر رود.
وی با بیان ایــن که از ابتدای اجــرای طرح اصلاح 
جریان مالی صنعــت برق، شــرکت توانیر به طور 
منظم و هفتگی ۵۰۰ میلیارد تومان برای خرید برق 
به حساب شرکت های توزیع واریز کرده و این روند 
ادامه خواهد داشــت، خاطرنشان کرد: تاکنون ۳۰ 
میلیارد کیلووات ساعت برق به ارزش حدود ۳۷۰۰ 
میلیارد تومان توســط شــرکت های توزیع نیروی 

برق خریداری شده است.مدیرعامل شرکت توانیر 
با اشــاره به حضور فعال همه شرکت های توزیع در 
این بازار، از عرضه برق توسط ۳۵ نیروگاه خصوصی 
و ۲۶ نیروگاه دولتی در این بــازار خبر داد و گفت: 
نیروگاه هــای دولتــی ۵۴ درصــد و نیروگاه های 
خصوصی ۴۶ درصد از سهم معاملات برق این دوره 
را به خود اختصاص داده انــد. باتوجه به آغاز فصل 
گرما و افزایش مصرف برق، تداوم تزریق نقدینگی 
و افزایش نقدینگــی موردنیاز معامــلات برق در 
بورس انرژی انتظار می رود شــاهد رونق بیشتری 

در حجم معاملات بورس انرژی باشیم.

برق

 تلاش برای بهبود و پایداری برق 
پایتخــت یکی از اهداف شــهید 
جمهور بــود که بــا تلاش های 
انجام شده اکنون برق پایتخت در 
آستانه تحولی بزرگ قرار گرفته تا 
ثمره تلاش های خدمت ماندگار 
برای بهبــود پایــداری برق در 

تهران را نمایان سازد.
ناترازی تولید و مصــرف برق در 
ســال های گذشته ســبب بروز 
خاموشی های گســترده شبکه 

برق در تابستان سال ۱۴۰۰ شد.
دولــت ســیزدهم از زمانــی که 
ســکان امور را به دســت گرفت 
تلاش گسترده ای را برای کاهش 
ناترازی و رفع خاموشــی ها انجام 
داد.ایــن تلاش هــا در زمینــه 
توســعه ظرفیــت نیروگاهــی، 
توســعه خطوط انتقال و توسعه 
پســت های بــرق از یــک ســو 
و مدیریــت مصــرف در بیــن 

مشترکان صورت گرفت.

یکــی از نقــاط مهمی 
که در توســعه صنعت 
برق هدف گذاری شــد 
ظرفیت های  توســعه 
تأمین بر بــرای تهران 
بود.بــر ایــن اســاس 
افزایش ظرفیت تأمین 

بــرق در تهــران در پســت های 
انتقــال و فــوق توزیــع پرنیان، 
خاتون آبــاد،  اسلامشــهر، 
یوسف آباد، ابوذر، مولوی، شهید 
آیت و اندیشــه با اعتباری بالغ بر 
۱۱۰۰ میلیــارد تومــان باهدف 
تأمین برق موردنیــاز متقاضیان 
صنعتی جدید و همچنین بهبود 
پایداری و ولتاژ شبکه برای همه 
مشــترکان تجــاری، خانگی در 

سراسر تهران اجرایی شده است.
همچنین توســعه خطوط انتقال 
برق در تهران باهــدف توازن در 
تأمین برق و جلوگیری از حبس 
تولید برق نیروگاه ها در تهران از 

طریــق تعویض هادی 
خــط تغذیه کننده در 
شمس آباد  پست های 
۳ و پرنیــان در بخش 
صنایــع و همچنیــن 
پســت های شــهریار 
در  قــدس  شــهر  و 
بخــش خانگی و تکمیــل کامل 
پــروژه احــداث خــط انتقــال 
ازگل، نمایشــگاه، ســعادت آباد 
و  شــمال  از  بخش هایــی  در 
جنوب شــهر تهران بــا اعتباری 
بالغ بــر پانزده هزار ریــال انجام 
شــد.احداث بانــک خازنــی در 
پســت های المپیک در شــمال 
غرب تهــران و همچنیــن پرند 
مســکونی در جنــوب تهــران 
باهــدف کاهش چشــمگیر افت 
ولتاژ مشترکان و بهبود گسترده 
پایداری شــبکه برق در مناطق 

استان نصب شده است.
توســعه فیدرهای تغذیه کننده 

برق در بخــش فــوق توزیع در 
پســت های بــرق بهارســتان، 
پردیــس، شــهر قدس، شــیر 
پاک ســعدآباد و جمــال زاده در 
سراسر تهران باهدف تأمین برق 
متقاضیــان جدیــد و همچنین 
کاهش افت ولتاژ و بهبود پایداری 
برق همــه مشــترکان تهران در 
بخش هــای خانگی، تجــاری و 
مســکونی با اعتباری بالغ بر هزار 
و صــد میلیارد تومان در دســت 
است.همچنین احداث ۶ نیروگاه 
تولیــد پراکنده باهــدف کاهش 
ناترازی تولید بــرق در پایتخت و 
همچنین تأمین برق مشــترکان 
صنعتی در شهرک های چرمشهر 
و عباس آباد تهــران و همچنین 
کاهش تلفــات بــرق در بخش 
انتقال و توزیــع از طریق احداث 
نیــروگاه در محــل مصــرف با 
اعتباری بالغ بر ششــصد میلیارد 

تومان در دست انجام است.

خدمت ماندگار دولت سیزدهم برای تقویت و پایداری برق پایتخت
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